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Neue palaearktische Arten der  Gattung 
Atheta C. G. Thoms. (Col., Staphylinidae). 

Von L a r s B r u n d i n, Drottningholm. 

Mit 19 Figuren im Text. 

Atheta (Phi7hygra)l botildae n. sp. 
Ein typisches Mitglied der terminalis-Gruppe s.m. Lange 

3,O-3,5 mm. Mikroskulptur am Kopf und Halsschild ziemlich 
kraftig entwickelt, der Glanz deshalb abgedampft. Kopf ver- 
haltnismassig klein, deutlich schmaler als der Halsschild 
(Index 0,75), iiber die Augen am breitesten. Schlafen etwa 
1,2 ma1 langer als der grosste Augendurchmesser, die Schla- 
fenrandung den Hinterrand der Augen kaum erreichend. 
Fiihler schlank gebaut, die vorletzten Fiihlerglieder schwach 
aber deutlich quer. Halsschild etwa 1,07 ma1 breiter als lang, 
in der Mittellinie fein gefurcht. Flugeldecken massig lang, 
von der Schildchenspitze gemessen etwa 1.02 ma1 langer als 
der Halsschild. 

Sekundare Geschlechtsmerkmale wie bei terminalis (Grav.) 
Brund. entwickelt, das 6. Sternit des 8 demnach hinten ziem- 
lich breit abgerundet. 

P e n i s (Abb. 1) schlank gebaut, ausserlich vor allem an  
terminalis erinnernd; jedoch ist die apikale cristztragende 
Partie der Peniskapsel (ACP) vie1 schwacher abgesetzt und 
der Penisapex kiirzer und vie1 starker gebogen und mit 
kraftigerer, ausgepragt keulenformiger Spitze ausgeriistet. 
Die Medianlamellen des Praputialsacks (ML) sind verhaltnis- 
massig grosser als bei terminalis und erreichen etwa % der 
Lange der Peniskapsel. Im Gegensatz zu terminalis finden 
sich im Praputialsack 2 dorsale Bundel kraftiger Chitin- 
spitzen, was an die Verhaltnisse bei grisea C. G. Thoms. 
erinnert. Vergl. hierzu: Brundin 1943, Taf. XXIII, Fig. 86, 

1 Wie Tottenham (1949, S. 78) hervorgehoben hat, muss Hygroecia 
Muls. et Rey 1875 vor Philhyyra Muls. et  Rey 1873 weichen. 
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Abb. 1-2. Atheta botildae n. sp. (Typus). Penis von links (Abb. 1) 
und Paramerenkondylit ( Abb. 2) .  

und Taf. XXIV, Fig. 91. - P a r a in e r e n (Abb. 2) .  Die 
mediane Kante der Kondylite ist wie bei den venvandten 
Arten mit einem Fortsatz ausgeriistet. Dieser befindet sich 
etwa auf der Mitte der Kondylitkante und erreicht kaum 1% 
der Kondylitlange 

V e r b r e i t u n g .  D a n e m a r k ,  Lolland: Sundby Stor- 
skov am 4.7.49, 1 8, Typus (leg. Victor Hansen, coll.id.). - 
N i e d e r 1 a n d e' : Hengelo, zahlreiche Exemplare in Marz 
und April 1941 am Ufer eines auf diluvialem Boden gelege- 
nen eutrophen Tiimpels gefunden (leg. W. Boelens, coll.id.). 

Von der sehr ahnlichen terminalis unterscheidet sich die 
neue Art durch folgende ektoskelettale Merkmale: Mals- 
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Abb. 3.  Atheta subgrandis n. sp. Penis von links. - Abb. 4. Atheta 
insecta (Schweden, Jamtland: UndersAker). Desgl. 

schild etwas weniger quer, Fliigeldecken kiirzer und verhalt- 
nismassig schmaler, der Glanz des Vorderkorpers wegen 
starkerer Mikroskulptur schwacher entwickelt. 

Von dentifera Brund. durch durchschnittlich kleinere 
Augen, kiirzere Flugeldecken und schlankere, mit weniger 
queren vorletzten Gliedern ausgeriistete Fiihler abweichend. 

Von grisea vor allem durch grossere Augen, schlankere 
Fiihler und das beim 8 hinten breiter abgerundete 6. Sternit 
abweichend. 

Wegen ihres grossen Interesses fiir die entomologische 
Erforschung des unter ihrem Gut gehorigen Waldes Sundby 
Storskov wird die neue Art  Frau Bodil Neergaard zu Fugl- 
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sang gewidmet. Herrn Dr. W. Boelens, Hengelo, danke ich 
fur niederlandisches Material der Art, sowie fur verschiedene 
wertvolle Angaben. 

Atheta (Aloconota) subgrandis n. sp. 
Der Art insecta C. G. Thoms. sehr ahnlich und wie diese 

durch breite Flugeldecken ausgezeichnet. Von ihr vor allem 
durch kraftigere Fuhler und viel starkere und weitlaufigere 
Punktierung abweichend. 

Lange 3,5-3,8 mm. Vorderkorper mit mattem Fettglanz, 
sehr kraftig chagriniert, Abdomen glanzend. Beborstung 
und Behaarung etwas langer und kraftiger als bei insecta. 

Kopf gross, ziemlich stark quer (erheblich starker quer 
als bei insecta), wenig schmaler als der Halsschild (Index 
0,84-0,90), nach hinten nicht oder kaum erweitert, etwas 
kantig rechteckig. Augen vorragend, bei Seitenansicht etwas 
kurzer als die Schlafen. Diese ziemlich parallelseitig, unge- 
randet. Kopf in der Mitte gefurcht oder mit einem Grubchen, 
dicht und sehr fein kornig punktiert. Fuhler ziemlich kraftig, 
Glieder 4-5 schwach langlich, Glieder 9-10 deutlich quer, 
1,4-1,5 ma1 breiter als lang. 

Halsschild 1,06--1,11 ma1 breiter als lang, nach hinten 
deutlich verengt, vor den stumpfwinklig abgesetzten Hinter- 
ecken bisweilen etwas ausgeschweift, mit Mittelfurche, dicht 
und fein kornig punktiert. Flugeldecken von der Schild- 
chenspitze gemessen etwa so lang wie der Halsschild, an den 
Schultern erheblich breiter als dieser, dicht und auffallend 
kraftig kornig punktiert. Tergite 3-6 mehr oder weniger 
fein und fast nur massig dicht punktiert. 

Tergit 8 beim 2 hinten mit 4, nur schwach abgesetzten 
Zahnchen. 

P e n  i s (Abb. 3) jenem der insecta (Abb. 4) ausserst 
ahnlich. Abgesehen davon, dass die Apikallamelle der Penis- 
kapsel (AL) bei Steitenansicht erheblich schmaler ist als 
bei insecta, scheinen die Penes der beiden Arten vollkommen 
ubereinstimmend gebaut zu sein. 

S a m e n k a p s e 1 (Abb. 5) von jener der insecta (Abb. 6) 
auffallend verschieden. Sie ist viel grosser und schlanker 
und regelmassiger S-formig. Der Bulbus ist verhaltnismas- 
sig kleiner und scharfer abgesetzt. 

V e r b r e i t u n g .  N o r w e g e n ,  Oslo-Gebiet: R0a in 
V. Aker, 7 $9  oberhalb des Flusses fliegend gefangen (leg. 
Andreas Strand, Typus in coll.id. ) . 
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Abb. 5 .  Atheta subgra~adis n. sp. Samenkapsel. - Abb. 6. Atheta 
iusecta (Schweden, Jamtland: UndersAker). Desgl. 

Atheta (Liogluta) foliicola n. sp. 9. 

Durch die kurzen Fliigeldecken und den deutlich cha- 
grinierten Vorderkorper etwas an microptera C. G. Thoms. 
erinnernd, von ihr aber durch geringere Grosse, den fast 
quadratischen Kopf und Halsschild, die starker queren vor- 
letzten Fiihlerglieder und das Fehlen eines Hockerchens am 
3. Tergit leicht zu unterscheiden. 

Lange 2,8-3,O mm. Kopf schwarz, Halsschild braunlich 
schwarz, Fliigeldecken braun, Abdomen braunschwarz mit 
helleren Hinterrandern der Tertige, Fiihler schwarzlich 
braun, an der Basis heller, Beine braungelb. Vorderkorper 
deutlich chagriniert, nur massig glanzend, Abdomen glan- 
zend. Tibialborsten sehr schwach. Halsschildhaare in der 
Medianlinie iiberall nach hinten, jederseits davon mehr oder 
weniger schrag nach hinten gerichtet. 

Kopf fast quadratisch, deutlich schmaler als der Halsschild 
(Index 0,77--0,78), hinter den Augen am breitesten. Augen 
ziemlich klein, sehr wenig vorstehend, bei Seitenansicht deut- 
lich kiirzer als die Schlafen. Diese nach hinten gerundet er- 
weitert, unvollstandig gerandet. Kopf wenigstens beim 9 
oben leicht gewolbt, ziemlich weitlaufig und massig fein 
grubig punktiert, in der Mitte fast glatt. Fiihler auffallend 
kraftig, gegen die Spitze deutlich erweitert, Glied 3 etwa so 
lang wie Glied 2, Glied 4 deutlich quer, Glieder 5-10 ziem- 
lich stark quer, etwa 1,7 ma1 breiter als lang, Glied 11 massig 
gestreckt, fast 3 ma1 langer als Glied 10, zugespitzt. 

Halsschild fast quadratisch, nur 1,03-1,06 ma1 breiter 
als lang, ziemlich parallelseitig, gewolbt, auf der Scheibe 
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7 
Abb. 7 .  Atheta foliicob n. sp. (Typus). Samenkapsel. 

wenigstens beim 9 nur sehr schwach abgeflacht, mit sehr 
stark herabgebogenen Vorderecken, fein und ziemlich weit- 
laufig grubig punktiert, vor der Basis mit einem kleinen 
Griibchen, mit deutlichen Diskalpunkten. Fliigeldecken kurz, 
von der Schildchenspitze gemessen erheblich kiirzer als der 
Halsschild, an den Schultern nur wenig breiter als dieser, 
sehr fein und wenig dicht punktiert. Abdomen schwach 
spulenformig, Tergite 3--4 fein und fast sehr weitlaufig 
punktiert, Tergit 7 ausserst fein und noch weitlaufiger 
punktiert. 

Tergit 8 und Sternit 6 des 9 hinten sanft abgerundet. 
S a m e n k a p s e 1 (Abb. 7) mit grossem, rundlichem Bul- 

bus und schlankem, proximal spiralig gedrehtem Rohr. 
V e r b r e i t u n g. C a 1 a b r i e n : Monte Pollino, untere 

Buchenzone, 1200-1500 m, 13.6.39, 2 99 beim Sieben von 
tiefen Laublagen an einer von Buchen stark beschatteten 
Quelle (leg. Brundin, coll.id. ) . 
Atheta (Liogluta) confusa n. SF. 

Durch die auffallend geringe Grijsse und die kurzen Flii- 
geldecken etwas an foliicola erinnernd, von ihr aber leicht 
durch breiteren Gestalt, starker queren Kopf und Halsschild, 
schlankere Fiihler und weitlauftigere Punktierung des Vor- 
derkorpers zu unterscheiden. 

Lange 2,3-2,8 mm. Kopf braunschwarz, Halsschild mehr 
oder weniger schwarzlich braun, Fliigeldecken heller braun, 
Abdomen schwarz oder braunschwarz, Fiihler braun, 2n der 
Basis rotgelb, Beine hell rotgelb. Kopf und Abdomen mit 
schwach eingeatzter Mikroskulptur, ziemlich stark glan- 
zend, Halsschild und Fliigeldecken sehr deutlich chagriniert, 
gedampft fettig glanzend. Tibialborsten sehr schwach ent- 
wickelt, nur schwer sichtbar. Halsschildhaare in der Median- 
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Abb. 8-10. Atheta confusa n. sp. (Typus). Peni,s lateral (Abb. 8) 
und dorsal (Abb. 9) .  Samenkapsel (Abb. 10). 

linie uberall nach hinten, jederseits davon etwas schrag nach 
hinten gerichtet. 

Kopf wenig quer, deutlich schmaler als der Halsschild 
(Index etwa 0,78), hinter den Augen am breitesten. Augen 
sehr klein, sehr wenig vorstehend, bei Seitenansicht vie1 
kurzer als die Schlafen. Diese nach hinten deutlich erweitert, 
bisweilen so gut wie vollstandig gerandet. Kopf beim 6 oben 
breit und ziemlich tief ausgehohlt und weitlaufig und wenig 
fein grubig punktiert, beim O leicht gewolbt und sehr fein 
punktiert. 

Fuhler massig schlank, gegen die Spitze wenig verdickt, 
Glied 3 so lang wie oder etwas kiirzer als Glied 2, Glied 4 
sehr schwach quer, Glieder 8-10 massig quer, 1,5--1,6 ma1 
breiter als lang, Glied 11 massig gestreckt, etwa 2,5 ma1 
langer als Glied 10, zugespitzt. 

Halsschild wenig quer, 1,16-1,23 ma1 breiter als lang, 
nach hinten deutlich verengt, mit stark herabgebogenen 
Vorderecken, weitlaufig und f ein oder sehr f ein kijrnig 
punktiert, ohne Basalgriibchen, bisweilen mit erkennbaren 
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Diskalgrubchen. Flugeldecken kurz, von der Schildchen- 
spitze gemessen erheblich kurzer als der Halsschild, an den 
Schultern etwas schmaler als dieser, an den Hinterecken 
aussen nicht ausgerandet, weitlaufig und nur massig fein 
kornig punktiert, Flugel stark reduziert. Abdomen sehr 
breit, parallelseitig oder etwas spulenformig. Tergit 6 basal 
nur seicht quer gefurcht. Tergite 3-5 fein und sehr weit- 
laufig, Tergit 7 nur vereinzelt punktiert. 

Tergit 8 beim 6 und ? hinten sanft abgerundet. Sternit 6 
beim 6 etwas verlangert und hinten schmaler abgerundet 
als beim ?. 

P e n i s (Abb. 8, 9) typisch Liogluta-artig gebaut. Umriss 
der Peniskapsel bei Vertikalansicht ziemlich regelmassig 
oval, die Apikallamelle der Kapsel demnach sehr breit. Die 
apikale cristatragende Partie kraftig abgesetzt, mit hoher 
Crista apicalis. Praputialsack einfach gebaut, dorsal der 
Ductuslamelle (DL) jederseits mit schwachen Chitinspitzen, 
etwas ventral der Spitze dieeer Lamelle mit dem typischen, 
kraftig gestrichelten Querband (LZ) . 

S a m e n k a p s e 1 (Abb. 10) ausgepragt S-formig gebogen, 
mit schlankem, proximal schwach spirzlig gedrehtem Rohr. 

V e r b r e i t u n g. S i b i r i e n, Lena-Gebiet : Tschimil- 
kan, 2 86, 1 9,  sowie 1 6 mit der allgemeinen Angabe ((Lena 
infer., (leg. B. Poppius, Mus. Helsingfors). 

Atheta (s.str.) strandiella n. sp. 
Lange 2,7-3,O mm. Schwarz, Flugeldecken braun oder 

schwkzlich braun, am Schildchen und vor den Hinterecken 
oft etwas dunkler, Fiihler dunkel, Glied 1 sowie die basalen 
Partien der Glieder 2 und 3 bisweilen etwas heller, braun- 
lich, Beine braunlich gelb. Vorderkorper wenig glanzend. 
Mikroskulptur des 7. Abdominaltergits sehr dicht quer- 
maschig. Halsschildhaare wie bei den verwandten Arten 
in der ganzen Medianlinie nach vorn, jederseits davon nach 
den Seiten hin gerichtet. Beborstung etwa wie bei crassi- 
cornis entwickelt. 

Kopf ausgepragt quer, erheblich schmaier als der Hals- 
schild, uber den Augen am breitesten. Diese gross, vor- 
stehend, bei Seitenansicht etwas langer als die vollstandig 
gerandeten Schlafen. Kopf beim 6 oben etwas abgeflacht, 
bei beiden Geschlechtern mit einer flachen Mittelgrube. 
Fiihler kraftig gebaut, Glied 3 etwa so lang wie Glied 2, 
beim 6 distal etwas kraftiger erweitert als beim 9, Glied 4 
quadratisch, die vorletzten Glieder parallelseitig und nur 
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Abb. 11-13. Atheta strandie2Z.a n. sp. Penis (Norwegen, 0. Slidre: 
Bergset) lateral (Abb. 11) ; Ductuslamelle und Hakenbildungen des 
Praputialsacks bei Dorsalansicht (Abb. 12). Samenkapsel (Ostkarelien: 

Karelka, Abb. 13). 

massig quer, etwa 1,4-1,5 ma1 breiter als lang, Glied 11 
massig lang, etwa 2,5 ma1 linger als Glied 10. 

Halsschild ziemlich stark quer, etwa 1,30 ma1 breiter als 
lang, massig gewolbt, im vorderen Drittel am breitesten, von 
da nach hinten schwach verengt, vor der Basis mit einem 
Griibchen, mit feiner Mittelfurche, dicht und ziemlich fein 
kornig punktiert. Fliigeldecken massig lang, von der Schild- 
chenspitze gemessen deutlich etwas langer als der Halsschild, 
an den Schultern erhebYich breiter als dieser, an den Hinter- 
ecken aussen nicht ausgerandet, dicht und wenig fein kornig 
punktiert. 
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Abdomen nach hinten sehr schwach verengt. Tergite 3 4  
fein und ziemlich weitlaufig punktiert, Tergit 7 sehr weit- 
laufig und teilweise ausserst fein punktiert. Die Punktierung 
der Tergite kann am ehesten als kornig beschrieben werden. 

Tergit 8 beim 6 hinten gerade abgestutzt und fein krenu- 
liert, an den Hinterecken jederseits mit einem starker her- 
vortretenden aber verhaltnismassig schwachen Zahnchen. 
Sternit 6 des 8 verlangert und hinten schmal abgerundet. 

P e n i s (Abb. 11, 12). Peniskapsel im ganzen ordinar 
geformt. Der ziemlich kurze Apex ist stark ventralwarts 
gebogen. Die dorsale Lamelle der Peniskapsel (DOL) senk- 
recht gegen die Langsachse des Penis gerichtet, schmal, 
kraftig chitinisiert. Ductuslamelle des Pfiputialsacks ziem- 
lich parallelseitig, mit abgerundeter, dorsalwarts gebogener 
Spitze. Charakteristisch ist die Grosse, starke Chitinisierung 
und plumpe Form der jederseits der Ductuslamelle sitzenden 
Haken (H). Uberhaupt erinnert der Bau des Praputialsacks 
stark an gewisse Dimetrota-Arten. 

S a m e n k a p s e l  (Abb. 13). 
F u n d o r t e. N o r w e g e n. In den zentralnomegischen 

Gebirgsgegenden bei Bergset in 0. Slidre, 1 8 (leg. Munster, 
Mus. Oslo), sowie in Nordnomegen bei Rundhaug im MUs- 
elvgebiet (leg. A. Strand et L. R. Natvig, coll. Strand, coll. 
Mus. Oslo). - S c h w e d e n. Uppland : Fiby, 12.9., 7.10.46, 
mehrere Ex. (leg. Lundblad, Mus. Stockholm). Jamtland: 
Gem. Fors, 1 8, 1 9 am 31.8.45 (leg. Palm, coll.id.), Gem. 
Underslker am See Hotton 27.-30.8.39, 2 66, darunter der 
Typus (leg. Brundin, coll.id.) . - N o r d w e s t r u s s 1 a n d. 
Ostkarelien: Karelka in Syvari, 1 8 (leg. Platonoff, Mus. 
Helsingfors) . - 0 s t e r r e i c h. Steiermark : Umg. Admont, 
1 6, 1 P (leg. Franz, coll. G. Benick). 

L e b e n s w e i s e. Im MBlselvgebiet fand A. Strand die 
Art an saftenden Birkenstumpfen (id. 1946, p. 342; dort 
unter dem Nemen A. strandiana Brund. i. 1. angefuhrt). Die 
sudlicheren Funde von mir und Palm in Jamtland wurden 
dagegen auf Sphagnum-Schwingmooren gemacht (vgl. Palm 
1947, S. 4 1 4 2 ,  unter A. strandiana Brund. i. 1). Meine 
Jamtland-Tiere wurden dabei an toten Fischen, die auf 
Sphagnum-Unterlage in einem Fichtensumpf ausgelegt waren, 
erbeutet. Bei Fiby fand sich die Art sm toten Fischen am 
Ufer des Fiby-Sees (vgl. Lundblad 1950, S. 62). - Die 
wahrscheinlich boreoalpine A. strandiella scheint somit - 
wie die meisten Atheten - eine ziemlich eury to~e  Art zu 
sein. Ihr ( ?regelmassiges) Vorkommen in nordskandinav- 
ischen Sphagnum-Biotopen ist jedoch von gewissem Interesse. 



Neue palaearkti,sche Atheta 

Abb. 14-15. Atheta paracrassicornis n. sp. (Ostkarelien: Ontrosen- 
vaara). Penis lateral (Abb. 14) und Distalpartie der Medianlamellen 

bei Vertikalansicht (Abb. 15). 

Die neue Art scheint beim ersten Anblick crassicornis 
recht ahnlich zu sein. (Vom hervorragenden Atheta-Kenner 
Th. Munster wurde sie als cccrassicornis var.>> bezeichnet.) 
Von crassicornis, mit der strandiella nicht naher verwandt 
ist, unterscheidet sie sich vor allem durch kurzeres drittes 
Fiihlerglied und breitere und etwas langere Flugeldecken. 
Von ebenina Muls.et Rey weicht sie durch geringere Grosse, 
dichtere und vie1 feinere Punktierung des Halsschildes und 
der Flugeldecken sowie durch die sekundaren Geschlechts- 
merkmale ab, von pachycera Epph. (sexdentata A. Janss.) 
ausserdem durch weniger quere vorletzte Fiihlerglieder und 
die Anordnung der Halsschildhaare (bei pachycera sind die 
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Abb. 16--17. Atheta crassicor?tis (Schweden, Uppland: Drottningholm) . 
Penis lateral (Abb. 16) ; Medianlamellen (ML) und Ductuslamelle (DL) 

des Praputialsacks bei Ventralansicht (Abb. 17). 

Haare wie bei euryptera Steph. und nigritula Grav. in der 
hinteren Halfte der Medianlinie nach hinten gerichtet ! ) . 
A. strandiella erinnert in mehrerer Hinsicht auch an diversa 
Sharp, von der sie sich aber durch gleichbreite Fiihler, lan- 
geres letztes Fuhlerglied, kurzere Flugeldecken und geringere 
Grosse unterscheidet. 

Atheta (s.str.) paracrassicornis n. sp. 
Die neue Art ist crassicornis Fabr. uberaus ahnlich und 

kann auf Basis der ektoskelettalen Merkmale von dieser 
nicht unterschieden werden. Auch das 6. Sternit des 9 ist 
wie bei crassicornis gebaut. Charakteristisch und ausschlag- 
gebend ist der Penisbau. 

P e n i s (Abb. 14, 15) schon ausserlich von jenem bei 
crassicornis (Abb. 16, 17) durch den ventralwarts vie1 
weniger gebogenen und an der Spitze (bei Lateralansicht) 
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Abb. 18. Atheta britanniae (Danem~ark: Charlottenlund). Penis lateral. 
- Abb. 19. Atheta'fungicola (Danemark, Lolland: Sundby 

Storskov) . Desgl. 

kraftigeren Penisapex abweichend. Der Praputialsack be- 
sitzt denselben charakteristischen Bauplan wie der crassicor- 
nis-Penis, weicht aber durch den Bau der grossen Median- 
lamellen (ML) stark ab. Diese (zweifellos mit den Median- 
lamellen der elongatuh-Gruppe homolog, vgl. Brundin 1943) 
sind bei crassicornis verhaltnismassig kurz und treten aus 
der Ostialoffnung so wenig hervor, dass sie bei Lateral- 
ansicht ausserhalb der Apexpartie des Penis kaum sichtbar 
werden; sie enden bei crassicornis in eine scharfe, distal- 
lateral gerichtete Spitze. Beim paracrassicornis-Penis sind 
die Medianlamellen vie1 langer und distal zum grossen Teil 
frei sichtbar; ihre zweilappige Spitzenpartie erscheint in 
sehr charakteristischer Weise schraubformig nach innen ge- 
dreht. Verschieden gebaut ist auch die dorsale Kante der 
Medianlamellen: bei crassicornis finden sich zwei grosse 
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Ausbuchtungen in der distalen HUfte, bei paracrassicornis 
nur eine Ausbuchtung auf der Mitte dieser Kantenpartie. 

f i r  die crassicornis-Gruppe uberaus charakteristisch ist 
der Bau der Spitzenpartie der Ductuslamelle (DL): diese 
lauft namlich in zwei Spitzen aus, eine ventrale, bei Lateral- 
ansicht schlankere, die als die eigentliche Spitze zu betrach- 
ten ist, und eine sekundare dorsale, bei Lateralansicht brei- 
tere Spitze (Abb. 16, 17). Diese Bildungen sind bei den 
beiden fraglichen Arten kaum verschieden gebaut. 

Der Bau des paracrassicornis-Penis erinnert iiberhaupt 
recht stark an britanniae Bernh. et Scheerp. (reperta Sharp, 
fulvipennis Muls. et Rey, vgl. weiter unten!). Bei dieser 
Art (Abb. 18) ist der Penisapex jedoch starker ventralwarts 
gebogen, und die ebenfalls sehr langen Medianlamellen sind 
distal ganz anders geformt. 

Es  wird hier auch eine Abbildung des charakteristischen 
Penis von fungicola C. G. Thomi;. gegeben (Abb. 19). Fur  
diese Art besonders kennzeichnend ist der bei Leteralansicht 
sehr schlanke Penisapex, der ganz distal mit kleinen Wieder- 
haken ausgeriistet ist, sowie die ausserlich nicht sichtbaren, 
distal sehr schlanken, geschlangelten Medianlamellen des 
Praputialsacks. 

V e r b r e i t u n g .  N o r w e g e n .  Brrannraya Asker (leg. 
A. Strand, coll. id.) ; Oslo-Gebiet : Gaustad, Ullern, Rraa, Hau- 
keto (leg. id., coll. id.). - S c h w e d e n. Uppland : Drottning- 
holm 1.7.38, einige 88 an toten Helix pomatia (leg. Brundin, 
coll.id.) ; Fiby 29.8.37, einige 8i und 99 an faulenden Pilzen, 
darunter der Typus, 8 (leg.id., coll.id.) ; Almunge, einige 8 8 
(leg. Lundblad, Mus. Stockholm). - Dalarna: Lima, 2 8 8  
(leg. A. Olsson, coll.id.). - Halsingland: Loos, 5 8 8  (leg. 
Sjoberg, coll.id.). - 0 s t k a r e 1 i e n. Lansi-Viena: Ont- 
rosenvaara 5.44, 2 8 8  (leg. Laamanen, Mus. Helsingfors) ; 
Syvari : Karelka, I 8 (leg. Platonoff, Mus. Helsingfors). 

Das vorliegende Material zeigt, dass paracrassicornis in 
denselben Biotopen wie crassicornis vorhanden ist. Da die 
beiden Arten voneinander nur durch Genitaluntersuchung 
der $8 sicher unterschieden werden konnen, sind folglich alle 
bisherige Angaben iiber crassicornis revisionsbediirftig ge- 
worden. 

Zur Nomenklatur der crassicornis-Gruppe. 
In seiner Arbeit ccOn some Allies of Homalota fungicola>> 

stellte Sharp (1913, S. 151) fest, dass in der fraglichen 
Gruppe mehrere Arten vermengt waren. Auf Basis des 
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Penisbaus und der sekundaren Geschlechtsmerkmale be- 
schrieb er als neu die folgenden vier Arten: reperta Sharp, 
inoptata Sharp, gynandrica Sharp und subquadrata Sharp. 
h i d e r  wurden keine Penisabbildungen geliefert, und die 
fraglichen Arten blieben bis heute ungedeutet. In Junk's 
Catalogus wurde reperta als nom.praeocc. von Bernhauer 
und Scheerpeltz (1926) in britanniae umgetauft. Hinsicht- 
lich der nach 1 9 aus den Umgebungen Londons beschriebenen 
fulvipennis Muls. et Rey 1873 hob Sharp (1. c.) hervor, dass 
er sie nach der Beschreibung mit keiner der ihm vorliegenden 
Arten identifizieren konnte. E r  bemerkte aber gleichzeitig, 
dass eine Homalota fulvipennis schon friiher von Kolenati 
(1846) beschrieben worden war. Diese wird seit langem als 
synonym zu A. (Acrotona, Coprothassa) sordida Marsh. 
(1802) betrachtet. 

Durch grosses Entgegenkommen des British Museum, 
London, habe ich neulich Gelegenheit erhalten, die Typen 
der obengenannten vier Sharp'schen Arten zu untersuchen. 
Das Studium des Materials ergab folgendes: 

A. reperta Sharp = fulvipennis (Muls. et Rey) Ganglb. 
A. inoptata Sharp = crassicornis Fabr. 
A. gynandrica Sharp = pilicornis C. G. Thoms. 
A. subquadrata Sharp = angusticollis C. G. Thoms. der 

Untergatt. Traumoscia Muls. et Rey. 
Zu diesen Deutungen einige Bemerkungen : 
1) Aus der Beschreibung von fulvipennis geht hervor, 

dass es hier von einer verhaltnismassig hell gefarbten Art 
mit beim 9 ausgerandetem 6. Sternit die Rede ist. Die von 
Ganglbauer (1895, S. 181) unter crassicornis beschriebene 
c<P var. fulvipennis Muls. Rey>) bezieht sich zweifellos auf 
dieselbe Art, die von nun an britanniae Bernh. et Sheerp. 
genannt werden muss. Sie ist im weiblichen Geschlecht 
durch das hinten deutlich ausgerandete und dort mit kurzen, 
hellen Geschlechtshaaren ausgeriistete 6. Sternit leicht kennt- 
lich. Das britanniae-8 kann dagegen nur durch Penis-Unter- 
suchung sicher identifiziert werden. Mit britanniae identisch 
ist offenbar <<fungicola>> bei Horion (1935, S. 108). 

2) Da die Type von crassicornis Fabr. bisher nicht naher 
untersucht wurde, kann meine Identifizierung mit inoptata 
Sharp natiirlicherweise nur als vorlaufig betrachtet werden. 
Vieles spricht aber dafiir, dass diese Auffassung richtig ist. 
A. crassicornis s. 1. wird in Mitteleuropa allgemein als eine 
der haufigsten Atheten betrachtet, und das Studium des 
mir vorliegenden mitteleuropaischen Materials hat gezeigt, 
dass es hier von inoptata und nicht von paracrassicornis die 
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Rede ist. Von dieser Art habe ich bisher keine mitteleuropa- 
ischen Exemplare gesehen. Das Verbreitungsgebiet der in- 
optata erstreckt sich gegen Suden wenigstens bis Calabrien: 
Mte Pollino und Praia a Mare (leg. Brundin, Palm). Nach 
Victor Hansen, Kopenhagen (in litt.), ist paracrassicornis 
in danischen Sammlungen nicht vorhanden. Die Verbreitung 
von paracrassicornis scheint iiberhaupt mehr nordlich betont 
zu sein. 

E s  bleibt doch die Frage, was Sharp unter fungicola ver- 
standen hat. Seine Ausfiihrungen (1913, S. 152) uber die 
Penisunterschiede zwischen britanniae (reperta) und ((fungi- 
cola>> deuten m. E. darauf hin, dass er hier paracrassicornis 
vor sich hatte. 

3) A. pilicornis C. G. Thoms. wurde von Sharp schon im 
Jahre 1869 richtig erkannt und beschrieben. Unter diesen 
Umstanden scheint es vielleicht iiberraschend, dass er diese 
Art spater als n. sp. (gynandrica) beschrieb. Es  ist aber zu 
beachten, dass die Revision der crassicornis-Gruppe erst 44 
Jahre nach seiner Monographie der britischen Atheten er- 
schien, und wahrend dieses langen Zeitraumes hatte Sharp 
sein Interesse anderen Coleopteren-Gruppen und Faunenge- 
bieten gewidmet. Hinsichtlich der ,britischen Atheten konnte 
ihm deshalb im Jahre 1913 sicher nicht alles in frischer 
Erinnerung stehen! Von Bedeutung war wohl in diesem 
Zusammenhang auch die Tatsache, dass pilicornis in der 
Sharp'schen Arbeit vom Jahre 1869 in der Nahe der Arten 
linearis Grav. und debilis Er., weit ab von crassicornis 
(fungicola) und ihren Verwandten placiert wurde. 

4) Das unter 3) gesagte scheint auch fur die Sharp'sche 
Beschreibung der Art subquadrata giiltig zu sein. 

Katalog der nord- und mittekuroptiischen Arten d e ~  
crassicornis-Gruppe. 

crassicornis Fabricius 1792, Ent. Syst. (2) 1, p. 529. - 
Ganglbauer 1895, Kaf. Mitteleur. 11, P. 180. - Jo- 
hansen 1914, Danm. Rovb., p. 153. 

inoptata Sharp 1913, Ent. Monthl. Mag. (2) 24, p. 152, 
f. 3, 4. 

paracrassicornis Brundin 1954, Norsk Ent. Tidsskr. 
?fungicola Sharp 1869, Trans. Ent. Soc. Lond. 1869, 

p. 199; Ent. Monthl. Mag. (2) 24, 1913, p. 152. 
britanniae Bernhauer et Scheerpeltz 1926, Col. Cat. 82, 

p. 639 (nom. nov.). 
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fulvipennis Mulsant et Rey 1873, Hist. Nat. Col. Fr. 
Brkvip. Alboch. 111, p. 525 (nom. praeocc.). 

crassicornis var. fulvipennis Ganglbauer 1895, Kaf. Mit- 
teleur. 11, p. 180. - Johansen 1914, Danm. Rovb., 
p. 153. 

fungicola Horion 1935, Nachtr. Faun. Germ., p. 107. 
reperta Sharp 1913, Ent. Monthl. Mag. (2) 24, p. 152, 

f.  1, 2 (nom. praeocc.). 
fungicola C. G. Thomson 1852, Ofvers. Sv. Vet. Ak. Forh. 

9, p. 142; 1861, Skand. Col., p. 76; 1867, ib. 9, p. 277. 
ignobilis Sharp 1869, Trans. Ent. Soc. Lond., p. 200. - 

Horion 1935, Nachtr. Faun. Germ., p. 107. 
nitidicollis Fairmaire et LaboulbGne 1854, Faun. Ent. 

Fr. Col. I, p. 417. - Fauvel 1872, Faun. Gall. Rhbn. 
111, p. 717. - Ganglbauer 1895, Kaf. Mitteleur. 11, 
p. 181. - Johansen 1914, Danm. Rovb., p. 154, f. 53, 
53 a. 
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Norwegian Leaf-hoppers of the Genera 
Macrosteles ,  Erotettix, and Balclutha 

(Horn. Cicadina). 
By H o 1 g e r H o 1 g e r s e n, Stavanger. 

In some previous papers (1944-1949) I have given reviews 
of various families and genera of Norwegian leaf-hoppers, 
basing upon material in the collections of the Zoological 
Museum, Oslo; the Zoological Museum, Bergen; the Stav- 
anger Museum; and my own collection, now (since 1951) 
belonging to the zoological department of the Stavanger 
Museum. The Homoptera (and Heteroptera) of the Tromser 
Museum had already (1943) been examined and reviewed 
by dr. Frej Ossiannilsson, of Uppsala. - Of course, also 
all information in the literature has been taken into con- 
sideration. 

In the present paper another 15 species of Euscelidae are 
treated in the same manner as those reviewed before. Six 
of them are new to the Norwegian fauna. In the text this 
is indicated by an asterisk. For the collectors' names the 
following abbreviations have been used: W - H. Warloe; 
Si - H. Siebke; and H - H. Holgersen. 

I do sincerely hope that this survey may induce other 
Norwegian entomologists to pay some attention to leaf- 
hoppers especially of the interesting M. sexnotatus-group, 
a t  least in districts where I have no or few opportunities 
to  collect myself, in the east and north. The tabular survey 
of the distribution of these species, as we know it to-day, 
shows clearly that much has still to be done. 

Macrosteles quadripunctatus (Fall.) 
In the collections in the Swedish State Museum of Natural 

History, Stockholm, is a female specimen of M. quadri- 
punctata (Fall. ) (syn. maculipes Zett., dahlbomi Zett. 1, 
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captured on Dovre by Boheman. This occurrence has been 
mentioned by Sahlberg (1871 p. 242), and Ossiannilsson, 
who has examined the specimen, includes quadripunctatus 
in his column for Norwegian leaf-hoppers (1948). 

Siebke (1874) reports finds a t  Kverner (AK) and Sel 
(On), but his specimens are not preserved and his records 
can hardly be relied upon. 

Macrosteks binotatus (J. Sahlb.) 
In his original description of the species, Sahlberg (1871 

p. 243) states that i t  has been taken by Siebke near Oslo. 
Siebke (1874 p. 34) gives the locality as Hovind (AK). 
There is no binotatus in the Oslo collections, and it is possible 
that Siebke's specimen was presented by him to Sahlberg. 

Macrosteles punctif rons (Fall.) 
The published records comprise a series of finds made 

by Siebke (1874 p. 35), and from five of his six localities 
specimens are preserved. More recently, the species has 
been found in numbers in or near Drammen by Warloe, and 
a t  Hem in Liigendalen I swept a great number from Salix- 
bushes in August 1946. 

Our specimens were taken between August 1 and Septem- 
ber 25, but Siebke (1. c.) states that he has found puncti- 
frons in July too. 
N e w  f i n  d s:  Ak: Oslo (Esmark). - B0: Drammen (W). - VE: 

Hem (H) .  

Macrosteles septemnotatus (Fall.) 
Siebke (1874) has found this species in Oslo, and one 

specimen from each of his two localities (Trayen and Hovind) 
is preserved. Captures in the valley of Gudbrandsdal, and 
on Jaren in the west, indicate a fairly wide distribution, a t  
least in south Norway, but finds are still missing in great 
areas. I have found it a few times myself, mostly on grass- 
covered ground, once on Spiraea. 

Imagines have been secured from July 13 to September 18. 
N e w f i n d s:  AK: Rea, V. Aker; Nesodden (H) .  - Be: Lier (Wolle- 

b z k )  ; Drammen (W). - 0 s :  Ringebu (H). - VE: Hem (H).  
- TEy: Heistad (H) .  - Ry: Brlstein, Heyland (H).  

The Macrosteles sexnotatus-group. 
In earlier literature, a number of finds of Macrosteles 

(= Limotettix, Cicadula) sexnotatus have been reported, by 
E. Strand, H. Lindberg, John Sahlberg, and above all by 
H. Siebke, who in 1874 gave a long list of localities. 
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However, the term ccsexnotdus,, as we now know actually 
covers a complexity of species, separable by means of cha- 
racters in the male genitalia only. Therefore, all previous 
records must be regarded as  untrustworthy. The only 
exception - and until now the only certain record of M. 
sexnotatus s. str. in Norway - was published by Ossiannils- 
son in 1943. 

Siebke's material is partly preserved in the Oslo collections 
(Zoological Museum) ( but not one of his males belongs to 
sexnotatus s. str., whilst several other species are present 
(see 'below). A full list of species, and some information 
on their distribution in Norway, so far  known, follows. 

Most of the species of this group seem to live on low 
vegetation, on grass and heather and various herbaceous 
plants on the ground. They are often - or perhaps even 
usually, as  is the case with most of the species I have met 
with myself - found on moist ground, in bogs and marshes, 
often also in the vegetation belt along the borders of lakes 
and rivers. They sometimes occur in great numbers, and 
two ore more species may be found together, having appa- 
rently more or less the same habits. 

Macrosteles sexnotatus (Fall.) 

The species has been found from the end of June until 
August 13, and so far only in the extreme southern counties. 
There should be no reason, however, not to believe that it 
may occur far north, as  in Sweden it has been reported even 
from Lapland. The only previous record for Norway is the 
one mentioned above, reported by Ossiannilsson (AAy: 
Ramscay July 25, 1935, T. Soot-Ryen). 
N e w  f i n d s :  TEi: Heii, Kviteseid (H) .  - AAy: Lillesand ( H ) .  - 

AAi: Valle, Setesdal (H) .  - VAy: Saevik, Spind (H) .  - Ri: 
Bakken, Songesand (H)  . 

Macrosteles alpinus (Zett.) 

So far known, this species has the widest distribution in 
Norway of all species in the group - and the genus. Ossian- 
nilsson (1943) reports it from a number of localities in the 
north, where it has been taken as far back as  in 1838 by 
Zetterstedt, more recently by Soot-Ryen, in Finnmark, Troms, 
and once also in the northernmost part of Nordland. In the 
Oslo collections are other specimens from Finnmark, where 
Munster has collected alpinus to the Russian border in 
the east. 
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There is a vast gap between the Nordland locality (Andey) 
and the nearest one in the south (Vlgb), but the species 
has no doubt a continuous distribution all over the country. 
It has been found even in Oslo, and also elsewhere in the 
lowlands, but it is possible that i t  has its principal distri- 
bution in the north and a t  higher altitudes in the south. 
This is slightly indicated by the known captures in the 
southern counties, and more so by its distribution in Sweden, 
where it has been found from Dalarna/Angermanland north- 
wards (Ossiannilsson 1948), but is missing farther south. 
N e w f i n d s :  Ak: Teyen, Oslo; Enebakk (Si) . - On: V%g% (Si) . - 

TEi: Rjukan (H) .  - Ri: Stakstral and Fundingsland, Hjelme- 
land; Ulladalen, Suldal (H) .  - HOy: Skhevik  (W).  - Fn: 
Skoganvarre and Lakselv (Munster). - F0: Gr. Jakobselv; 
Neiden, and Vaggetem (Munster). 

Macrosteks cristatus (Rib.) 
Reported by Ossiannilsson (1943) from the counties of 

Nordland and Trorns, this species has now been taken in 
several localities also in the south and seems to  have a wide 
distribution within the country. Imagines were found from 
June 30 to July 29 in the south, until August 26 in the north. 
N e w  f i n d s :  AK: Teyen, Oslo (Si) - 0s: Ringebu (H) .  - Bv: 

Geilo (H) .  - VAy: Gjemlestad, Kvinesdal (N.  Knaben). - 
Ri: Bakken, Songesand ( H ) .  - HOi: Etne (H) .  

*YacrosteZes fieberi (Edw.) 
E. Strand (1905) has two localities for this species (Ri: 

Erfjord, and AAi: Austad), but as his specimens were 
identified by means of external characters only and are not 
available for control, his report cannot be taken into con- 
sideration. 

One of Siebke's ccsexnotatus~ from Oslo belongs to  M .  
fieberi, for which we now have three more localities in the 
south-west. Only single specimens have been captured, from 
July 19 to August 15. 
N e w f i n d s :  AK: Teyen, Oslo (Si) .  - VAy: Haegebostad (H) .  - 

VAi: KvUe, Eiken (H) .  - Ry: Oksnevad, Klepp (H). 

*MacrosteZes f rontalis (Scott) 
On July 13, 1943, at Myrebe in Romsdal, I swept a con- 

siderable number of <<blue> Macrosteks on a moor with 
Myrica gak, Equisetum, Eriophorum etc., and some few 
Pinus, and also from a ditch running along the road-side, 
with much of the same vegetation. The leaf-hoppers were 
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flying very willingly, although the temperature was not very 
high and the weather overcast and damp (after heavy 
rain). These bluelooking Macrosteles were M. frontalis, a 
dark and heavily-marked species, here for the first time 
met with in Norway. - Only a few days later, on July 18, 
I got a single specimen a t  Foldals Vcrk, on a moor with 
chiefly gramineae, but also Sphagnum and some few Betula 
nana, and a little Equisetum. 

Since then, I have not found the species again and have 
no idea as  to  its real distribution in this country. In Sweden 
i t  has been found in scattered loc2lities from Dalarne 
northwards. 
N e w f i n d s :  MRi: Myreber, Romsdal ( H ) .  - HEn: Folldals 

Verk (H).  

"Macrosteles horvathi (W. Wagn.) 
Two of Siebke's specimens belong to this species, and I 

myself have taken it twice, moreover, once on a marsh 
together with many Cicadula and Megamelus notula. The 
time of the captures varies from July 15 to August 30. 
N e w  f i n d s :  AK: Valle and Hovind (Si) .  - TEi: Vigdesjh, Kviteseid 

(H) .  - Ri: Staksterl, Hjelmeland (Hj.  

Macrosteles laevis (Rib.) 
Ossiannilsson (1943) reported this species from three 

localities in Nordland and Troms, and, personally, I have 
found i t  a few times in the south. Only once have I secured 
i t  in numbers, when on August 13 (1952) I collected on a 
grassy beach of Havsfjord near Stavanger. A considerable 
number of Macrosteles was secured, but for a long time 
I looked in vain for a male. Finally, after mzny futile 
attempts, I got one, and afterwards two more, but I had 
also secured 61 females and thrown away several times as 
many. No doubt, if the species could be separated by some 
female characteristics and not by the male genitalia, the 
figures would certainly have been reversed! 
N e w f i n d s :  Bv: Geilo (H) .  - Ry: Havsfjord, Madla (H).  - Ri: 

Fundingsland, Hjelmeland; Ulladalen, Osen, and Brhtveit in 
Suldal (H).  

"Macrosteles variatus (Fall. ) 
Warloe has on various occasions found some specimens 

in or near Drarnmen, and I myself have found a single one 
in Lhgendalen, on soft, grassy ground in forest. The dates 
of the captures are August 1 to September 12. 
N e w f i n d s: BB: Drammen (W).  - VE:  Steinsholt (H) .  
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* MacrosteZes viridegriseus (Edw.) 

Among Siebke's ctsexnotatus>> from Oslo are two males of 
this species. A single male was taken in a shallow bight of 
Kjcarrefjord near Farsund together with large numbers of 
EuconomeZus Zepidus (Boh.) and some Limotettix and Cica- 
duZa (on Phragmites and various gramineae). 
N e w  f i n d s :  AK: Hovind Aug. 18, 1851, (Trayen) (Si) .  - VAy: 

Kj~rrefjord, Lista, Aug. 12, 1944 (H).  

*Erotettix cyane (Boh.) 

This species, apparently so difficult to find due to its 
aquatic habits, has been taken by Warloe a t  Elle near Drca- 
bak, where he secured two specimens on August 17, 1917. 

BaZcZutha punctata (Thunb.) 

Of the species concerned in this paper, B. punctata is the 
most well-known. It has been reported from a number of 
localities in southern Norway, reaching north to Tynes in 
Frol, from where it has been known since the days of Zetter- 
stedt (Ossiannilsson 1938). Siebke (1874) gave a few 
localities in Oslo, and also Odalen and Fron, and most of his 
specimens are still in the Oslo collection.' 

E. Strand too (1902, 1905) gave a list of localities, and 
although none of his specimens has been available for con- 
trol, I do not hesitate to use his information on this charac- 
teristic species. Also, his finds fall well within the area of 
distribution, sa far as  we know it. 

Further finds, all of which were made in the southern 
counties, were reported by Ossiannilsson (1943) in his 
review of the collection of the Tromsca Museum. But not a 
single specimen has so far  been brought from any locality 
in North Norway, i. e. north of Trcandelag. One of Siebke's 
specimens was captured as early as on May 27, and many 
in June, indicating an occurrence earlier in the season than 
is usual for most of our leaf-hoppers. m e  latest date so 
far  is October 11. 

Most of my specimens have been swept on fields and 
meadows with a variety of herbaceous plants. More inci- 
dentally perhaps, single ones have been taken on BetuZu, 
AZnus, Prunus padus, and Pteridium aquilinum. 
N e w f i n d s :  AK: Oslo (Esmark) ; Aker (Si) ; Bygd~y  (Munster) ; 

Nesodden; Nesset, Bunnefjorden; Son; Drrabak; R0a, V. Aker 
(H) .  - B0: R~yken  (Si ) ;  Drammen ( W ) ;  Bingen, Modum 
(H).  - Bv: Rollag, Numedal (H) .  - VE: Horten (H) .  - 



Holger Holgersen 

T E y :  Heistad; Barnble (H).  - TEi: Dverland, Rjukan; Dal, 
Vestfjorddalen; Seljord (H).  - A A y :  Risnr (W). - V A y :  
Kvls; Dye, Kvinesdal; Tarevatnet, Ser-Audnedal (H).  - Ri: 
Brltveit, Suldal (H).  - SFi: Solvorn, Hafslo; Lrerdal; Vass- 
bygda, Aurland (N. Knaben). 

Summary. 

In the present paper, 15 species of leaf-hoppers are dealt 
with, most of-them belonging to the MacrosteZes sexqotatus- 
group. Six of them are new to the Norwegian fauna. The 
material is fairly rich in BaZcZutha punctata, but for the 
other species it is rather poor, yet interesting enough. En- 
tomologists interested in leaf-hoppers have been very few 
in this country, and a s  a rule they have not collected far  
away from their domiciles. Intensified collecting will cer- 
tainly add several more species to the list, and the accom- 
panying tabular survey shows clearly how many gaps there 
are still to be filled. For the present, no conclusions should 
be drawn concerning the actual distribution of the species 
in Norway, although we may say that three of the species 
seem to be very widespread, reaching the far northern 
districts, whereas others apparently are restricted to the 
south-eastern counties. 
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Fig. 2. Sarnme apparat nesten helt inntrukket. D,, V, og D,, V, som 
fer; i: intersegmentalhud; o: ombeyningslinje; m: midtstykke; b: bak- 

stykke; e: endestykke. 

Fig. 3. Bakende av A. pu~zctatunt sett pP skrh fra dorsalsiden. Appa- 
ratet helt inntrukket. P, og P, er de tilsvarende ledds pleurdplater; 

D,: 8. segments. dorsalplate. 

Fig. 4. A. punctatum's leggeapparat noe utstrakt, sett fra ventralsiden. 
s: spiculum ventralea distale ender; k: redusert kitinfelt pB V,; i: inter- 
segmentalhud; o: ombyningslinje; f :  framstykke; t :  kitinstav; m: 

midtstykke; b: bakstykke; e : endestykke; v: vaginalmunning. 



Proximalt for den hbrete V8 er platen myk og kan buktes 
og trekkes inn under V, nbr hele apparatet er inntrukket. 

Stykkene i--e danner tilsammen et g a f f e 1 f o r m e t 
h e 1 e, sorn utgjar leggeapparatets hoveddel. Denne del kan 
dyret skyve ut og trekke inn i bakkroppen hvis omriss nor- 
malt faller sammen med dekkvingenes ytterkanter. 

Bortsett fra leggeapparatets distale endestykker e, sorn 
er blitt kalt styli eller vaginalpalper, har jeg i den litteratur 
jeg har gjennomgbtt ikke kunnet finne noen saerskilt be- 
nevnelse pb de deler som ligger mellom styli og 8. abdomi- 
nalsegment nbr apparatet er trukket ut. Jeg tillater meg 
derfor b foreslb falgende nomenklatur: Stykket f kaller 
jeg g a f f e  1 d e l e  n s framstykke. Det har et  noe av- 
rundet tverrsnitt og rekker i denne stilling (fig. 1) helt 
fram ti1 V,. Over halvparten av framstykket er (fig. 1) 
dekket av en meget tynn, ofte gjennomsiktig, men dobbelt 
hinne (i). Den gbr bakover fra 8. segment, brettes sb inn 
ved o og gkr sb i retning av 8. segment og ender i den 
proximale ende av framstykket. 

Det ligger naer b anse den sorn en sterkt forlenget inter- 
segmentalhud. Det hule framstykke stattes opp av to fine 
langsgbende kitinstaver i den ventrale vegg, og i hulrom- 
met gbr bakre del av dyrets tarm og eggleder. Konturene 
av f skimtes gjennom i. 

Stykket m er kort og er gaffeldelens m i d t s t y k k e. 
Det er litt flattrykt og synes dannet av et par hvelvede 
plater i en mykere hud. I midtstykkets dorsalside munner 
anus a og mot undersiden distalt munner egglederen v. 

Fra midtstykket gbr distalt to kitiniserte utlapere, sorn 
vi her vil kalle b a k s t y k k e r b, og fra hver av disse 
et kitinisert lite vedheng sorn da blir leggeapparatets 
e n d e s t y k k e r  e. 

Gaffeldelen er pb fig. 2 noe mer inntrukket. Interseg- 
mentalhudens ombrettingslinje har flyttet seg naermere D,. 
Hele framstykket er skjult og bare en del av midtstykket 
er synlig. 

P& fig. 3 er leggeapparatets inntrekking fullfart. Bare D, 
er nb synlig. Den ligger sorn et lokk over den helt inn- 
trukne V8. Her er dekkvingene fjernet. Nbr de er i hvile- 
stilling er ogsb V, skjult under deres bakende. 

Pb fig. 4 ser vi det noe uttrukne leggeapparat fra ventral- 
siden. Bakstykkene er noe flattrykt og midtstykket har 
proximalt tydelig kitinaer avgrensning, og de to kitinstaver 
begynner her og gbr parallelt i undersiden av framstykket. 
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V, viser svakt kitiniserte parete og uparete felter k. Mel- 
lom disse feltene e r  V, meget tynn og brayelig. 

Vi retter nb vbr oppmerksomhet pb t o  kitinhorn s sorn 
f ra  proximal del av V, fortsetter inn under V7. De e r  den 
distale ende av Verhoeffs Bauchgrate eller Spiculum ven- 
trale, sorn han fant hos e t  par andre billearter. De synlige 
horn e r  ender av t o  sterkt kitiniserte staver som vokser 
sammen og sorn rekker helt fram ti1 3. abdominalsegment. 
Denne stav ligger i bukhulen under tarmen og u n d e r 
leggeapparatets framstykke, nbr det e r  inntrukket. Fra 
den proximale ende av spiculum gbr en rekke muskler bak- 
over ti1 endepunktet av gaffeldelens framstykke. 

Den proximale ende av gaffeldelens frarnstykke g l r  i inn- 
skutt stilling helt fram i 4. bakkroppssegment. Den del av  
tarmen, av ovidukt og av t o  lange kjertler sorn ligger nar-  
mest innmunningstedet i proximale ende av  framstykket, 
ligger i bukt langs framstykket nbr dette e r  innskutt og 
strekkes n l r  framstykket skytes ut. 

Leggeapparatet hos Grynobius planus. 

Leggeapparatet hos A. punctatum og G. planus e r  i sine 
grunntrekk noksb like, men figurene !5-7 viser a t  hos 
G. planus e r  apparatet slankere og mer elegant i sin form. 
Dyret e r  4-6 mm og leggeapparatet utstrakt bortimot 
2 mm langt. 

Den mest iraynefallenre ulikhet ligger i 8. abdominalseg- 
ment. Pb fig. 5 sees apparatet nesten uttrukket, og D, 
sorn hos Anobiumhunnen har meget svakt konkav bakkant 
er hos Grynobius nesten delt i to, slik sorn det er  pbvist i 
en liten artikkel i dette hefte. Det gjelder saerlig Grynobius- 
hannen hvor en asymmetrisk deling av D, minner om en pri- 
mitiv klosaks. Ogs& V, (fig. 6) har her e t  tolappet ut- 
seende og kitiniseringen er redusert ti1 en brayd stripe 
bakerst. Gaffeldelens f r a m s t y k k e har  ogsl  her to  
kitinstaver i den ventrale del av veggen. M i d t s t y k k e t, 
ogsl  sett  f ra  siden (fig. 7 )  har smidige og avslepne kon- 
turer. B a k s t  y k k e n e e r  ogsb relativt lenger og tverr- 
snittet mer avrundet enn hos A. punctatum. PA de slanke 
endestykkene peker ofte hbrene rett u t  ti1 siden. 

N k  apparatet e r  helt inntrukket e r  som hos A. punctatum 
bare D, synlig og ligger sorn e t  lokk over den inndradde 
buklede V,. Nbr dekkvingene er pb plass e r  intet synlig av  
8. segment eller av leggeapparatet ellers. Spiculum ventrale 
viser ikke noe sarl ig nytt. 



Fig. 5. Leggeapparatet hos Gryrzobius plartus F., nesten utstrakt, sett 
p& skrP f ra  dorsalsiden. D,, V, D,: som i ~ r ;  i: intersegmentalhud; 
o : omb~yningslinje; f : framstykke; m : midtstykke; b: bakstykke; 

e:  endestykke; a :  anus. 

Fig. 6. Apparatet hos G. planus mer inntrukket, sett f ra  vestralsiden. 
V, og V, som far;  k :  kitinfelt pP V,; v: vaginalhpning. De ovrige 

betegnelser som f0r. 

Leggeapparatet hos Callidium violaceum. 
Ti1 tross for a t  Cerambycidene, systemztisk sett, t i l h ~ r e r  

en helt annen gruppe enn Anobidene, har leggeapparatet hos 
Callidium violaceum (fig. &9) vesentlige likheter med de 
foregbende; men bbde i sin form og i sin virkemkte mk det 
vel sies b st& over disse. Selve dyret kan bli 15 mm langt 
og hele leggeapparatet fullt utstrakt 6-43 mm. Apparatet 
viser bkde en distal forenkling og en proximal progresjon. 
Fig. 8 viser a t  V, hos denne a r t  i sin kitinisering er h e l t 
todelt i lengderetningen, og fig. 9 viser a t  D, er delt p$ 
samme mbte. 
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Fig. 7. Apparatet hos G. plapzus noe utstrakt, sett fra siden. a :  anus; 
de svrige betegnelser som fsr. D, viser to asymmetriske fliker. 

Fig. 8. Leggeapparatet hos Callidium violaceurn L. noe utstrakt og 
sett pa skrP f r a  ventralsiden. V, og V, som for. k: langsgaende kitin- 
deler av V,; i: intersegmentalhud; o: ombcayningslinje; f :  framstykke; 
t : kitinstav; m: midtstykke; b: bakstykke; e: endestykke; v: vaginal- 

munning. 

Videre kan intersegmentalhuden mellom 7. og 8. segment 
i sin helhet skytes fram og tilbake. N L  leggeapparatet er 
trukket inn er hele 8. segment skjult mellom 7. segments 
plater. Mens hos foreglende arter D, 1H som et synlig lokk, 
er  dette hos Callidium helt innskutt og gjemt nHr apparatet 
er trukket helt inn. Abdomen ender da hos hunnen i et av- 
smalnet 7. segment, som i hele sin lengde kan vaere bakenfor 
dekkvingenes bakre kant. I denne stilling kan det sies a t  
D, og V, danner en ytre skjede omkring leggeapparatets 
inntrukne rardeler. 

F r a m s t y k k e t er relativt langt og slankt og har sine 
to kitinstaver i den ventrale sylindervegg. 

M i d t s t y k k e t er  langt, ovalt med langsglende kitin- 
strukturer. B a k s t y k k e n e er  noe avkortet og g l r  av- 
rundet over i midtstykkene. E n d e s t y k k e n e har naer- 
mest kort kalleform. 



Fig. 9. Leggeapparatet hos C.  violaceurn sett p% skr% fra dorsalsiden, 
med gaffeldelen helt inntrukket. D, og V, sorn far. D, e m %  ikke 
trukket inn. i,: noe sammentrukket intersegmentalhud mellom 7. og 8. 

segment; k:  langsgaende kitindeler av D,. 

Spiculum ventrale er lang og tynn. Den deler seg fcarst 
ved bakre ende og de to korte grener synes b vare festet 
ti1 de kitiniserte halvdeler av V,. 

Leggeapparatenes rcarsleevne. 
Leggeapparatenes rcarsleevne hos de tre artene er stort 

sett like. N l r  jeg hadde dyrene under mikroskop tok det 
som regel blde tid og tblmodighet far dyrene behaget l 
skyve leggeapparatet ut, men da jeg larte l trykke for- 
siktig pk dyrets ventralside, n k  det 15 pk ryggen, med flat- 
siden av en fin skalpellum eller en noe omdannet, smal 
spatel, gikk det lett. Graden nv trykk kunne regulere ut- 
skytning og tilbaketrekning etter behov uten a t  dyret tok 
noen skade. 

Bortsett fra fargen er det som regel lite vakkert ved et 
insekt under mikroskop. Kanskje er det ogsb noe av den 
grunn at et leggerer som skytea ut og foretar sine allsidige 
rcarsler er  noe av en kpenbaring. 

Nesten gjennomsiktig og avglattet, med fargenyanser i 
indre strukturer, og med elegante rcarsler, er  de leggeappa- 
rater vi her har for oss. 

Det viser seg a t  allerede for endestykkene er  synlige er 
leggeapparatet i livlig sondering av underlaget. 

De fire stadier i fig. 10 er tegning av bakenden hos 
Grynobius planus, som ligger p l  rygg og gjcar sine rcarsler. 
Utskytning ti1 et av disse stadier med etterfcalgende inn- 
dragning gjentar seg da ustanselig. 



Fig. 10. Bakende av Grynohizcs planus sett fra ventralsiden. a. Legge- 
apparatet helt inntrukket. V, som f ~ r ;  el: k~anten av dekkvingene; h: 
h&r fra D,. b. Her kommer asymmetriske fliker av D, ti1 syne. c. Her 
kommer ogsii V, og endestykkene e. ti1 syne. d. Her er alle dime deler 

strukket lenger ut. 

P i  10 a ser vi to hirdusker dukke fram mellom dekk- 
vingene og V,. PH b kommer spissene av D, ti1 syne og 
sansehirene fHr stcarre aksjonsradius. PH c sees ogsi de 
hirete ender av V, og apparatets endestykker dukker fram. 
P i  d er alle disse sansefelter skjcavet enng lenger fram. 

Allerede i denne stilling viser apparatet en rekke bircarsler. 
D, og V, kan forskyves hver for seg. Bakstykkene kan 
forskyves innbyrdes slik a t  det ene g i r  en bakstykkedia- 
meter lenger ut eller lenger inn enn det andre. Hvert av 
bakstykkene kan svinge opptil ca. 30' ut f ra  normalstil- 
lingen. 

Mellom bakstykke og endestykke er ordinaert ledd, og 
med n i l  kan endestykkene fcares ut ti1 rett vinkel med bak- 
stykkene uten a t  leddene skades. Men tross denne store 
p a s s  i v e rcarsleevne har jeg ikke sett noen a k t i  v 
rcarsle her. 

NHr s i  gaffeldelen er trukket helt ut  kan bakstykkene 
svinge aktivt ut ti1 ca. 45' ti1 alle sider, og endestykkene 
danne passivt opp ti1 90' med bakstykkene. 

Men leggeapparatets hovedrcarsle ti1 siden ligger helt 
uventet i framstykket. Dette rcar omkring t a m  og egg- 



Fig. 11. A. punctatum. Halve tverrsnitt av framstykket. 1: sagital- 
plan; 2: tarm; 3: kitinos kulikula med hhr; 4: muskler i lateralt be- 
liggende ribbe; 5:  eggleder; 6: (kutikulaer) kitinstav; 7 :  muskler i 
ventralt beliggende ribbe. Mellom linjene 5 og 6 er et belte med 

tynn kitin. 

leder, og med to kitinstaver i veggen, b Q y e  r seg aktivt 
ti1 alle sider. Det er szrlig i den distale halvdel av fram- 
stykket denne brayningsevne ligger. Her kan leggeappa- 
ratet livlig og sikkert braye seg ut i en rett vinkel fra  nor- 
malstillingen. Det frarte meg ti1 den slutning a t  i eller nser 
rrarveggen mbtte det vzre langsgbende muskler som trekker 
seg sammen. Fig. 11 viser a t  s& er tilfelle. 

Det var Universitetets zoologiske laboratorium, Blindern, 
som elskverdig lot meg fb disponere nradvendig apparatur 
ti1 snittning av medbrakt materiale, og det lyktes meg b 
fb et brukbart snitt litt distalt for midten av framstykket 
hvor brayningsevnen er strarst. 

Snittet fig. 11 viser a t  veggen i hver halve lengdedel av 
framstykket danner to langsgbende ribber. Den ene ligger . 
lateralt, den andre ventralt, og i ribbene er  langsgbende 
muskler. Variasjon og sammentrekning av disse muskler 
og de tilsvarende pb andre halvdel, sammen med kitinsta- 
vene som er  brayelige men holder pb sin lengde, gir forkla- 
ring pb den store og allsidige rrarsleevne leggeapparatet 
har her. 
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Strekk i en sidemuskel brayer framstykket ti1 side, strekk 
i begge sidemuskler brayer det oppover og strekk i de ven- 
trale muskeler brayer framstykket ned. 

Hos Callidium violaceum deltar 8. bakkkroppssegment i 
utskytningsrrarsla mer enn hos de andre to. Her er, sorn 
vi sii, en forlenget segmental hud mellom 7. og 8. bakkropps- 
segment, og her kan spiculum sorn ender fast i V, fore 
8. segment fram og tilbake. 

Det ser ut ti1 a t  alle tre leggeapparater har muskler fra 
V, ti1 framenden av framstykket og a t  disse drar leggerraret 
ut og a t  muskler fra framstykket ti1 forreste ende av spicu- 
lum kan dra gaffeldelen inn. 

Leggeapparatenes sanseevne. 
Dessverre fikk jeg ikke anledning ti1 ii foreta en rent 

histologisk undersekelse av sansehiir, sanseknuter og nerve- 
baner i leggeapparatet. Men det jeg saerlig under mikroskop 
har sett av leggeapparatet i funsjon, har sli t t  fast a t  legge- 
apparatet hos 'A. punctatum, G. planus og C. violaceum er 
et sanseapparat av hray kvalitet. 

V e r h o e f f sorn i 1893 oppfatter leggeapparatets ende- 
stykker sorn homologe med- urinsektenes c e r c i, retter 
dette ti1 s t y 1 i og taler i denne forbindelse om v a g i n a 1- 
p a 1 p e r. V a t  e r n a h  m, 1918, sier: <<Die Styli sind 
uberreichlich mit nervosen Endapparaten bedeckt. Der Deut- 
ung der verschiedenen Nervenendungen stehe ich sehr skep- 
tisch gegenuber. Trotz der sorgfaltigsten Untersuchungen 
bis starkster Vergrosserung wage ich doch kein endgultiger 
Urteil abzugeben.,, Han siterer W a n d o 11 e c k, sorn stil- 
ler seg meget reservert nbr det er tale om b sammenligne 
vaginalpalpene med antennene hva sanseevner angbr. 

Som vi har sett er det imidlertid ikke bare endestykkene 
sorn har lange, stive sansehk. 

Bakstykkene har slike hbr og enkelte er ogsb ii se pb 
midtstykkene. Sondring av underlaget begynner alltid frarst 
ved apparatets proximale ende. 

- Nbr jeg under mikroskop etter hvert har sett dusinvis av 
dyr gjenta de rrarsler sorn avbildes i fig. 10 naerer jeg ingen 
tvil om a t  hiirene i spissene av D, og i flikene av V, er 
sansehbr. 

Kanskje det ogsb brar nevnes a t  jeg med blotte raye, et par 
ganger, har sett eksemplarer av A. punctatum sorn kom 
utenfra undersrake et flyhull, frarst med antennene og sb 



- - - - - -______-  

Fig. 12. A. putlctatum. Puppestadiet sett fra ventralsiden gjennom 
kontrahert larvehud. VII, VIII og IX markerer larvehudens segmenter. 
V,, V, og D, som for. 1: larvehuden; m:  gaffeldelens midtstykke; 
v:  vaginalmunning; b: gaffeldelens ene bakstykke; e :  endestykke; 

u: utlaper. 

Fig. 13. Grynobius planus. Leggeapparatet p% puppestadiet sett fra 
ventralsiden gjennom kontrahert larvehud. Betegnelser som ovenfor. 

gjare helomvending og med innfart bakkropp undersake 
hullet med leggeapparatet far den endelig med hodet foran 
krap inn i det. 
Noe om leggeapparatenes homologi. 

Spiculum ventrab er vel en utvekst fra V8. Fig. 4, som 
viser spiculums distale ender i V8 og som dessuten viser 
uparet og parete kitinfelter i denne plate, synes B peke p& 
at spiculum ventrale kan ha sin opprinnelse herfra. 
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Hva e r  sb g a f f e l d e l e n s  f r a m s t y k k e ?  Det sy- 
nes meg rimelig B anta a t  den er  en omdannet del av 9. 
abdominalsegment. En mb nemlig vente a t  intersegmental- 
huden distalt for 8. segment mB ende i 9. segment. 

For det andre vil en ved H sammenholde kitinstavenes 
beliggenhet i framstykket med spiculums forhold ti1 8. seg- 
ment, finne en plallende analogi. For det tredje viser tverr- 
snittet av framstykket pH fig. 11 at epidermis er dekket av 
kitinas kutikula med hkliknende utvekster i den d o r s a 1 e 
og v e n t r a 1 e vegg med et mellomliggende belte uten slik 
kitin. Er framstykket et modifisert 9. abdominalsegment 
var dette H vente. 

Hva er sb m i d t s t y k k e t ? Et blikk pB fig. 4 skulle 
kanskje tyde pB a t  vi her har et  10. abdominalsegment. PA 
dette sparsmil synes jeg preparatene (fig. 12-14) gir grei 
beskjed. PB disse figurene av puppestadiet sees larvehudens 
segmenter meget tydelig, og innenfor denne gjennomsiktige 
hud ser vi deler av dyret i forhold ti1 hvert larvesegment. 
PH disse puppestadier ser vi a t  8. segment av imago stam- 
mer fra larvehudens segment VIII og a t  leggeapparatets 
midtstykke stammer fra larvens IX. segment. 

PA dette stadium er framstykket allerede skjavet inn i 
dyrets 8. segment. Det er rimelig a t  framstykket pB et tid- 
ligere puppestadium ogsB har ligget i larvens IX. segment. 
Det er  rimelig fordi larvens IX. hudsegment pH dette puppe- 
stadium er mange ganger kortere enn det opprinnelig var 
hos larven. 

Hva er sH b a k s t y  k k e n  e ? Det kan jeg ikke med 
sikkerhet avgjare. V e r h o e f f ,  1894, mener a t  disse styk- 
ker, hos de biller han undersakte, var parete forlengelser 
av V,. Det er  mulig. Men nHr jeg hos Grynobius har sett 
bakstykkenes selvstendige rarsle bHde i lengderetning og 
ti1 side, blir det noe vanskelig B tyde dem som deler av V,. 

Sikkert er det a t  bakstykkenes ontogenese pB puppestadiet 
er noe uventet. NBr larven er voksen og gHr over i puppe- 
stadiet fHr nernlig hundyret to ventralt beliggende utlapere 
i bakenden. Hos C. violaceurn er  utlaperne helt pH ventral- 
siden og har naermest kuleform. 

Som vist pH fig. 12-14 er bakstykkene dannet f ra  disse 
utlapere. En  sHpass selvstendig ontogenetisk start  skulle 
kanskje tyde pH a t  bakstykkene er noe mer enn en del 
av V,. 

Hva er s B  e n d e s t y k k e n e ? At endestykkene har 
ledd mot bakstykkene er uten tvil. De.dannes, som vi ser 
av fig. 12--14, fra nevnte utlapere hos puppen. Som nevnt 



Fig. 14. Callidium violaceum. Leggeapparatet pO puppestadiet sett f r a  
ventralsiden gjennom kontrahert lawehud. Betegneker Born ovenfor 

(X) : 10. larvehudsegment ? 

Fig. 15. Ytre konturer av kont'rahert larvehud hos Grynobius planus 
s&t fra siden. Betegnelser som ovenfor. 

far kalte V e r h o e f f (1893) disse stykker for c e r c i ,  
men i sitt arbeid 1894 rettet han dette ti1 s t  y 1 i. Etter 
hans oppfatning ledder styli hos de biller han undersrakte, 
mot to fliker av V9. 

E t  blikk pb fig. 15 synes heller ikke B stratte denne opp- 
fatning. Her ser det ut ti1 a t  hos puppen e r  segmentaldeling 
langs dorsalsiden, mens utl~lperne er  noe mer selvstendige. 
Figuren synes ogsb b antyde et 10. segment (X) pb dorsal- 
siden. 
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Det er i alle tilfelle rimelig b anta at  leggeapparatenes 
bakstykke rned endestykke ikke er helt nye dannelser, men 
omdannede deler som var b finne hos stamformene og da 
kanskje hos nblevende, mer primitive insekter. 

Foruten en forlenget Vg, kan andre deler av 9. og av 
bakenforv~rende abdominalsegmenter rned vedheng hos pri- 
mitive insekter komme pb tale som fylogenetisk utgangs- 
form for bakstykker og endestykker i de leggeapparater vi 
her har behandlet. 

& 

Ti1 slutt kunne vi sporre hvilken av de tre billearter vi 
her har behandlet har det minst og det mest utviklede 
leggeapparat. 

Da mb det vel lett kunne sies a t  A. punctatums legge- 
apparat, rned de noe klumpete deler og det ordinme, udelte, 
faste D,, stbr nederst, a t  C. violaceums leggenpparat rned 
de fine linjer distalt og rned 8. segment som helt mobil del 
av apparatet, stbr overst, og a t  leggeapparatet hos G. planus 
rned de slanke distale deler og delvis delt D, inntar en mel- 
lomstilling pb differensasjonsskalaen. 
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Zusammen f assung. 

1. Wahrend seiner Studien uber Holzbohrer im westlichen 
Norwegen hat der Verfasser Gelegenheit gehabt die Eiablage 
verschiedener Coleopterenarten in Terrarium beobachten zu 
konnen. Besonders wurde die Funktion des Eilegeapparates 
bei Callidium violaceum eingehend studiert, aber ahnliche 
Beobachtungen uber Grynobius planus F. und Anobium 
punctatum De Geer wurden auch gemacht. 

2. Die Eilegeapparate der drei erwahnten Arten sind in 
ihren Grundziigen einander recht ahnlich und bestehen von 
Rrahren, die in einander ein- und ausgeschoben werden kon- 
nen. In der Ruhelage sind die Rohre im Hinterleib des 
Tieres eingezogen. 

3. Der Verfasser hat folgende Bezeichnungen fur die ein- 
zelne Teile des Eilegeapparates eingefuhrt (siehe Fig. 4). 
f--e: Gabelstiick, f : dessen Vorderteil ; m: mittlerer Teil ; 
b: Hinterteil; e :  Endteil ( :Styli, Verhoeff 1894) ; i :  Inter- 
segmentalhaut. Wie in Fig. 1 gezeigt miindet Anus dorsal 
und die ~ f f n u n g  des Eileiters ventral am mittleren Teil des 
Gabelstuckes. Vorderteil f des Gabelstuckes reicht in dieser 
Stellung, innerhalb i, bis an V,. 

4. Wie aus den Figuren (1, 4, 5, 6, 7, 8) hervorgeht ist 
der Hinterteil (b) und der Endteil (e) des Gabelstiickes bei 
Grynobius (Fig. 5-7) langer und mehr schmachtig als bei 
Anobium. Dieselben Teile sind bei Callidium (Fig. 8) kurz, 
die Endteile beinahe Keulenformig, dagegen ist das ganze 
Gabelstuck relativ schlanker. Die Totallange des Tieres ist 
bei Anobium: 3-5 mm., die des Eilegeapparates: etwa 1.5 
mm.; die entsprechenden Zahlen sind bei Grynobius: 4-6 
mm., resp. etwa 2 mm. und bei Callidium: 15 mm., resp. 
6-8 mm. Der augenfalligste Unterschied liegt im 8. Ab- 
dominalsegmente, dessen Hinterrand bei Anobium (Fig. 4) 
schwach konkav ist; bei Grynobius (Fig. 5-7) in zwei 
Lappen geteilt, und bei Callidium ist D, in zwei, durch einen 
diinnen Membran getrennten, longitudinellen chitinisierten 
Streifen geteilt (Fig. 8). 

Bei Anobium und Grynobius lasst sich D, nicht einziehen, 
bei Callidium kann das ganze 8. Segment ein- und aus- 
geschoben werden. 

5. Der Eilegeapparat der untersuchten Arten zeigt eine 
grosse Bewegungsfahigkeit. Die einzelne Teile konnen ein- 
und ausgeschoben werden und sowohl der Vorderteil ( f )  wie 
die Hinterteile (b) und Endteile (e) konnen auch seitwarts 
bewegt werden. Ein Durchschnitt der Halfte des Vorder- 
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teiles (Fig. 11) zeigt die Langsmuskel (4, 7) die verschiede- 
nen Bewegungen dieses Teiles ermoglichen. 

6. Unter Hinweis auf Vaternahms Untersuchungen (1918) 
uber die nervose Ausstattung der Styli, deutet der Verfasser 
die Haaren, zowohl am 8. Segment wie diestal am Gabel- 
stuck, als Sinneshaaren. Die Tiere scheinen mit Hilfe dieser 
Haare den Charakter der Unterlage unterscheiden zu kon- 
nen und die giinstigste Stelle fur die Eiablage zu finden. 

7. Durch Untersuchung von Puppen der drei Arten (Fig. 
12-14) versucht der Verfasser die Homologisierung der 
verschiedenen Teilen des Legeapparates zu deuten. Der 
mittlere Teil des Gabelstuckes (m) , moglicherweise auch 
der Vorderteil ( f)  wird mit dem 9. Abdominalsegmente 
homologisiert. Beziiglich den Ursprung der Hinterteile (b) 
und Endteile (e) deutet der Verfasser die Moglichkeit eines 
10. Segmentes oder phylogenetisch modifizierten Anhangen 
des 9. Segrnentes an. (Fig. 15: Larvenhaut von Grynobius). 

8. Nach Auffassung des Verfassers reprasentiert der 
Eilegeapparat bei Anobium den einfachsten Typus' bei 
Grynobius den mittleren Typus und bei CaZZidium den hoch- 
sten Anpassungstypus. 



Asymmetrisk bygning av bakkroppsspissen 
hos Grynobius planus F. 

Av R. L.y n g n e s, Lsvik p l  Sunnmsre. 

Under et  arbeid med treborende biller i gamle hus pb 
Sunnmrare er jeg blitt oppmerksom pb a t  bakkroppens 8. 
ledd hos Grynobius planus F. har en asyrnmetrisk utform- 
ning. 

Nb er  jo en asymmetrisk bygning av genitalsegmentene 
ikke ukjent hos billene, men da meg bekjent dette forhold 
ikke tidligere er  beskrevet for Grynobius' vedkommende, 
mener jeg a t  en kort beskrivelse kan vzre av interesse. 
Artens identitet er  fastslbtt av A. Strand i N.E.T. (1951). 

Asymmetrien er hos Grynobius sterkest utviklet hos han- 
nen, men er  ogsb antydet hos hunnen. 

Fig. 1: Hunnens bakende sett fra dorsalsiden. a: hsyre sideflik av D,; 
e:  leggeapparatets endestykke <<styli>>; c: intersegrnentalhud; 

b: venstre flik av D,. 



Fig. 2. Hannens bakende sett fra dorsalsiden. a: heyre sideflik av D,; 
b: venstre sideflik av D,. 

Fig. 3. Hannens bakende sett f ra  ventralsiden. a: heyre sideflik av D,; 
b: venstre sideflik av D,, c :  penis; d: paramer. 

Som figurene 1-3 viser er det lengdedeling av 8. abdomi- 
nalsegments dorsalplate som danner to ulike deler. 

Hos hunnen, fig. 1, er hnyre flik : a (pb figuren tila venstre) 
stnrre enn dyrets venstre flik og spalten begynner noe ti1 
venstre for dyrets sagitallinje. 

Fig. 2 viser hannens bakkropp sett fra dorsalsiden. OgsA. 
hos hannen er hnyre flik a stnrst. Den er smalest ved basis 
hvor den har en kort- krum egg. Venstre flik b smalner 
av mot den distale ende. I kanten mot spalten har den en 
langsgbende innsenkning som dekker den tilsvarende side- 
kant av hnyre flik nbr dyret fsrer flikene sammen. Sett 
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f ra  dorsalsiden minner 8. bakkroppsledds to fliker noe om 
en primitiv klosaks. 

Fig. 3 viser bakkroppen av samme art  sett fra ventral- 
siden. Penis sees her rage fram mellom de to paramerer 
og peker litt ti1 hpryre for dyrets sagitalplan. 

Det er fristende b spprrre hvilken betydning en slik asym- 
metri kan ha for dyret. Man skulle tro a t  to fliker pb 
samme kitinplate ikke kunne bpryes mot hverandre. Men 
det viser seg a t  basis av D, her er sb tynn og myk a t  nkr 
Grynobius bpryer D, nedover presses flikene helt sammen. 
Det er tilfelle under fprrste fase av paringsakten. Det er da 
ikke urimelig a t  >)klosaksen>> tjener ti1 b holde hunnen fast. 

Jeg vil imidlertid gjprre oppmerksom pb et arbeid av F. 
G u i g n o t t (1931-33) hvor forfatteren antyder a t  den 
asymmetriske bygning av abdominalsegmentene hos franske 
Hydracanthares har sammenheng med den asymmetriske 
hvilestilling for penis. De kan, etter hans mening, tenkes a t  
spaltningen kan ha noe med styringen av genitalorganet b 
gjprre nbr dette skytes ut. 

Litteratur. 
Guignot, F. (1931-33) : Les Hydrochantares de France. Toulouse. 
Strand, A. (1951) : On the species of Grynobius Thorns. (Col. Anobiidae). 

N. E. T., VIII. h. 4/5. Oslo. 

Zusammenf assung. 

Der Verfasser macht auf den asymmetrischen Bau des 
8: Abdominaltergiten bei Grynobius planus F. aufmerksam. 
Diese Asymmetrie ist beim Weibchen schwach, beim Mann- 
chen starker ausgebildet. Die beigefugten Zeichnungen 
zeigen: Fig. 1. Weibchen, Fig. 2. Mannchen, beide von der 
Dorsalseite geseh'en. Fig. 3. Mannchen von der Ventralseite 
gesehen. Die ubrigen Einzelheiten sind von den Figur- 
erlauterungen ersichtlich. 



Nya fyndorter for norska Diptera. 
Av 0. R i n g d a h 1, Halsingborg. 

Under en vistelse i Tromse ett par veckors tid sommaren 
1926 i avsikt a t t  sarskilt lara kanna denna nordliga trakts 
anthomyid (muscid) fauna insamlade jag en del tvHvingar 
aven av annat slag iin muscider. En del av de dar gjorda 
fynden ha sammanstallts i efterfoljande notiser. Dessutom 
ha nHgra andra fynd, som erholls under sommaren 1949 
under en veckas tid vid Sognefjordens innersta del i Aurland 
(1/7-3/7), Myrdal (4/7), i Jotunheimen vid Turtagre 
(5/7, 6/7) och pH Dovre vid Hjerkinn (7/7) aven medtagits. 
Narmare ett 50-tal arter aro s& vitt jag kunnat utrona e j  
forut kanda frdn Norge och en ar t  synes e j  forut vara be- 
skriven. Namnen pH dessa aro i forteckningen utmslrkta 
med en asterisk (*) .  Andra fynd ha tagits med for att  
komplettera kannedomen om vissa arters utbredning inom 
landet. 

*Tabanus conformis Frey. Pb en bergshojd nara Hjerkinn 
svavade hannar av denna ar t  lbgt over marken tillsammans 
med den nHgot mindre luridus Fall. SH vitt jag har mig 
bekant a r  conformis e j  forut omnamnd frHn Norge. I Sve- 
rige a r  den utbredd over sH gott som hela landet och pH 
sine hbll ganska allman. Den forekommer aven i Finland 
och Sibirien och torde vara av hogboreal natur. 

PtioZina nitida Wahlb. Narvik 2 ex. Forut funnen pH Dovre 
av Boheman. Hogboreal art. 

"Thereva ursina Wahlb. Tromse e j  sallsynt. Forekom- 
mer troligen over hela Skandinavien och ar  sannolikt iden- 
tisk med circumscripta Loew. 

Thereva lunuhta Zett. Naryik. Forut funnen av Sparre- 
Schneider vid Storfjord, Dovre (Boheman), Vzerdalen, Thy- 
nzes och Levanger (Zetterstedt) och Sarpsborg (Grims- 
gaard). Hogboreal art, e j  sallsynt pH torra, smdiga eller 
grusiga stallen. 
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Lasiopogon cinctus Fabr. Observerade ett ex. pH marken 
ovan tradgransen vid Turtagrer. 

*Hilura pubipes Loew Aurland 1 ex. Arten ar  funnen bide 
i sodra och norra Skandinavien och ar  sannolikt utbredd 
over hela halvon. 

*Rhamphomyia anomalipennk Meig. Turtagrer 1 ex. pb 
videhange. ~r sannolikt allmannast i fjalltrakter och ses 
ofta kretsa i la av bjorkar vid skogsgransen, men forekom- 
mer i Sverige sb Jbngt soderut som i Skbne. 

*Rhamphomyia albissima Frey Hjerkinn 1 ex. pb vide- 
hange. En troligen hogboreal art, funnen i Sverige, Fin- 
land, Tyskland och dsterrike. Sannolikt boreo-alpin. 

Rhamphomyia dispar Zett. Turtagrer bland vegetationen 
pH myrmark, Tromser. Forut funnen av Boheman pb Dovre. 

*Rhamphmyia filata Zett. Tromser. Enligt Wahlgren i 
Svensk Insektfauna utbredd frbn Skbne till Lappland. Ar 
e j  funnen i fjallen occh tillhor mojligen sydfaunan. 

Rhamphomyia fuscula Zett. Troms~r. Forut funnen pb 
Dovre av Boheman. Tillhor huvudsakligen fjalltrakterna 
och a r  e j  kand utanfor Fennoskandia. 

"Rhamphomyia curwula Frey Tromser. En horboreal art, 
i Sverige hittills endast kand frbn Jamtland. Forekommer 
dessutom i Finland, Pommern och Skottland samt ar  aven 
funnen pb en mosse i Danmark (Lundbeck). 

Rhamphomyia plumifera Zett. Tromser. Forut funnen av 
E. Strand i Klovimoen i Vefsen. Synes huvudsakligen till- 
hora fjallen och ar  en boreo-alpin art. 

"Rhamphomyia wespertilio Zett. Narvik. Bland karr- 
vegetation. En ganska sallsynt art, som dock troligen ar  
utbredd over storre delen av Skandinavien. Forekommer 
aven i Finland och Danmark (Jylland), men a r  e j  kand 
soder om dstersjon. 

Rhamphomyia reflexa Zett. Tromser. Enligt Zetterstedt 
i Vaerdalen. Traffas vanligen ovanfor skogsgransen och ar  
e j  kamd utanfor Fennoskandia. 

*Rhamphomyia tibialis Meg. Narvik och Tromser. Norra 
och mellersta Skandinavien. 

Rhamphomyia morio Zett. Hjerkinn pb videhangen. Forut 
funnen av Zetterstedt i Finnmarken. En typisk fjUlart, 
mest forekommande ovanfor tradgransen samt kand frbn 
Skandinavien och Finska lappmarken. 

"Kouiarxia bipunctata Hal. Aurland 1 ex. pb vattenstankt 
bergvagg invid en fors. I Sverige a r  arten funnen i Skbne, 
och om tenella Wahlb. a r  identisk, ocksb i Lappland vid 
Kvikkjokk. Saknas i Finland och Danmark. 
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Tachytrechus notatus Stann. Aurland 1 ex. Forut an- 
traffad i Sunnmrare. 

"Dolichopus cruralis Wahlb. Turtagrra pb myrmark, 
Tromsra. En hogboreal art, som forekommr pH mossar och 
sannolikt ar  utbredd over storre delen av Skandinavien. 

Dolichopus longicornis Stann. Narvik och Tromsra. Forut 
kand frbn Levanger. 

"Chrysotus Kou;arxi Lundb. Tromsra, ett  ex. pb en myr. 
Argyra subarctica Ringd. Tromsra pb blad vid kanten av 

en myr. Kand frdn Skandinavien och Finland. Omnamnd 
i Ent. tidskr. 1928 s. 196. 

Porphyrops subnudipes Zett. Narvik 1 ex. bland rik back- 
vegetation vid fjorden. Arten a r  forut omnamnd i Ent. 
tidskr. 1928 s. 193. 
. . Porphyrops consobrinus Zett. Tromara. Enligt Zetterstedt 
funnen i Levanger och pb Dovre. Db arten a r  en utpraglad 
kustform och allman pb strandangar, a r  det sannolikt a t t  
fyndet f r in  Dovre hanfor sig till ndgon annan art. Storm 
fann den vid Trondheim. Db forf. i Sverige fbngat den vid 
Bottniska viken nara Piteii, a r  den sannolikt utbredd runt 
Skandinaviens kuster pii passande lokaler. 

"Porphyrops nigribarbata Beck. Narvik 2 ex. bland rik 
ortvegetation. Hogboreal art, kand frbn Nordeuropa och 
Nordsibirien. I Sverige funnen i fjalltrakter frbn Lappland 
till Dalarna. 

'Xiphandrium umbripenne Frey. Tromsra och Turtagrra. 
Forekommer vanligen pH myrmarker och torde varr den i 
fjalltrakterna vanligaste arten av slaktet. Hogboreal art, 
i Sverige kand friin Lappland och Jamtland. Enligt Becker 
funnen av Oldenberg vid Berlin. Sannolikt en reliktfore- 
komst. 

"Xiphandrium albomaculatum Becker. Narvik och Tromsra. 
Ny for Fennoscandia. Enligt Becker endast kand frbn al- 
perna i Schweiz. 

"Hydrophorus pilipes Frey Turtagrra vid myrvatten. Ark- 
tisk-hogboreal art. Allman i de svenska fjalltrakterna frdn 
Lappland till Dalarna. 

"Campsicnemus compeditus Loew Turtagrra pb myrmark. 
I Sverige troligen utbredd over storre delen av landet pd 
mossar. Boreo-alpin. 

Liogaster metallina Fabr. Narvik. Forekomst enligt 
Siebke : Bergen, Oslo, Stor-Elvdal. 

"Platychirus immarginatus Zett. Narvik 1 ex. En e j  
ovanlig art ,  utbredd over hela Fennoskandia. 
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"Platychirus argentatus Ringd. Hjerkinn 1 ex. Forut 
endast kand frbn Sverige (Jamtland). 

Platychirus podagratus Zett. Narvik 1 ex. Dessutom 
enligt Siebke funnen vid Oslo. 

"Syrphus pdisquamus Ringd. Hjerkinn 1 ex. Beskriven 
efter ex. frbn Abisko och aven kand frbn Finland. 

"Syrphus nigritarsis Zett. Turtagra 1 ex. Hogboreal art, 
allman i fjalltrakterna, men aven funnen i sodra Sverige. 

Acrophaga subalpina Ringd. Harstad 1 ex. Av Soot-Ryen 
aven funnen i sodra Norge. Troligen utbredd over hela 
Skandinavien. 

Acrophagella fuscipalpis Zett. Turtagrca 1 ex. Av Zetter- 
stedt tidigare tagen vid Suul Vaerdalia. Forekommer mesta- 
dels pH fjallen i reg. arct. och subarct. och ar  endast kand 
frHn Skandinavien. 

Pseudonesia pubicornis Zett. (puberula Zett.) . Turtagra. 
Forut kand frbn flera lokaler i nordligaste Norge. Br pb 
fjallen sarskilt ovan tradgransen en allmant forekommande 
art. Boreo-alpin. 

"Sarcopkaga agnata Rond. Aurland 1 ex. En sydlig art, 
i Sverige hittills endast funnen i de sydligaste landskapen 
(SkHne, Smbland) . 

Sarcophaga ebrachiata Pand. Hjerkinn 1 ex. Forut fun- 
nen i Nord-Norge. I Sverige kand frbn fjalltrakternst frbn 
nordligaste Lappland till Harjedalen. Boreo-alpin. 

Brachycoma devia Fall. Tromsa. Tayen (Siebke), Hoff 
i Solcar (Siebke). 

Ptilopsina nigrisquama Zett. (pullula Zett.). Tromsa pb 
bjorkblad. Dovre (Boheman) , Thynaes (Zetterstedt) . Hog- 
boreal och boreo-alpin art. 

"BQlaea triangulifera Zett. Aurland 1 ex. En boreo-alpin 
art, i Sverige forekommande i de norra och mellersta de- 
larna av landet. 

"Exorista lapponica Ringd. Hjerkinn 3 ex. ovan trad- 
gransen. Hittills kand frbn Lapplands, Jamtlands och Harje- 
dalens fja11. Oftast iakttagen i reg. arctica. 

"Ceromasia ferruginea Meig. Narvik 1 ex. Formodligen 
utbredd over hela Skandinavien. 

"Periarchiclops scutellaris Fall. Hjerkinn 1 ex. i reg. 
subarct. I Sverige endast kand frbn de sodra landskapen 
( Skbne-Uppland) . 

"Ceratochaeta clausa Villen. Hjerkinn. En sallsynt art, 
som hittills endast a r  ka,nd frbn Lappland. 

Rhaphiochaeta breviseta Zett. Aurland 1 ex. Omnamnes 
av Storm frbn Trondheimstrakten under namnet Nemoraea 

4 



breviseta. Tillhor sannolikt sydfaunan och a r  i Sverige kand 
frbn Skbne till Dalarna. 

Echinomyia alpina Zett. Hjerkinn: Forut kand frbn Nord- 
Norge: Tromsratrakten (Sparre Schneider) och Vuorjegaisa 
(Soot-Ryen). En pb fjallen ovan tradgransen allman art. 
Ses mycket ofta liksom btskilliga andre tvbvingar pH stenar 
eller pb marken vid uppsatta topprosen. 

*Wagneria carbonaria Meig. Turtagrra och Hjerkinn i reg. 
subarct. I Sverige kand frbn de sodra och mellersta land- 
skapen, norrut till Jamtland. 

"Phaonia subfuscinervis Zett. Myrdal och Turtagrra. Fore- 
kommer huvudsakligen i reg. arct. och subarct. mera sallan 
i reg. sylv. Kand frbn de lapplandska och jamtlandska 
f jallen. 

"Phaonia Goberti Mik Aurland 1 ex. Sydlig ar t  som i 
Sverige dock a r  funnen s i  lbngt norrut som i Asele lapp- 
mark. 

Hydrotaea militaris Meig. Hjerkinn 1 ex. Et t  ex. av 
dennsl ar t  stod i Storms samling under namnet glabricuh 
och a r  antagligen f r i n  Trondheimstrakten. Arten a r  sanno- 
likt utbredd over hela Skandinavien. 

Fannia lugubrina Zett. Turtagrra i reg. subarct. p i  bjork- 
lov. Tidigare funnen i Nord-Norge. Boreo-alpin art. 

Fannia carbonaria Meig. Turtagrra som foreg. Utbredd over 
hela Skandinavien. Forut funnen av forf. i Tromsratrakten. 

"Fannia similis Stein Aurland 1 ex. Troligen en sydlig 
ar t  med utbredning frbn Skbne till Uppland i Sverige samt 
sodra Finland. 

Mydaea anicula Zett. Turtagrra 1 ex. Forut funnen vid 
Narvik och Tromsra. Forekommer sannolikt over hela 
Fennoskandia. 

*Arctohelina longicornis Zett. Myrdal 1 ex. Arktisk-hog- 
boreal a r t  frbn Lapplands och Jamtlands fjall samt frbn 
Kolahalvon. 

HeEna consimilis Fall. Aurland. I Storms samling fanns 
talrika ex. bestamda till denna art. Alla tillhorde dock 
fratercula Zett. I Ent. tidskr. 1892 har Bidenkap anfort 
arten under namnet Limnophora consimilis, men om arten 
a r  ratt  bestamd har jag e j  haft tillfalle kontrollera. Sydlig 
art, som i Sverige a r  pbtraffad i de sodra landskapen mot 
norr till Uppland. 

Helina denudata Zett. Turtagrra 1 ex., Trondheimstrakten 
(Ex. i Storms samling). I de svenska fjallen a r  arten e j  
vanlig utan ersattes dar av den narbeslaktade binotata Zett. 
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"Limnophora exsurda Pand. Aurland pb stenar invid en 
mindre fors. Ny for Fennoskandia. 

"Spilogona carbonella Zett. Aurland och Turtagrra pb 
stenar vid backar. Forekommer troligen over storre delen 
av halvon. Boreo-alpin. 

Spilogona Zetterstedti Ringd. Turtagrpr. Tidigare kand 
f r ln  Nord-Norge. Allman vid backar i de svenska fjallen 
i reg. sylv. och subarct. ~ v e n  kand frbn Finska lappmarken. 

Spilogona subalpina Ringd. Turtagrra pb sandig alvstrand. 
Tidigare antraffad vid Tromspr. Allman i fjalltrakterna. 
Boreo-alpin art. 

Spilogona micans Ringd. Turtagrpr p l  samma lokal som 
den foregbende, e j  sallsynt. Tidigare funnen av forf. vid 
Narvik. ~ v e n  i Sverige a r  den kand f r ln  sandiga strander. 

"*Spilogona uwicolor Ringd. Turtagrpr pb Carexmyr. Fun- 
nen e j  sallsynt i karr och pb myrmerk i Lapplands och 
Jamtlands f jalltrakter. 

*Coenosia annulipes Ringd. Myrdal i karr. Ar mojligen 
endast en varietet av pulicaria Zett. 

Coenosia fulvicornis Zett. Turtagrpr p l  myrmark 1 ex. 
Forut pbtraffad vid Tromsra. Dessutom kand f r ln  Lapp- 
lands och Jamtlands fjalltrakter samt frHn Finska lapp- 
marken. 

Myopina scoparia Zett. Turtagrpr 1 ex. pb sandig alv- 
strand. Tidigare funnen av Soot-Ryen vid Seida i Finnmark. 
Hogboreal art. 

Acroptena Zetterstedti Ringd. Hjerkinn 2 ex. Tidigare 
funnen i Troms av Soot-Ryen och forf. En art  med vid- 
strackt utbredning, dH den ar  kand frbn Fennoscandia, 
Kamtchatka och Nord-Amerika. 

Acroptena Zucidiventris Zett. (barbiventris Zett.) Hjer- 
kinn ovan tradgransen. Av Soot-Ryen tidigare insamlad i 
Nord-Norge. Pb de svenska fjallen allman i reg. arct. och 
subarct. Dessutom i Finska lappmarken. 

Paraprosalpia teriolensis Pok. Myrdal. Forut funnen fler- 
stades i Nord-Norge. Boreo-alpin. 

Pegomyia Zurida Zett. Turtagrra 1 ex. I Beitrage zur 
Kenntnis der Anthomyidenfauna des nordlichen Norwegens 
finns denna art  upptagen under namnet strigipes Zett. All- 
man pb de svenska fjallen. 

Pegomyia pilosa Stein Myrdal 1 ex. Forut kand frbn 
mbnga lokaler i Nord-Norge. 

Pegomyia fkwipalpis Zett. Turtagrpr. Liksom foreg. art  
kand f r ln  btskilliga stallen i Nord-Norge. 
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Pegomyia azbimargo Pand. Aurland 1 ex. Forut funnen 
vid Tromsta. Forekommer sannolikt over hela Skandinavien. 

PycnogZossa cinerosa Zett. Aurland och Myrdal p i  orm- 
bunkar. Enligt Siebke forut antecknad f r in  Romsdalen. 

"MeZinia betuZeti Ringd. Myrdal 2 ex. liven denna ar t  
erholls vid hivning bland ormbunkar. I Sverige kand f r in  
Skine och Jamtland. 

" KingieZZa cuneicornis Zett. (pictiventris Zett.) . Turtagrta 
och Hjerkinn. Hogboreal och mojligen boreo-montan. Kand 
frdn fjalltrakterna i Lappland, Jamtland och Harjedalen 
och f r in  Finland. liven funnen i Thiiringen. 

"Acrostdpna atricauda Zett. Hjerkinn 2 ex. ovan trad- 
gransen. Hogboreal art, kand f r in  norra och mellersta Sve- 
riges fjalltrakter samt frdn Finland. 

"DeZia carduif ormis Schnabl Aurland, Hjerkinn. Sanno- 
likt utbredd over storre delen av Skandinavien. 

"DeZia dovreensis n. sp. Se beskrivningen. 
Nupedia pseudodissecta Ringd. Myrdal p i  bjorklov. Hog- 

boreal art, funnen talrikt i Nord-Norge, dessutom i Finska 
lappmarken samt i Lappland och Jamtland. 

CordyZura atrata Zett. Tromsta. Zetterstedt fann arten i 
Vardalen. Allman p i  fjallen aven ovan tradgransen. 

Leptopa fdiformis Zett. Narvik 1 ex. Siebke namner arten 
frbn Oslotrakten. 

"ParaZZeZomma fuscipes Zett. (dispar Zett.) . Tromsta och 
Narvik. E j  upptagen hos Siebke: Enumeratio Insectorum. 

"Microprosopa paZZicauda Zett. Tromsta och Narvik. Lik- 
som den foregbende e j  omnamnd i Siebkes katalog. 

Ernoneura argus Zett. Tromsta. Av Boheman tagen p i  
Dovre. Pd fjallen saskilt i reg. arct. och subarct. 

"CZusiodes apicazis Zett. Tromsta 1 ex. E j  omnamnd av 
Siebke f r in  Norge. 

SuiZZia Miki Pok. Tromsta 1 ex. Tidigare av Embr. Strand 
funnen i Hatfjelldalen. Ar troligen ganska vanlig i fjall- 
trakterna. Forekommer ocksb i Alperna och anses vara en 
boreo-alpin art. 

"Nemopoda pectinuzata Loew Tromsta och Narvik. Hos 
Siebke troligen sammanblandad med cyzindri-ca Fabr. 

Themira Zucida Staeg. Narvik. Enl. Siebke funnen vid 
Oslo och p i  Dovre. 

"Themira mazformans Mel. Narvik 1 ex. Vastarktisk ar t  
som i Europa forut blivit pitraffad i Lappland vid Abisko. 

"Amphipogon spectrum Wahlb. Tromsta p i  bjorkstam. 
Finnes e j  hos Siebke. 



Nya fyndorter for norska Diptera 53 

+ Icterom yxa calosoma Hend. Turtagrpl. Forut kand f r ln  
Nord-Tyskland och Finska lappmarken. Arten bestamd av 
N. Rydbn. 

Delia dovreensis n. sp. - Mannchen: Augen nackt, etwa 
so weit getrennt wie die Fuhlerbreite, Frontorbitalborsten 
lang, etwa 7 Paare, Postokularborsten ziemlich kraftig, 
Wangen etwas beiter als die Fiihler diese massig lang mit 
kurzpubeszenter Borste, Mundrand so weit vorragend wie 
die Stirn, Backen etwas breiter als die Wangen, Hinterkopf 
deutlich gepolstert, Riissel bestaubt, ziemlich kurz mit fast 
fadenformigen, schwarzen Tastern, Thorax aschgrau mit 
deutlicher brauner Mittelstrieme, Praalarborste lang, pra- 
suturale. Achrostikalborsten deutlich, in sehr genaherten 
Reihen, Sternopleuralborsten 1-2, die untere hintere so 
lang wie die obere, Notopleura nackt, Hinterleib nur wenig 
flachgedruckt, hellgrau bestaubt mit breiter ganzer Rucken- 
strieme, und deutlichen schmaleren Vorderrandbinden, Bauch 
ziemlich reichlich behaart, Bauchlamellen nicht gross und 
ohne langere Borsten, Beine schwarz, Vorderschiene mit 1 
Mittelborste und kurzer feiner Apikalborste, Mittelschenkel 
auf der Unterseite mit deutlicher Borstenreihe, Mittelschiene 
ohne anterodorsale Borste, hinten mit 1 ausseren und 1 oder 
2 inneren Borsten, Hinterschenkel mit fast vollstandiger 
Reihe von anteroventralen und einigen kurzeren und feineren 
posteroventralen in der Basishalfte, Hinterschiene mit 3 
oder 4 posterodorsalen, ca. 5 anterodorsalen und ca. 4 antero- 
ventralen Borsten, innen mit einzelnen feinen Borstchen, 
Tarsen einfach mit recht langen Pulvillen, Flugel fast hell 
mit deutlichem Randdorn, und etwas gebogener hinterer 
Querader, Randader auf der Unterseite nackt, Schuppchen 
klein schwach gelblich, Schwinger gelb, Lange ca. 6 mm. - 
Die Art erinnert an Delia lamellisetosa Ringd. Diese Art 
hat jedoch die Bauchlamellen reichlich beborstet, die Randa- 
der ist unten mit Borstchen besetzt und die Notopleura hat 
einzelne Haare. 

Ich fing 1 Mannchen dieser Art auf dem Dovrefjell 7/7 
1949. 

Resumee. 

Wahrend eines zweiwochentlichen Aufenhalts in Tromspl 
des Sommers 1926 mit dem Zweck die Muscidenfauna dieser 
nordlichen Gegend etwas naher kennen zu lernen, sammelte 
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der Verf. auch Fliegen anderer Gruppen alt die genannten. 
Einige der dort gemachten Funde sind in den folgenden 
Notizen zusammengestellt worden. Ausserdem sind einige 
andere Funde mitgenommen, die im Sommer 1949 in Aur- 
land1 (SFi26), 1/7--3/7, in Myrdal (SFi26), 4/7, in Turta- 
gr0 (Jotunheimen, SFi26), 5/7-6/7, und in Hjerkinn 
(Dovre, On 37), 7/7, erhalten wurden. Etwa 50 Arten sind 
nach meiner Kenntnis nicht friiher aus Norwegen bekannt, 
und von diesen ist eine Art nicht vorher beschrieben worden. 
Die Namen der genannten Arten sind im Verzeichnis mit 
einem Asterisk (*) bezeichnet. Andere Funde sind mit- 
genommen urn dds Kenntnis der Ausbreitung gewisser Arten 
innerhalb des Landes zu erganzen. 

1 Ich benutze hier die Einteilung Strands die in NET VI, Heft 4-5, 
gedruckt ist. 



Om noen nykornlinger i den norslce 
billefaunaen. 

Av A n d r e a s  S t r a n d ,  Oslo. 

Det er i de senere brene i Europa opptrbdt en del bille- 
arter som har spredt seg med utrolig fart. Blant dem som 
n i  er nidd fram ogsb ti1 Norge, er de nedenfor nevnte ay 
saerlig interesse : 

Lithocharis nigriceps Kr. 
De eldste publiserte funn fra Europa som jeg kjenner til, 

ar fra 1943, nemlig fra Tyskland og 0sterrike (Scheerpeltz, 
1944, s. 33 og Horion, 1949, s. 208) og fra Finnland (Thune- 
berg, 1951, s. 39). 

Yrjo Kangas har imidlertid meddelt meg at  arten allerede 
i 1938-39 ble funnet pb Det karelske neset og i 1940 pb 
en rekke steder i Helsingfors-trakten. Nb kjenner han 40 
finske lokaliteter nord ti1 Ylivieska i det midtre Osterbotten 
(ca. 64' N) og Lieksa i det nordlige Karelen (ca. 63' 30' N) 
samt ett funn fra Enare (ca. 69' 30' N og 29' a).' 

I 1947 ble den oppdaget i Danmark (Victor Hansen, 1952, 
s. 441) og i 1949 i Skbne i Sverige (Palm, 1949, s. 151). 

I 1950 og 1951 har jeg tatt  den ved Rraa i Oslo og pb 
AK11: Brernnerya i Asker og i 1951 ved TRi34: Bilto i 
Nordreisa, den siste lokaliteten pb ca. 69' 30' N og 21' 
30' 0. 

Arten holder ti1 mest i komposthauger. Av de 13 eksem- 
plarer jeg har fra Rraa og Brrannraya, er 12 tatt  flygende og 

1 Etter at dette var skrevet, har Yrjo Kangas i en artikkel: ccUber das 
finn1,sche Vorkommen des auffallenden Einwandererkafers Litho- 
charis nigriceps Kr. (Col. Staphylinidae)>> i Ann. Ent. Fern., 19, 
1953, s. 71-83, gitt en utforlig redegj~relse for denne arts inn- 
vandringshistorie og utbredelse i Norden og berrart problemer som 
reiser seg ved det eiendommelige forhold at ochracea synes B for- 
svinne samtidig med tat nigriceps vandrer inn. 
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1 flytende pb elven, og det ene eksemplaret jeg har f ra  
Nordreisa ble ta t t  flytende p i  elven. 

Scheerpeltz (1944, s. 38) og Palm (1949, s. 151) har 
gjort oppmerksom pb det eiendommelige forhold a t  arten 
synes b avlrase sin naere slektning ochracea Grav. Pb lokali- 
teter der artene levde sammen, var pb tre steder i Tyskland 
og 0sterrike 88-94 % nigriceps og altsb 6-12 % ochracea. 
I Alnarp i Skbne hvor ochracea tidligere var ytterst almin- 
nelig, viste en undemkelse i 1949 a t  95 % av det innsamlede 
materiale nb var nigriceps og 5 O/o ochracea. Rebmann (1949, 
s. 226) har en liknende beretning fra Mittelfranken i Tysk- 
land. Worndle (1950, s. 50 og 144) opplyser a t  tidligere 
var ochracea ofte b treffe bl. a. omkring Innsbruck, men 
a t  det store materiale som er samlet fra og med 1944 alt 
sammen er nigriceps. I Finnland opplyser Kangas a t  nigri- 
ceps nb er den dominerende og ochracea meget sjelden. Alt 
materialet i Oslo-museet, som omfatter funn ti1 og med 
1930, er ochracea. 

Philonthus rectang J u s  Sharp. 
Arten er opprinnelig kjent fra @st-Asia (China og Japan). 

I 1920-brene opptrer den p i  forskjellige steder i Mellom- 
Europa, der den nb er vidt utbredt. I den nordiske bille- 
katalogen av 1939 er den oppgitt fra Danmark, fra Skkne, 
Varmland, Halsingland, Harjedalen og Jamtland i Sverige 
og fra  flere steder i Srar-Finnland. WirCn (1945, s. 32) 
oppgir den ogsb fra Pblkem-omrbdet i svensk Lappland, og 
den er ogsb kjent f ra  Petsamo-omrbdet. Fra Norge er den 
ikke tidligere kjent, men i 1951 fant jeg den pb to steder, 
nemlig ved Rraa i Oslo og ved TRi34: Bilto i Nordreisa, 
begge steder flytende pb elven. 

Horion (1949, s. 208) og Worndle (1950, s. 50) oppgir a t  
arten lever i alle slags rbtne vegetabiler, men ogsb i kada- 
ver, ekskrementer osv. WirCn (1. c.) fant den under barken 
p i  en grov vindfeldt gran i urskog og likesb i lort av rein. 
Horion (1. c.) nevner at  ved kompostundersrakelser fant han 
arten rned larver sb tallrik a t  praktisk talt alt annet av biller 
var fortrengt. 

Pragensiella Marchii Dod. (7Cryptusa capitalis Muls. Rey). 
Etter Horion (1949, s. 212) er arten beskrevet av Dodero 

i 1922 etter funn naer Genova og Viareggio i 1920. Senere 
er den funnet ved Trieste, Chiasso i Srar-Sveits, Prag, 
Dresden, Leipzig og Hamburg. Pb AK11: Brrannraya i Asker 
(Strand, 1945, s. 127) og senere ved Rraa i Oslo har jeg ta t t  
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en del eksemplarer, og Victor Hansen (1952, s. 442) har den 
fra Danmark. 

Allen (1940, s. 80-81) opplyser a t  han i 1938 tok en 
rovbille pb undersiden av en stor stein nedsunket i sand p i  
bredden av Themsens munning. Georg Benick, som fikk 
dyret ti1 undersrakelse, bestemte det ti1 Cryptusa capitalis, 
beskrevet av Mulsant & Rey i 1873, men han fremholdt a t  
det ennb var noen usikkerhet med hensyn ti1 denne arten. 
E;t, liknende eksemplar ta t t  ved Oswestry i Shropshire i 
1936 fikk Allen senere ti1 bestemmelse. Steel (1948, s. 179- 
180) har undersrakt britiske eksemplarer, og selv om han 
er enig med Benick i a t  en ikke kan vazre helt sikker pb a t  
det virkelig er Cryptusa capitalis inntil typen er undersplkt, 
mener han a t  beskrivelsen passer bra og godtar den. Allen 
har vaert sb elskverdig b overlate meg et engelsk eksemplar, 
som jeg mener faller helt sammen med mine norske eksem- 
plarer av Pragensiella, og videre har jeg latt Steel se e t  
av mine og fbtt bekreftet at  det er den samme som han 
holder for Cryptusa. Uten typeundersrakelse er det dessverre 
ikke mulig b fb last spplrsmblet. Hvorom allting er synes 
det fplrst b vaere i de senere brene a t  det er blitt fart  i spred- 
ningen. 

Det ligger naer b tro a t  i hvert fall Lithocharis nigriceps 
og Philonthus rectangulus er  kommet ti1 Europa ved im- 
port, og for Lithocharis synes veien b ha gbtt over Sovjet- 
Samveldet. Nbr det gjelder spredningen innen Europa av  
disse to artene er det derimot vanskelig b tro a t  kommunika- 
sjonsmidlene har spilt eller spiller noen stplrre rolle. Ut- 
bredelsen gbr der ikke etter samferdselsveiene, og ganske 
usedvanlig pbfallende er funnet av dem i Nordreisa. Lokali- 
teten ligger ca. 5 mil oppe i dalen ved endepunktet for vei- 
forbindelsen og som siste utpost i bebyggelsen og er et av 
de siste stedene en ville tenke pb nbr det er spplrsmbl om 
spredning ved menneskets hjelp. 

Den rimeligste forklaringen synes b vaere a t  vindtransport 
sammen med sterk formering spiller en vesentlig rolle ved 
denne eiendommelige spredningen. Worndle (1950, s. 25 og 
50) nevner a t  Philonthus rectangulus pb en dag med fran- 
vind ble funnet pb snplflate i 2300 m hrayde i Tirol, og a t  
den ofte er ta t t  pb hraytliggende steder langt over skog- 
grensa og har vist seg b ha pbfallende smb krav ti1 klimaet. 
I Nordreisa ble dyrene som nevnt ta t t  flytende pb elven. 
Hvordan de er havnet der er det jo umulig b si, men helt 
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utelukket er det ikke at de er slitt ned under langflukt. 
Nedslagsomridet for elven er stort, og svermende dyr som 
havner i elven eller tilsig ti1 den og kommer p i  rek, konsen- 
treres lett i bakevjer som den jeg arbeidet med i Nordreisa. 
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Koleopterologiske bidrag VI. 
Av A n d r e a s  S t r a n d ,  Oslo. 

Arter som er  nye for Norge er merket". 
*Helophorus semifulgens Rey. Arten har tidligere ikke 

vaert oppgitt som norsk, men den er  funnet p i  fralgende ste- 
der: 0 10: Skjebergkilen (Munster) AK 12: Engervatn 
(Munster) AK 18: Hemnes (Munster) Hraland (Hanssen). 

Cryptopkurum crenatum Panz. Under et  kortvarig besrak 
i Milselv i 1950 tok jeg denne arten i elverusk ved TRi 27: 
Rundhaug. Arten var hos oss tidligere bare kjent f ra  Srar- 
Norge, mens den i Sverige g i r  opp ti1 Jamtland og i Finn- 
land ti1 dsterbotten. 

"Choleva glauca Britten. I elverusk ved AK 13: Rraa (A. 
Strand). 

"Liodes flavescens Schm. I elverusk ved AK 13 : R0a (A. 
Strand). Arten er  i Norden kjent fra Danmark og Finn- 
land, men ikke fra  Sverige. 

*Orthoperus improvisus Bruce. Tatt flygende p i  AK 11: 
Brrannraya (A. Strand) og ved AK 13: Rraa (A. Strand). 

Proteinus altaicus Reitt. I elverusk ved TRi 27: Rund- 
haug (A. Strand). Etter den nordiske katalogen var denne 
arten tidligere fra  Fennoskandia bare kjent fra Dalarna og 
Halsingland i Sverige, f ra  Dovretraktene i Norge og fra  
Karelen. 

Stenus simillimus Benick. L. Benick har i Kol. Zeitschr., 
Jhg. 1, s. 9 S 1 0 3 ,  gjort oppmerksom p i  a t  den ar t  som 
hitti1 er  holdt for nanus Steph., skal hete declaratus Er., 
og a t  den ccsydlige form>> som jeg har nevnt i N. E. T., bd. 
VI, s. 73, og oppgitt de norske finnestedene for, er  en ny 
ar t  som han har kalt simillimus. 

*Medon fusculus Mann. Flygende og i elverusk ved AK 
13 : Rraa (A. Strand). Ikke kjent f ra  Danmark, Sverige eller 
Finnland. 

*Oligota granaria Er. Tatt  i Ry 21: Stavanger (Hellie- 
sen). 
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"Placusa pumilio Grav. E t  eksemplar som jeg mener e r  
denne arten, har jeg tatt  i elverusk ved AK 13: Rlaa. Den 
er ikke med sikkerhet kjent fra  Norge far. 

Tachyusa leucopus Marsh. I elverusk ved TRi 27: Rund- 
haug (A. Strand). Var hos oss tidligere ikke kjent lenger 
nord enn Nsi 35: Saltdal. 

Atheta planifrons Waterh. I elverusk ved TRi: 27: Rund- 
haug (A. Strand). I Fennoskandia tidligere bare kjent fra  
Oslotrakted i Norge og-fra Jamtland i Sverige. 

"Oxypoda testacea Er. E t  eksemplar i elverusk ved AK 
13: R0a (A. Strand). 

Oxypoda amoenu Frm. I elverusk ved TRi 27: Rundhaug 
(A. Strand). I Norge er denne arten ellers kjent bare fra  
den srarlige delen, i Sverige gbr den nord ti1 Halsingland, 
og i Finnland er  den kjent bare fra den allersrarligste delen. 

"Bibloplectus Championi Jeannel. Alle de norske eksem- 
plarer av ambiguus Reich. jeg har kunnet undersake, bl. a. 
Oslomuseets, er Championi. Slekten er nylig behandlet av 
E. J. Pearce i Entom. Month. Mag., 1951, s. 65-82 og 
136-138. 

*BibZoplectus minutissimus Aubk. E t  eksemplar tok jeg 
pb et vindu ved AK 13: R0a. 

"Saprinus planiusculus Motsch. (cuspidatus Ihssen) . Tatt 
i AK 14: Oslo (Collett) VAy 4: Kristiansand (Ullmann) 
VAy 10 : Mandal (Helliesen) . 

Agriotes sputator L. Arten ble publisert som norsk av 
W. M. Schoyen i <<Supplement ti1 H. Siebke's Enumeratio 
insectorum Norvegicorum Fasciculus 1-11 (Hemiptera, Or- 
thoptera & Coleoptera). - Chria. Vidensk. Sekk. forhandl., 
1879, s. 50, etter eks. tatt av Helliesen ved 0 12: Halden. 
Arten er ikke kommet med fra Norge i den nordiske kata- 
logen, men jeg har sett Helliesens eks., som utvilsomt er 
sputator. 

"Cryptophagus pallidus Sturm. Tatt ved HEn 26: Flat- 
seter (Hanssen) On 37: Fokstua (A. Strand) Vblbsj0 (A. 
Strand). Dels siktet ved roten av bjarkestubb og dels tatt 
flygende. 

"Enicmus anthracinus Mannh. I Kol. Zeitschr., Jhg. 1, 
s. 124-126 har H. Franz plvist at  anthracinus er en god 
ar t  skilt fra minutus L. Fra Norge kjenner jeg disse funn: 
0 12: Halden (Hanssen) AK 11 : Asker (Munster) AK 14: 
Tayen (Moe, Schoyen) HEn 21: Amot (Munster) 0 s  10: 
Gj0vik (Warloe) 0 s  18: Torpa (Munster) 0 s  21: Szebu- 
haugen (Munster) On 33: Vbgb (Munster) B0 15: Kongs- 
berg (Munster) Ry: Jzeren (Collett) Nsi 33: Mo Rana (A. 
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Strand) Nnv 63: B0, Vesterllen (Munster) TRi 28: Solvang 
(A. Strand) Fi 9: Jotkajavrre (Munster). 

Anthicus floralis L. I elverusk ved TRi 27: Rundhaug 
(A. Strand). Det nordligste norske funn var tidligere fra 
NTi, i Sverige er den kjent nord ti1 Jamtland og i Finnland 
nord ti1 Kuusamo. 

'Apion stolidum Germ. Tatt  ved AAy 23: Homborsund 
(Hanssen) . 

Anthonomus bituberculatus Thoms. I elverusk ved AK 
13: R0a (A. Strand). 

tAnthonomus inversus Bed. I N. E. T. 11, s. 281, har 
Munster nevnt denne arten fra Engervatn og Gannsdalen, 
men eksemplarene fra det forstnevnte stedet er undulatus 
Gyll. og fra det sistnevnte pedicularius L. Arten er slledes 
ikke kjent fra Norge. 

"Anthonomus undulatus Gyll. Flere eksemplarer i elve- 
rusk ved AK 13: R0a (A. Strand), ogsii ta t t  ved AK 12: 
Engervatn (Munster) og ved HEs 11: Elverum (A. Vik). I 
den nordiske katalogen er nevnt et tvilsomt funn fra Sve- 
rige, men i den katalogen som Helsingfors entomologiska 
bytesforening har utgitt i 1947, er  arten ikke nevnt fra 
Sverige. Den er  heller ikke kjent fra Danmark og Finn1and.l) 

Brachonyx pineti Payk. I elverusk ved TRi 27: Rundhaug 
(A. Strand). Den tidligere nordgrense var Nsi 35: Storjord 
i Norge, Vasterbotten i Sverige og Kuusamo i Finnland. 

"Ceuthorrhynchus inaf f ectatus Gyll. I elverusk ved AK 
13: R0a (A. Strand). Som nevnt av Victor Hansen i Ent. 
Meddelelser bd. XXVI, s. 442, og av Anton Jansson i Ent. 
Tidskr., l rg .  66, s. 119-123, er  arten frarst i de senere 5rene 
kommet ti1 de nordiske landene. Dette gjelder bide Dan- 
mark, Sverige og Finnland og ogsl Norge (1950 og 1951). 

Ceuthorrhynchus atomus Boh. Helliesen har publisert 
denne arten i Stav. mus. ksb. ,  1912, s. 6, fra AAy 3: Riser 
(Helliesen) og Ry 1 :  Moi (Helliesen), men den er ikke kom- 
met med som norsk i den nordiske katalogen. Jeg har sett 
Helliesens eksemplarer og mener a t  bestemmelsen er riktig. 
Arten er ogal ta t t  pii B0 1 :  Tofteholmen (Hanssen). 

tMiarus plantarznm Germ. Munster har i N. E.T.11, s. 283, 
oppgitt denne arten fra Hokksund. Jeg har sett ekaempla- 
ret, som utvilsomt er  campanulae L. 

"Hylastes brunneus Er. I den nordiske katalogen er  denne 
arten oppfrart f ra  en rekke steder i Finnland samt fra  Rus- 

1 PA s. 114-116 i Notulae Entomologicae, bd. 33, nr. 3 4 ,  som jeg 
har fAtt etter at dette var skrevet, har Harald Lindberg nevnt arten 
fra 5 lokaliteter i Ssr-Finnland. 
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sisk Karelen og Russisk Lappmarken, men den er ikke kjent 
hverken fra Norge, Sverige eller Danmark. 

I mange i r  har jeg v ~ r t  p i  jakt etter denne arten, men 
forst nylig fikk jeg fra min engelske Venn P. Harwood bade 
ater Payk. og brunneus Er. fra de britiske oyer. Ti1 min 
forbauselse viste det seg at mine norske eksemplarer av 
<cater>> alle sammen er brunnew. Naturhistoriska Riksmu- 
seum i Stockholm har v ~ r t  s i  elskverdig la meg under- 
sake det eksemplaret som regnes som typen ti1 ater, og det 
er ingen tvil om at det er samme art  som den engelske ater. 
Jeg har n i  undersokt Oslo-museets materiale av ater, det er 
altsammen brunneus, og ater er skledes overhodet ikke kjent 
fra Norge. Victor Hansen har meddelt meg a t  det han har 
undersokt av danske <cater>> er brunnew. 

Brystskjoldet og dekkvingene hos brunneus er mindre 
langstrakte enn hos ater, dekkvingene er grovere skulptert 
og mellomrommene mellom stripene er glinsende, mens de 
hos ater har mer eller mindre tydelig mikroskulptur, dekk- 
vingenes bakerste del er kraftigere behiret enn hos ater. 

"TrypophZoew aZni Lindem. I elverusk ved TRi 27: Rund- 
haug (A. Strand). Tidligere kjent fra det nordlige Oster- 
botten og Nord-Karelen i Finnland og fra Nord- og Mellom- 
Russland (ogsi Kola) . 



Coleoptera fra Nordreisa. 
Av A n d r e a s  S t r a n d ,  Oslo. 

I mitt arbeid over Nord-Norges coleoptera har jeg gitt en 
detaljert oversikt over de funn av biller sorn ver gjort i 
denne landsdelen ti1 og med ca. 1940. Som arbeidet viser 
er det store omrbder sorn ennb ikke er undersokt, eller sorn 
bare mer tilfeldig er blitt besokt av coleopterologer. Blant 
disse omrbder er Nordreisa, e t  mektig dalfore sorostligst 
i Troms fylke, ca. 8M mil langt, med en elv sorn nest etter 
Mblselva er den storste i fylket, og med en rik skogvekst, 
vesentligst furu og bjork. Den nederste delen er en svaer 
sandslette, sorn for storste delen er dyrket, og utmarken 
er ryddet og stelt og folgelig lite innbydende for entomolo- 
gen. Lenger oppover i dalen avtar imidlertid kulturpbvirk- 
ningen, og ce. 5 mil fra fjordbotnen slutter veien ved Bilto, 
sorn er den overste gbrden. Her, og i enda storre grad lenger 
oppover, er en i omrbder sorn i stor utstrekning ligger i 
naturlig tilstand. 

For hovedveien gjennom Nord-Norge for ikke sb mange 
br tilbake kom ti1 Nordreise var dalen temmelig avstengt 
fra omverdenen, og det er vel grunnen ti1 a t  det tidligere er  
samlet sb lite der. Sparre Schneider, sorn i sii mange k 
bodde og reiste i Nord-Norge, og saerlig. i Troms, har s& vidt 
jeg vet aldri samlet i Nordreise. Jeg vet ikke av andre enn 
folgende sorn har samlet biller der: 

Embrik Strand besokte dalen i 1901 og samlet ved Sne- 
myr. Av hans innsamlinger er det 3 arter som er  av saerlig 
interesse, nemlig : 

Epaphius secalis Payk. I Norge ellers ikke kjent lenger 
nord enn ti1 Nsi: Hemnes, i Sverige nord ti1 Lycksele og 
Vasterbotten og i Finnland ti1 dsterbotten. 

Thea 22-punctata L. I Norge kjent nord ti1 SFi, i Sve- 
rige ti1 Halsingland og i Finnlend bare fra den sorlige delen. 

Chakoides fulvicornis F. I Norge kjent nord ti1 NTi, i 
Sverige ti1 Lappland og i Finnland ti1 Kuusamo. 
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Munster besrakte dalen i 1908 pb gjennomreise ti1 en rekke 
steder i Troms og Finnmark. A dramme etter det beskjedne 
antall arter han fant, mb oppholdet ha vaert ytterst kort- 
varig. Den eneste a r t  av saerlig interesse er Atheta taxi- 
ceroides Munst. 

Oxford University Lapland Expedition 1930 har publisert 
noen ganske fb, alminnelige og sikkert rent tilfeldig funne 
arter f ra  Punta, Mollijusfoss og Reisavatn. 

I alt var av ovennevnte ta t t  137 arter. 
I 1950 besrakte jeg dalen for frarste gang og samlet i 10 

dager f ra  og rned 19 juni. Jeg hadde stasjon pb Storslett, 
lengst nede i dalen, men besrakte Bilto to ganger rned et 
opphold pb tilsammen 2-3 timer. 

I 1951 besrakte jeg igjen dalen, denne gangen sammen rned 
min Venn dr. Oscar Sjraberg. Oppholdet varte fra 17. ti1 30. 
juni, og vbr stasjon var Sappen, ca. 3 mil f ra  fjordbotnen; 
rned ett  opphold pb et par dager pb Storslett og to korte 
besek ti1 Bilto. 

Den overveiende del av tiden gikk rned ti1 undersrakelse 
av materiale sorn ble ta t t  flytende pH elven. I N. E. T., bd. V, 
s. 87-89 har jeg nevnt denne samlembte, og i de Hrene 
sorn e r  gbtt siden da har jeg benyttet hver anledning ti1 b 
praktisere den, og rned utmerket resultat. De fire gangene 
Bilto ble besrakt, fikk vi l ine en elvebbt, og fra  denne bbten 
ble sb rusk sorn hadde satt seg fast i busker sorn stakk opp 
av vannet, eller sorn var satt  inn i bakevjer, fisket opp og 
fylt i sekker. Vi hadde senere flere dagers arbeid rned b 
undersrake dette materialet, som var ualminnelig rikholdig. 

En annen samlemHte sorn ble atskillig brukt var fangst 
av flygende dyr. Skal denne fangstmbte kunne brukes rned 
fordel, mb det vaere solskinn og mest mulig stille vaer. I 
1950 hadde jeg noen gunstige dager, hvor jeg bl. a. tok 
flere eksemplarer av Hydnobius tibialis J. Sahlb. og noen 
Colon-arter. I 1951 var vi ikke sb heldige rned vaeret, men 
en del gode ting fikk vi likevel pb denne mHten. 

Det er jo en kjent sak a t  det pb brannskadde traer ofte 
treffes sjeldenheter. Hos oss er denne samlembte ikke blitt 
viet den oppmerksomheten den fortjener. Pb en tur  om- 
kring Sappen ble Sjraberg oppmerksom pH en bjrark sorn var 
svidd, og en naermere undersrakelse av den resulterte bl. a. i 
Laemophloeus muticus F., som hos oss tidligere bare var 
kjent f ra  Oslotrakten, og Anthribus albinus L., sorn hos oss 
ikke var ta t t  nordenfor Saltdal. 

Oppholdet var for kortvarig ti1 H gi oss anledning ti1 
systematiske undersrakelser av forskjellige slags biotoper, 



Coleoptera fra Nordreisa 65 

men v k t  inntrykk var a t  saerlig den ervre del av dalen er 
meget lovende og sikkert vil gi et  rikt utbytte for den sorn 
vil gb i gang med arbeidet. 

Som nevnt var det tidligere kjent 137 arter av biller fra 
Nordreisa. Tallet er nb ca. 610. Den overveiende del av 
disse er arter med vid utbredelse bbde i Nord-Norge og 
utenfor. Nedenfor nevner jeg en del sorn er nv saerlig in- 
teresse. For en stor del er de tatt  av Sjerberg og meg i 
fellesskap. Jeg skylder Sjerberg stor takk fordi han har vaert 
sb elskverdig & overlate meg de dyr jeg hadde interesse av. 

Arter sorn er nye for Norge er merket ". 
Bembidion quadrimacubaturn L. I elverusk ved Sappen og 

Bilto. Var ferr ikke tatt  andre steder i Nord-Norge enn 
Fi: Karasjok, men er tatt  i de nordligste delene av bbde 
Sverige og Finnland. 

Agabus adpressus Aub6. I elven ved Sappen og Bilto. En 
nordlig ar t  sorn hos oss tidligere er tatt  i TRY: Tromser 
Fi: Karasjok og Fn : Lakselv. 

"Agabus opacus Aub6. I elven ved Storslett. 
Enochrus affinis Thunb. I elverusk ved Bilto. Arten var 

hos oss ikke tidligere tat t  lenger nord enn Nord-Trerndelag, 
men er i nabolandene funnet opp ti1 de nordligste delene. 

Catops ZonguZus Kelln. I elverusk ved Bilto. Var tidligere 
i Nord-Norge bare tatt  i Nsi: Storjord. 

Hydnobius tibialis J. Sahlb. Av denne arten, sorn tidligere 
bare var kjent fra Nord-Sibir og fra TRi: Skjbvikrar, 
Mblselv og Fn: Lakselv, tok jeg flere eksemplarer flygende 
ved Storslett. 

ArnphicyZZis globus F. I elverusk ved Bilto. Var i Nord- 
Norge tidligere bare tatt  i TRi: Mblselv. 

Agathidium serninuzurn L. I elverusk ved Storslett. I 
Nord-Norge tidligere bare fra TRi: Rundhaug. 

PhyZZodrepa baicalensis Bernh. Flere eksemplarer i elve- 
rusk ved Storslett og Bilto. En nordlig art, sorn bare er 
kjent fra @st-Sibir, Torne Lappmark i Sverige og de norske 
lokaliteter TRy : Tromsra TRi : Mhlselv og Fi : Elvestrand. 

Som Palm har gjort oppmerksom pb i Staphylinidebindet 
av Svensk Insektfauna, er det tvilsomt om denne arten er 
forskjellig fra Sahlbergi Luze, som er kjent fra Lule Lapp- 
mark i Sverige og fra finsk Lappmarken. 

Lathrimaeum fusculum Er. I elverusk ved Storslett og 
Sappen. Denne mellomeuro~iske arten er i Norden tidligere 
bare tat t  et  par steder i Danmark samt i oppskyll ved 
STi: Melhus. 

5 
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Coryphium hyperboreum Makl. Denne nordlige arten ble 
ta t t  i flere eksemplarer i elverusk ved Storslett og Bilto. 
Var hos oss tidligere tatt  i TRi: Milselv, Fi: Elvestrand, 
Bo jobaske og F0 : Grense- Jakobselv. 

Ancyrophorus Strandi Scheerp. Tatt i en lang rekke 
eksemplarer i elverusk ved Storslett og Bilto. 

Thinobius. Scheerpeltz har meddelt meg at han har gjort 
ferdig en revisjon av denne slekten, og at han for de nor- 
diske artene ti1 dels er kommet ti1 et annet resultat enn de 
nordiske entomologene. I pivente av at denne revisjonen 
blir publisert bruker jeg de navn som tidligere er brukt for 
de nordiske artene. 

Thinobius diversicornis Fauv. Noen eksemplarer i elve- 
rusk ved Sappen og Bilto. 

Thinobius longicornis J. Sahlb. I elverusk ved Bilto. 
Thinobius allocerus Epp. Flere eksemplarer i elverusk 

ved Sappen og Bilto. 
Thinobius longipennis Heer. Alminnelig i elverusk ved 

Bilto. 
Trogophloeus gracilis Mannh. Sjraberg tok denne arten 

ved Bilto. Fra Nord-Norge var den tidligere bare kjent fra 
TRi: Rundhaug, hvor jeg tok den i elverusk i 1950. 

"Stenus confusoides Renkonen. I elverusk ved Bilto. 
Stenus gibbicollis J. Sahlb. Denne nordlige arten ble tatt  

i en rekke eksemplarer i elverusk ved Storslett, Sappen og 
Bilto. 

Stenus declaratus Er. I elverusk ved Bilto. Det er  denne 
arten som i mitt Nord-Norges arbeid er oppfrart som nanus 
Steph. 

Stenus salisburgensis Bernh. I elverusk ved Bilto og likesi 
i elverusk fra  TRi: Rundhaug i 1950, ellers ikke kjent fra 
Nord-Norge. 

Medon nigriceps Kr. I elverusk ved Bilto. Ellers ikke 
kjent f ra  Nord-Norge. 

Leptacinus intermedius Don. Flygende ved Sappen. Ikke 
kjent f ra  andre steder i Nord-Norge. 

Philonthus subvirescens Thoms. I elverusk ved Bilto. 
Denne arten, som i Skandinavia har en bisentrisk utbredelse, 
var i Nord-Norge tidligere bare tatt  i Fi: Alta og Karasjok. 

Philonthus rectangulus Sharp. I elverusk ved Bilto. Ellers 
ikke kjent f ra  Nord-Norge. 

Mycetoporus rufescens Steph. I elverusk ved Storslett. 
Var hos oss tidligere tatt  nordligst i Nord-Trrandelag. 

Tachinus atripes J. Sahlb. I elverusk ved Bilto. En nord- 
lig art som hos oss tidligere bare var ta t t  i Fn: Lakselv, 
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og som ellers bare er kjent f ra  Jamtland og Lappland i 
Sverige og fra  Lappmarken i Finnland. 

Placusa complanata Er. Et eksemplar, som Sjoberg har 
bestemt ti1 denne arten, ble ta t t  flygende ved Sappen. Ikke 
tidligere kjent f ra  Nord-Norge, men gbr opp ti1 de nord- 
ligste delene av nabolandene. 

Placusa atrata Sahlb. I elverusk ved Sappen. Var tid- 
ligere i Nord-Norge bare kjent f ra  TRi: Mblselv. 

Anomognathus cuspidatus Er. Tatt  ved Sappen. Tidligere 
var den i N9rd-Norge bare kjent f ra  TRi: Mblselv. 

Autalia rivularis Grav. Denne arten, som hos oss tidligere 
bare var ta t t  i den serrligste delen av landet, tok Sjerberg 
ved Sappen. 

Tachyusa atra Grav. I elverusk ved Bilto. Var hos oss 
tidligere ta t t  nordligst i Nord-Trrandelag. 

'Gnypeta Brincki Brundin i. 1. I elverusk i flere eksempla- 
rer ved Sappen og Bilto. 

Atheta Eichhoffi Scriba. I elverusk ved Bilto. Den er 
tidligere publisert av Munster f ra  Fi: Alta (N. E. T., 111, 
s. ll), og jeg har ta t t  den i elverusk ogsb ved AK: R0a, 
Oslo. Ellers ikke kjent fra de nordiske land. 

Atheta hyperborea Brundin. Av denne art, som bare e r  
kjent fra noen fb steder i Fennoskandia og fra  Grranland, 
ble ett  eksemplar ta t t  i elverusk ved Bilto. 

Atheta pygmaea Grav. Tatt ved Sappen av Sjerberg. Var 
i Nord-Norge tidligere bare kjent f ra  TRi: Mblselv. 

"Atheta amblystegii Brundin. Utbredelsen hos oss av 
denne arten, som er beskrevet etter eksemplarer f ra  Abisko 
i svensk Lappland, er ikke klarlagt ennb, men vi mener a t  
vi har den fra  Sappen og Bilto. 

"Hygropora longicornis Palm. I Ent. Tidskr., i rg .  70, 
s. 234-235, har Palm beskrevet denne formen som en subsp. 
ti1 cunctans Er. etter 2 $8 f ra  Tornetraskomridet i Lapp- 
land og Frostviken i Jamtland. Den samme formen er kjent 
f ra  ferlgende steder i Norge: TRi: Framnes (Hanssen) 
Bjerrkeng (Hanssen) Solvang (A. Strand) Storslett (A. 
Strand) F0 : Langf jordbotn (Munster) Strand (Munster) . 
Palm har antydet a t  kanskje er longicornis artsforskjellig 
f ra  cunctans, og det er jeg mest tilberyelig ti1 B tro e r  tilfelle. 

Podabrus obscuripes J. Sahlb. Denne nordlige arten ble 
ta t t  i elverusk ved Bilto. 

Dasytes fusculus Ill. I oppskyll ved Bilto. Var i Norge 
tidligere bare ta t t  i den serrligste delen (0 og AK). I Sve- 
rige er den ta t t  opp ti1 Lappland, men i Finnland bare i 
den serrligste delen. 
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Hypnoidus consobrinus Muls. Guill. Denne arten, som bare 
er kjent fra fjelltrakter i Mellom-Europa (Alpene og Kar- 
patene) samt fra TRi: Rundhaug og Fi:  Bossekop i Norge, 
tok jeg i elverusk ved Bilto. 

Cardiophorus ruficollis L. I elverusk ved Bilto. Var tid- 
ligere i Norge bare kjent fra den s~rrligste delen samt Nsi: 
Saltdal, men g l r  i Sverige nord ti1 Vasterbotten. 

Corymbites castaneus L. E t  eksemplar flygende ved Sap- 
pen. Heller ikke denne arten var hos oss ta t t  nordenfor 
Nsi: Saltdal. I Sverige g l r  den bare nord ti1 Jamtland, og i 
Finnland er  den bare kjent f ra  den sprre delen. 

Epuraea longicluvis Sjprberg. I elverusk ved Sappen. Var 
hos oss tidligere bare kjent f ra  et par steder i den s~rrligste 
delen av landet samt fra  TRi: Mllselv. 

Epuraea interjecta Sj~rberg. Denne arten tok Sj~lberg ved 
Sappen. I Nord-Norge var den tidligere kjent f ra  TRi: Sol- 
vang Fn : Lakselv og F0: Strand. 

Laemophloeus muticus F. Tatt av Sj~lberg pd svidd bj~lrk 
ved Sappen. Var i Norge tidligere bare kjent fra Oslo- 
trakten, men g l r  bdde i Sverige og Finnland opp ti1 de nord- 
ligste deler av landet. 

Caenoscelis subdeplanata Bris. I elverusk ved Bilto. Hos 
oss tidligere bare kjent fra Nord-Tr~ndelag og TRi: Bj~rrk- 
eng. I Sverige g l r  den nord ti1 Jamtland, men i Finnland 
er  den bare kjent f ra  den s~rrligste delen. 

Atomaria clavigera Ganglb. I elverusk ved Storslett. Hos 
oss tidligere bare ta t t  ved AK: R0a og i TRi: Mllselv, og 
i Sverige og Finnland bare i den s~rrlige delen. 

Atomaria peltataeformis Sjoberg. I elverusk ved Sappen 
og Bilto. De ovrige finnesteder for denne arten, som jeg 
kjenner til, er  fpllgende: Vrml: Lundsberg og Jtl: Revsund 
i Sverige, Kilpisjarvi og Kb i Finnland samt AK: Roa. 

Lathridius Sahlbergi Reitt. I elverusk ved Bilto. En nord- 
lig ar t  som er  kjent fra Torne lappmark i Sverige, fra Lapp- 
marken i Finnland og fra Kola samt fra  Fi: Igjajavrre og 
F0: Neiden i Norge. 

Litargus connexus Geoffr. I elverusk ved Sappen. Var 
hos oss tidligere ikke tatt  nordenfor Moretrakten, men gbr 
i Sverige opp ti1 Lappland. 

Mycetophagus populi F. Tatt av Sj~lberg ved Sappen. Hos 
oss tidligere bare kjent f ra  Oslo- og Askertraktene, i Sve- 
rige nord ti1 Jamtland og i Finnland i den sore delen samt 
i Lappmarken. 
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Scymnus haemorrhoidalis Hbst. I elverusk ved Bilto. Hos 
oss tidligere ikke t a t t  nordenfor Dovre, men gbr bbde i 
Sverige og Finnland opp ti1 de nordligste delene. 

*Cis Perrisi Ab. (linearis J. Sahlb.). I elverusk ved Bilto. 
Den e r  ogsb t a t t  i TRi: Moen (A. StrandJ Rundhaug (A. 
Strand) Solvang (Hanssen). I Norden for ravrig e r  den bare 
kjent f ra  Petsamotrakten. Hellkn har  v a r t  sb elskverdig b 
la meg f b  se e t  eksemplar av denne arten, bestemt av J. 
Sahlberg. 

Zilora ferruginea Payk. I elverusk ved Sappen og Bilto. 
Tidligere ikke t a t t  lenger nord en Nsi: Saltdal hos oss. 

Mycetochara flavipes F. I elverusk ved Bilto. Tidligere 
ikke t a t t  lenger nord enn Nsi: Saltdal hos oss. 

"Mycetochara obscura Zett. I elverusk ved Bilto. G t  i 
Sverige nord ti1 Lappland og i Finnland ti1 Kuusamotrakten. 

Anthribus albinus L. Pb  svidd bjrark ved Sappen. Var i 
Nord-Norge tidligere bare t a t t  i Nsi: Junkerdal og gbr i 
Sverige nord ti1 Lappland og i Finnland ti1 Kuusamotrakten. 

Apion amethystinum Mill. Denne arten, som i Fennoskan- 
dia bare e r  t a t t  i de nordligste delene, tok jeg ved roten av 
Astragalus ved Storslett og i elverusk ved Bilto. 

Anthonomus humeralis Panz. I elverusk ved Sappen og 
Bilto. I Nord-Norge var den tidligere bare kjent f r a  Nsi: 
Saltdal. I Sverige gbr den nord ti1 Jamtland og i Finnland 
e r  den kjent f r a  den sore delen og f r a  Enaretrakten. 

Hylobius pinastri Gyll. I elverusk ved Bilto. Var i Nord- 
Norge tidligere bare kjent f ra  Nsi: Saltdal, men gbr bbde i 
Sverige og Finnland nord ti1 de nordligste delene. 

"Miarus Portae Solari v. confusus Solari i. 1. E t  par kilo- 
meter nord for Storslett tok jeg i 1950 pb Ranunculus en 
del eksemplarer av en a r t  som jeg holdt for Miarus campa- 
nulae L. Funnet var pbfallende fordi campanulae, bortsett 
f r a  Zetterstedts 130 br gamle funn, hos oss ikke tidligere var  
t a t t  nordenfor Srar-Trrandelag. I 1951 fant  bbde Sjraberg og 
jeg den alminnelig ved Sappen, mest pb Potentilla. 

Miarus-slekten e r  nylig blitt bearbeidet av dr. H. Franz 
(Beitrage zur Curculioniden-Systematik - Annalen des 
Naturh. Museums in Wien, 55, 1944--47, s. 210 og flg.) og 
av dr. Solari (Mem. Soc. Entom. ital., 26, fasc. suppl., 1947, 
s. 72-79). E n  8 av dyrene f ra  Nordreisa ha r  v a r t  under- 
srakt bbde av F'ranz og av Solari. Franz e r  mest tilbrayelig 
ti1 b regne den som rotundicollis Desbr., som ellers ikke e r  
kjent nordenfor Onegasjraen og Holstein. Solari derimot 
holder den for b v a r e  en ny varitet av Portae. Denne arten 
e r  beskrevet etter en 8 f r a  Alassio i Vest-Liguria, men 
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Solari opplyser nb a t  han senere har sett franske eksem- 
plarer. 

Pb hjemreisen fra Nordreisa gjorde Sjcaberg et opphold , 
i Luleb og fant samme form som i Nordreisa tallrik pb 
RanuncuZus pb en av cayene i skjaergbrden. 

Forekomsten av denne arten i Nordreisa er ganske mer- 
kelig, og det kunne ligge naer b tenke seg a t  den kan vare 
innfcart i nyere tid. Men heldigvis har vi en oppgave b holde 
oss ti1 som klart viser a t  det ikke kan vare tilfelle. Fra 
sin reise gjennom Nord-Norge i 1821 oppgir Zetterstedt 
campanuzae som alminnelig ved Raschtind i Skjervcay, altsb 
i naboherredet ti1 Nordreisa. Av grunner som jeg har rede- 
gjort for i N. E. T., VII, s. 135, har jeg ikke tatt  dette funn 
med i arbeidet over Nord-Norges biller, men etter funnene 
i Nordreisa er det ingen tvil om a t  jeg har gjort Zetterstedt 
urett. 

Summary. 
In Nord-Norges coleoptera - Tromsca museums brshefter, 

naturhist. avd., vol. 67, nr. 1 (1944) 1946, the author has 
given a survey of what to his knowledge was known of the 
distribution of coleoptera in the northern part of Norway 
up to the last war. It appears from this survey that while 
some districts, as  for instance Mblselv, have been very 
thoroughly investigated, others have only rarely or not a t  
all been visited by entomologists. Among these last ones is 
the district of Nordreisa, located a t  approximately 69' 30' N 
and 21' 30' E in the south-eastern part of the county of 
Troms. 

Nordreisa is a valley district of about 85 kilometres with 
a large river and with extensive woods mainly of pine and 
birch. While the northern part is more or less colonized 
and influenced by culture, the southern part to a great extent 
has kept its natural state and is by far  the most attractive 
part for the entomologist. 

Up to 1950 only 137 species of coleoptera were known 
from Nordreisa. In 1950 the author visited Nordreisa and 
collected coleoptera during ten days from the 19th June. 
In 1951 he again made collections during 14 days, this time 
in company with dr. Oscar Sjcaberg. 

Most of the time was spent in examination of rubbish 
floating on the river. In Norsk entom. tidsskrift, vol. V, 
p. 87-89, an account has been given of this method of collec- 
tion, a method which in Nordreisa as well as elsewhere has 
given surprisingly good results. 
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At present about 610 species of coleoptera are known 
from Nordreisa. Those which are of a particular interest 
are enumerated and for most of them the distribution in 
Fennoscandia is mentioned. Species new to Norway are 
marked ". 

/ 

Some Diptera collected at Holandsfjord, 
Norway. 

By L e w i s D a v i e s, Durham, Engknd. 
Zoology Department, Science Laboratories. 

The Diptera listed below were collected during July-Sep- 
tember, 1950, while the writer was a member of the Durham 
University expedition working in the vicinity of Svartisen, 
Nordland. Their collection was incidental to work on the 
Simuliidae in the streams near the glacier Engabreen on 
which a report will appear later: The species listed below 
represent only a part of the material collected, since much 
of it, comprising in particular many Empididae and Chi- 
ronomidae, is yet unidentified. 

Most of the specimens have been named by various spe- 
cialists in Britain, to whom I am greatly indebted for their 
work. They are:- Mr. Paul Freeman, Mr. P. F. Mattingly 
and Mr. H. Oldroyd, all of the British Museum, London, 
Dr. D. S. Kettle of Glasgow University and Mr. C. N. Colyer 
of London. The Calliphorinae have been named by me. 

All the Chironomidae and some of the other species, were 
collected (as adults) from box-traps placed on streams, and 
primarily used to catch adult Simuliidae. 

Atrichopogon trifasciata Kieff. 1 8, 27 Aug. 
CuZicoides obsoktus Meig. Many females in late August. 
PaZpomyia fluvipes Meig. 1 8, 1 Aug. 
Pentaneura (AbZabesmyia) Zongimana Staeg. 37 E ,  35 Q, 

11 July-1 Sept. 
P. nubib Meig. 1 0, 31 Aug. 
P. divisa Walk. 6 8, 20 0, 16 July-30 Aug. 
Prodiamesa olivacea Meig. 1 a, 13 July. 
Trichocludius rufiventris Meig. 29 8, 45 a, 12 July-30 Aug. 
Orthocbdius frigidus Zett. 8 8 ,  9 0, 12-23 July, 9--30 Aug. 
0 .  meluleucus Meig. 2 8, 1 a, 9 Aug.-1 Sept. 
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Micropsectra bidentata Goet. 18 8, 26 9 ,  12 July-1 Sept. 
Thienemanniella clavicornis Kieff. 1 8, 2 Aug. 
Mycetophila signatoides Dz. 1 8, 14 July. 
Tasiocera murina Meig. 1 8, 27 Aug. 
Anisopus fenestralis Scop. 5 0 ,  18 Aug. 
Aedes (Ochlerotatus) pullatus Coqult. 22 9,  12July-12 Aug. 
Dixa nebulosa Meig. 1 8, 5 Aug. 
Haematopota pluvialis Linn. Numerous, 18 July-10 Aug. 
Hybomitra aterrimus Meig. var auripilus Meig. Numerous 

20 July-20 Aug. 
H. borealis Loew. 2 0, ? date. 
H. nigricornis Zett. 2 0 ,  4 Aug. 
Gymnophora quartomollis Schmitz. 1 Q, ? date. 
Loxocera icheumonea Fall. 1 0, 7 Aug. 
Calliphora vomitoria Linn. Many specimens, 23-24 July, 

(meat-baited t rap) .  
C. uralense Villen. Many specimens, 23-24 July, (meat- 

baited trap).  
Protophormia terrae-novae R-D. 2 8, 10 0, 23-24 July, 

(meat-baited t rap) .  
Acording to  the list of Norwegian finds of Heleidae and 

Chironomidae compiled by Soot-Ryen (1943), the above 
records of 

Atrichopogon trifasciata Kieff., Pentaneura divisa Walk. 
Micropsectra bidentata Goet., Orthocladius melaleucus Meig. 

and Trichocladius rufiventris Meig. are apparently the 
first for Norway. 

Soot-Ryen, R. (1943) : Tromse Museums Arshefter, Naturhistorisk Avd. 
27 Vol. 64 No. 3. 



Athetis  g lu teosa  Tr., en oversett 
noctuide i Norge. 

Av M a g n e  O p h e i m ,  Oslo. 

I fjor sommer (1952) tilbrakte jeg bl. a. et par varme 
julidager (7. og 8.) ved Harpefoss i Gudbrandsdalen spesi- 
elt for b skaffe meg litt materiale av Parnassius apollo, som 
her er like ved nordgrensen av sitt utbredelsesomrbde. Strra- 
ket omkring jernbanelinjen var sarlig blomsterrikt, sb det 
burde jo vare innbydende for kveldsfangst 6g. Utbyttet 
etter en times tid ble ganske bra, av bedre saker ble funnet 
noen Toxocampa viciae Hb., to CicEaria pupillata Thnbg., 
som bare er ta t t  en gang her i landet for mange br siden 
av prof. Esmark. Dessuten fikk jeg to 88 av hva jeg trodde 
var Athe tb  palustris Hb., den ene ganske frisk. Av utseende 
lignet det siste gluteosa Tr. i <<Svenska Fjarilan og ved geni- 
talundersrakelse viste det seg a t  antagelsen var riktig. Det 
annet, avflrayne eksemplar var ogsii gluteosa. Fra tidligere 
br hadde jeg to defekte 88 som jeg hadde regnet som palu- 
stris. Den eldste var ta t t  ogsb langs jernbanelinjen, like 
scar for Otta stasjon den 4. juli 1948. I dagboken noterte 
jeg <<A. palustris, aim.,, men da det bare var avflrayne indi- 
vider b se, tok jeg ikke vare p& mer enn ett eksemplar. Den 
16. juli bret etter tok jeg det annet ved Kvarberg (600 m.o.h.1 
ovenfor Vbgbmo pb en trarr, blomsterrik utmark.l) De to siste 
viste seg ogsb b vare gluteosa, sb palustris har jeg ennb 
ti1 gode b finne. 

Var nb museenes materiale av palustris riktig bestemt? 
Zoologisk Museums (Oslo) bestyrer, dr. Natvig, ga meg lov 
ti1 b undersrake den norske hovedsamling. To hanner ut av 
i alt 11 eksemplarer viste seg b tilhrare gluteosa og var ta t t  
av prof. Rygge i Heidal (Hedalen) i 1913. Det var antagelig 
da han var sammen med Sparre Schneider og tok Anthrocera 

1 Se <<Macro-Lepidoptera from Central Norway)), N. Ent. Tidsskr. 
1950, p. 100. 
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Distribution of Athetis gluteosa in Fennoscandia. 

meliloti som ny for Norge,. Det ville vaert en stor og glede- 
lig overraskelse for dem begge hvis de hadde sett nrayere 
p i  de formodede ccpalustris>> som sikkert ville bli betraktet 
som et ennb edlere vilt, da gluteosa pb den tiden i Norden 
bare var kjent fra  en lokalitet i midtre Finnland, nemlig 
Haminanlahti like vest for Kuopio. 

Nb er  arten funnet pb 5 lokaliteter i Finnland hva forst- 
mastare Th. H. Clayhilla har vaert sb elskverdig b opplyse 
meg om. Den mangler pb det svenske fastland, men er fun- 
net pb Gotland og Bland etter opplysninger av dr. F. Nord- 
strom. Hva biotopen angbr nevner Clayhills i brevet sitt 
a t  den er den sarnrne som for palustris. Ogsb i Finnland 
er  den observert oftest langs jernbaneskjzeringer, her vil 
nemlig temperaturen pb stjerneklare netter vaere bctraktelig 
hoyere enn pb de bpne markene. 

Den naerstbende art, palustris, er  funnet pb et strarre om- 
rbde pb 0stlandet fra Oslo omegn ti1 Dombbs, men ikke pb 
mange lokaliteter. Enda en tredje art, A. lepigone Moeschl., 
forekommer i Fennoskandia langs den finske kyst ti1 langt 
opp i Osterbotten og er nylig funnet ogsb pb vestre siden 
av den botniske viken i Vasterbotten og Angermanland. 
(Ingvar Svensson: Fjarilsfbngst pb 64:e breddegraden, 
<cFaltbiologen>> nr. 5, 1951.) 

Foruten pb genitaliene kan gluteosa skilles fra  palustris 
pb de mer glinsende vinger. Fargen er  naermest askegrb og 
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tverrlinjene utydelige. Dessuten bestir hos gluteosa hals- 
kragen og skulderdekkene overveiende av brede skjell, mens 
palustris er  hirbekledd. 

Summary. 
The rare species, Athetis gluteosn Tr., was recorded last 

year (1952) in Gudbrandsdal, as a novelty to the Norwegian 
fauna by the author although it has been captured there 
as early as  in 1913 but was then wrongly determined as  
A. palustris Hb. 

It is mostly found on railway banks, where the night tem- 
perature, specially on clear night,s is considerably higher 
than on the neighbouring fields. 

Nye Macro-lepidoptera tatt i 1952. 
Ved M. A. G r u d e - N i e l s e n ,  A r n e  N i e l s e n  og 

M a g n e  O p h e i m .  

I i r e t  som gikk ble Norges Macrolepidopterfauna beriket 
med hele 7 arter ti1 trosa for a t  1952 ikke var noe ssrlig 
rikt insektbr. 

Det gode resultat skyldes frarst og fremst den nye fangst- 
metode med kvikksralvlamper, for samtlige arter p i  6n n z r  
ble ta t t  p i  denne mite. Spesielt hv2 spinnerne angir  var 
lysfangsten effektiv, hele 4 arter var nye. I de siste 50-60 
A r  har ikke forrakelsen av denne gruppe vzr t  synderlig 
strarre. 

Stauropus fagi L. 
En hun ble tatt  av Grude-Nielsen i begynnelsen av juli 

n s r  Refsnss p i  Jelray (0). Eksemplaret var helt friskt. 
Larven lever vel fortrinsvis p i  brak, men ogsi p i  andre l0v- 
t r z r  som eik, lind, bjrark og hassel. Imago finnes mest 
enkeltvis og regnes som sjelden i Nord-Europa. 

Drymonia chaonia Hb. 
Denne spinner ble fznget p i  samme lokalitet som fore- 

giende av Opheim 10. mai. Den (en 6 )  ble funnet ca. kl. 1 
om natten sittende p i  en skjerm like ved kvikksralvlampen. 
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E r  som regel sjelden, men i Skbne er den funnet i antall. 
Den monofage larve lever p l  eik. 

Peridea anceps Goeze. 

Dr. Arne Nielsen tok en hun av denne a r t  4. juni pb 
Gausel litt  sar for Stavanger (Ry).  Den kom ti1 lampen ca. 
kl. 0.30 og slo seg pb spinneres vis hurtig ned i gresset, hvor 
den ble sittende og flagre. Biotopen ved Gausel e r  blandings- 
skog med en del eik, asp, hassel o. a. og sbledes forskjellig 
f r a  Jzrens  bpne, vindbare marker. Larven er ogsb hos denne 
ar t  bundet ti1 eik, og vil sikkert kunne pltreffes mange 
steder i eikregionen. Det er i hvert fall meget interessant 
a t  anceps g L  sii langt vest, for da kan man jo vente b 
finne den flere steder lenger astpa. Arten e r  en sjeldenhet 
i Skandinrvia og Danmark. 

Drepana harpagula Esp. 
Dette ualminnelig vakre dyr ble funnet av Grude-Nielsen 

i to  eksemplarer, henholdsvis 24. og 28. juni ved Refsnzs 
pb Jelay. Uten tvil brets beste fangst. Grundfargen er 
olivengul og ikke okergul som pb avbildningen i ctsvenska 
Fjarilar,. Spuler har derimot en mer naturtro farge av 
harpagula. Larven finnes p$ bjark, eik og lind. 

Parastichtis ophiogramma Esp. 

En  han ble ta t t  pb Dale, rett cast for Gausel (Ry) den 
21. august av dr. Nielsen i bratt lauvskogsterreng uten myr- 
strekninger. Arten e r  stort sett sjelden og finnes helst pb 
sumpige lokaliteter, men kan jo ogsb pHtreffes utenfor sin 
szregne biotop. Larven lever i unge skudd og s t rb  av for- 
skjellige arter av sumpgress (starrgress) . 

RivuZa sericealis Scop. 

En  8 funnet pb Jelay av Grude-Nielsen i august. Arten 
e r  riktignok anfart i Haanshus' liste for Akershus, men den 
er vel kommet inn der ved en feiltagelse. Listen er jo ikke 
alltid sb pblitelig. Sb vidt vi har kunnet undersake finnes 
det ikke nevnt noe i litteraturen om funn av arten i Norge, 
og det e r  heller ikke noe eksemplar av arten pb Zoologisk 
Museum i Oslo, hvor Haanshus' samling er innsatt. Larven 
lever pH forskjellige gressarter. Den er mer elminnelig enn 
de foregiende arter i Norden. 



Dvymoirirc clfc~oniu. H b .  2 .  Stalcroplts f w j i  L. 3. Pcriclcu allccps Goeze. 
4 .  Pa~ast ic lr  t i,? oph i o g ? a ~ ~ ~ ~ ~ ~ a  Esp. 5.  H t , n ~ i t k e u  ar,nbi<.uricl Itb. 

6 .  DrcpalfcL hurl)uy~tlo Esp.. Xat. stor~.else. Fot.: N. Knaben. 



78 LM. A. Grude-Nielsen, Arne  Nielsen, Magne Opheim 

Hemithea aestivaria Hb. 
I juli tok Grude-Nielsen ca. 30 stykker ved sin fabrikk- 

bygning pb Jelray. De fleste ble funnet innendrars eller p i  
vinduene, bare noen fb kom ti1 kvikksralvlampen. Arten er 
meget lokal og holder seg i lunder og skogskanter. Regnes 
som temmelig sjelden. Larven er polyfag, men treffes helst 
pb busker av eik, bjrark, hassel o. a. 

Det vil vzere av interesse b se litt pb utbredelsen av disse 
nyheter i vire naboland som jo er betraktelig bedre under- 
srakt enn vdrt eget land. For Sveriges vedkommende er her 
benyttet Catalogus Insectorum Sueciae, 111. Macrolepidoptera 
(Opusc. Ent. 1943) og supplement (ibid. 1952), auctore dr. 
Frithiof Nordstrom. 

Rivula sericealis er den mest utbredte arten, den er nem- 
lig funnet helt opp i Vasterbotten og nesten i alle landskaper 
srar for Dalarna-Halsingland. Dessuten er den tat t  i hele 
Danmark og srare og midtre Finnland. Stauropus fagi og 
Parastichtis ophiogramma er funnet fra Skbne opp ti1 Da- 
larna, savnes bare i en to landskaper. De to arter er ogsb 
tatt  i det srarligste Finnland og mange steder i Danmark, 
som regel enkeltvis. I Sverige er Drymonia chaonia og 
Peridea anceps pbvist i de fleste landskaper srar for en linje 
Uppland-Vastergotland (Halland) som sjeldenheter, bort- 
sett som frar nevnt fra Skbne. De er ogsb sjeldne i Danmark 
og mangler i Finnland. Hemithea aestivaria ser ut ti1 b ha 
en mer srarvestlig utbredelse i Sverige, idet arten er funnet 
i srmtlige landskaper srar for en linje Bohuslan-Gotland. 
Imidlertid er den tatt  et par steder i srarvestre delen av 
Finnland og i Danmark bare pd rayene, medregnet Als. Den 
sjeldneste arten, Drepana harpagula, er bare kjent fra 
Skbne og Blekinge i Sverige, mens den mangler i Danmark 
og Finnland. Lengere srarpb treffes den igjen i Letland, 
Nord-Tyskland og Belgia. 

Konservator Knaben har ver t  sb elskverdig b fotografere 
6 av de 7 arter. 

Summary. 
In 1952 seven species of Macro-lepidoptera were found 

new to the fauna of Norway, viz., Stauropus fagi L. and 
Drymonia chaonia Hb. taken a t  Jelray (a), Peridea anceps 
Goeze a t  Gausel (Ry), Drepana harpagula Esp. a t  Jelray, 
Parastichtis ophiogramma Esp. a t  Dale (Ry), Rivula seri- 
cealis Scop. and Hemithea aestivaria Hb. a t  Jelray. 

They were all collected, except the last mentioned species, 
by means of a 80 watts mercury vapour bulb. 



Diapause and pupal morphology and colour 
in Pieris brassicae L. (Lepid., Pieridae). 

By A r n e  S e m b  J o h a n s s o n .  

(Zoological Laboratory, University of Oslo.) 

In Pieris brassicae a special rrrest of development, diapause, 
may occur a t  the pupal stage. During some work on P. bras- 
sicae in 1946 I noticed some pupae with a morphological 
variation which suggested a correlation between this 
variation m d  the phenomenon of diapause. The present note 
gives some information about this correlation. 

The material for this note was collected in the Oslo- 
region during 1950-53, except for 39 pupae which were 
reared from eggs collected near Copenhagen in August 1951. 
P. brassicae has been collected a t  the egg or larval stage and 
reared in the laboratory under varying conditions, the tem- 
perature being mostly 20-25" C. The material therefore is 
of different origin and has not been kept under identical 
conditions. Pupae derived from eggs laid in the last part 
of May to the beginning of July are in the present note called 
the first generation, while those from eggs laid in August 
and September are referred to as the second generation. 

The pupr of P. brassicae is an obtect pupa attached by 
the caudal extremity and a band of silk around the first 
abdominal segment (fig. 1). Along the dorsolateral line of 
the anterior abdomen it h rs  a ridge with a larger prominence 
on the third abdominal segment. The shape and size of this 
prominence varies. In order to mezsure this variation the 
angle of the prominence as shown in fig. 2 has been used. 
The pupae were drawn with a camera lucida in lateral view, 
the angle on each side wzs measured, and the mean was used. 
The result is shown in fig. 3 which is based on 603 pupae, 
Types of the prominences are shown in fig. 4. In no case 
did a pupa with a typical spine have diapause. But 15  % 
of the pupae with direct development fall within the mor- 
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Fig. 1. The pupa of Pieris brmsicae. Lateral view. I-111: thoracic 
segments, 1-9: abdominal segments. 

Fig. 2. Two types of the prominence showing the angle (a) mesasured. 

phological group that had diapause. Because of this over- 
lapping the angle of the prominence could not be used as 
an absolutely safe method of separating the pupae. 

The composition of the material is given in table 1. 
No differences between the two sexes were observed with 
regard to the morphological variation. Of the 160 pupae of the 
first generation 24 had diapause, and none of these were of the 
spiny type. Of the 443 of the second generation only 5 had 
direct development, and 4 of these could be separated from the 
diapause pupae by means of the prominence. It was on mate- 
rial from the second generation that the morphological 
variation first was noticed in 1946. That year two broods 
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Ang le  o f  the prominence 

Fig. 3. The angle of the prominence in diapause and non-diapause pupae. 

T a b l e  1. 

The morphological variation and the phenomenon of diapause. 
Heavy: diapause spms., ordinary: non-diapause spms. 

gave 7 pupae with a spine and direct development, while 21 
pupae had no spine and diapause. 

Sections show that the spine is formed by the epider- 
mal cells while the cuticle is of ordinary thickness (fig. 5). 

Allthough P. brassicae has been much used for the study 
of pupal diapause and the variation of pupal colour, I have 
not been able in those papers to find observations relating 
to the above variation. However, Buckler (1886, p. 148) 
mentions three pupae of <<a variety in which this second 
prominence becomes quite a spike,, and one is figured by 
Green (1927) and referred to as a variety. Textbooks from 
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F'ig. 4. Different types of the prominence in diapause (A)  and non- 
diapause (B)  pupae. 
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Fig. 5. Longitudinal section through the spine. 

northern Europe show the pupa without a spine (cp. Nord- 
strom, Wahlgren, Tullgren, 1941; Bovien and Thomsen, 
1950). This is to be expected since the second generation 
of P. brassicae is most numeral and the material is probably 
taken from this. The pupae of this generation normally 
have diapause. Near the southern border of distribution 
where there are up to 6 generations a year (Bodenheimer, 
1930), the chance for picturing or describing a pupa with 
a spine should be greater. The only textbook or paper from 
southern regions with a describtion or figure of the pupa of 
P. brassicae I have had the opportunity to consult, is 
one by Ghosh (1914) from India. He says (p. 25) that the 
pupa has <<a ridge which protrudes into a spine on the third 
abdominal segment, and this seems stated by his figures. 

Other morphological characters which could be used to 
separate the two types of pupae have not been found. Nor 
have characters such as  the setal arrangement of the fifth 
stage larvae and the colour, venation and genitalia of the 
adults been found to vary with the phenomenon of diapause. 

The colour of the pupae of P. brassicae varies. As shown 
by Diirken (1923) and Brecher (1925) it is influenced by 
the quality of the light which reaches the larva in the period 
just before pupation. It is determined by patches of melanin 
in the cuticle, by a white pigment in the epidermal cells and 
by the green colour of the deeper tissues. Diirken (1916, 
1923) classified the pupae according to the colour in groups 
<a>> to cce,, the group <<a>> contaning pupae with strong 
development of the black and white pigments, i.e. dark 
pupae, and cce>> the extremely green pupae with little black 
and white pigments. A classification of the material in the 
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present paper is given in table 2. Because of the sometimes 
uncertain determination of the colour of dead or empty pupae, 
the two darkest groups <<a>> and ctb, and the two palest 
groups ctd, and cte, have been put together. The illumina- 
tion has not been identical for the present material, and a 
great variation of colour is found in both diapause and non- 
diapause pupae. It will be seen that there is a tendency 
towards relatively more pale or green specimens in the 
pupae with direct development than in those with diapause. 

A similar result was recently found by Bowden (1952) 
in the pupae of Pieris napi. Also in Leucophasia sinapis 
difference in colour has been observed between uni - and 
bivoltine pupae (Main, 1908). No information is available 
about morphological variation in the pupae of these or other 
species, but Siiffert (1927') says that the cuticle of the 
pupae of Araschnia levana-prorsa having diapause, is thicker 
than in the pupae without arrested development. 

It is not quite clear what part the constitution of the 
material and the different external factors play for the 
induction of pupal diapause in P. brmsicae. Friederichs 
(1933) found that the pupae of the second generation would 
have direct development if they had been reared in darkness. 
Janisch and Maercks (1933) found that all pupae hatched 
without diapause irrespectively of light or darkness during 
the breeding if only the care had been good. Maercks 
(1934) was able to prevent pupal diapause by careful breed- 
ing a t  a temperature above 21 " C, while a t  a temperature 
a t  16 " or lower all would get diapause, even those from 
the first generation. Way, Hopkins and Smith (1949, 1951) 
found that it was possible to prevent the diapause by arti- 
ficial prolongation of the photoperiod during the larval 
stages. In closely related species, viz, Pieris bryoniae 
(Miiller and Kautz, 1938) and P. napi napi (Petersen, 1947) 
genetic factors seem a t  least partly to be of importance for 
the induction of diapause. 

Nothing can be said about the factors influencing the size 
of the abdominal spine. It is however not certain that the 
morphological variation is correlated with the phenomenon 
of diapause under all conditions, and the overlapping, as  
shown in fig. 3 and 4, may be caused by the variations of 
internal and external factors. Any use of the possibility of 
separating the physiologically different pupae of P. brassi- 
cae on morphological characters, e. g. in experimental 
studies of pupal diapause, must therefore be preceded by 
a determination of the degree of correlation. 
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T a b l e  2. 
The variation of pupal colour. 
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The type specimens of A e d e s  n igr ipes  
(Zett.) 

By L e i f  R. N a t v i g .  
Zoological Museum, University of Oslo. 

In 1840 Zetterstedt published a brief description of a new 
mosquito from Greenland, Culex nigripes, which reads: 
a6.C.nigripes : totus ater, nigro-pubescens, alis hyalinis ; 
abdomines segmentis basi in femina albo-fasciatus $9. 

Sub nomine nullibi, quantum novi, publicate: Culex bore- 
alis Wied., a D. Westerman ate paucos annos communicata. 

Hab. in Groenlandia Mus. D. Westermanni, in Lapp. a me 
frustra quesita vixque ibi obvia (Groenlandia)., 

As pointed out by Natvig (1945), later misinterpretation 
of an older description by Linnaeus (1737) of Culex alpinus, 
caused confusion in the nomenclature. In the said paper 
Natvig emphazized that the type specimens of Culex alpinus 
evidently do not exist, and it is impossible on behalf of the 
description to identify the exact species. The name of Culex 
alpinus has therefore to be discarded from culicidological 
literature. 

In 1917 Dyar described a new species from Greenland 
under the name of Aedes innuitus and he remarks (1. c. 
p. 167): <<These specimens agree in a general way with 
Zetterstedt's diagnosis of his Culex nigripes from Lappland 
[Greenland!] Possibly they are the same species, but with 
the generally local distribution of these Aedes, we cannot 
make that assumption. The male genitalia of nigripes are 
unknown., An other new arctic species, Aedes nearcticus, 
was described by Dyar (1919) from Bernhard harbour, 
Northwest Territories, and in a further paper (1921) he 
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discusses the relation of A. nearcticus, A. innuitus and A. 
alpinus [ = nigripes Zett.] . The author emphasises : <<The 
three may prove to be one species, but the genitalia of the 
Europan form are undescribed., The male genitalia of A. 
nearcticus are depicted by Twinn (1927), and Natvig (1929) 
described and depicted the male genitalia of European 
specimens of A. nearcticus and A. nigripes from Finmark 
county in Norway. 

Aedes innuitus is now considered identical with A. nigripes 
and the differential characters of A. nearcticus and A. 
nigripes are clear as to the males. Concerning the females 
of the two species, however, no quite reliable diagnostic 
characters have been found, and as pointed out by Natvig 
(1946) the authors are of different opinion as  to the exact 
identification. 

Vockeroth (1950) described some specific characters in 
the tarsal claws of some banded North American Aedes 
species, and, by personal communicstion, he informed me 
on the differences in the claws of A. nearcticus and nigripes. 

In connection with my paper on the Fennoscandian mos- 
quitoes (Natvig 1948) I received for inspection the mosqui- 
toes belonging to the Zoologiska Institutionen in Lund Swe- 
den. In the material were two specimens of A. nigripes from 
Greenland, one male (fig. 1) and one female (fig. 2) both 
with labels in the handwriting of Zetterstedt. The specimens 
coinside with the description in dnsecta Lapponica,, 1840 
p. 807, and they are evidently the type specimens. As the 
types of this species has been ignored by later authors 
a detailed description is given here. 

Aedes nigripes (Zett.). F e m a 1 e. H e a d with numerous 
dark brown bristles, those in front forming a tuft between 
the eyes. Vertex (<<occiput>>) with dark brown-golden, nar- 
row curved scales, a few whitish narrow curved scales be- 
tween the eyes; above with blackish brown upright forked 
scales. Temporae partly denuded, the remaining broad flat 
scales dark brown. C 1 y p e u s black. P r o b o s c i s rather 
long, blackish brown. A n t e n n a e. Torus black, flagellum 
blackish brown clothed with minute white hairs, greater 
dark hairs a t  the base of the segments. P a 1 p i blackish 
brown. T h o r  a x  dorsally with a dense coat of bronzy- 
brown scales and blackish-brown bristles with golden reflec- 
tion. Anterior pronotal lobes with narrow curved scales 
and bronzy-brown bristles. Posterior pronotum with dark 
golden narrow curved scales, blended with some lighter ones, 
posterior lower corner with a few white scales. Mesonotum 
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Fig. 1. Addes nigrtpes (Zett).  Type specimen in the collection of 
Zoologiska Institutionen, University, Lund. Label in the handwriting 

of Zetterstedt: ctC. nigripes Zett. 8 Gronland>>. 

with bronzy-brown narrow curved scales; the lateral mar- 
gins, a narrow stripe just before the wing-root end the 
antescutellar space whitish. S c u t e 1 1 u m blackish brown, 
with bronzy-brown scales and dark bristles. P o s t n o t u m 
blackish brown. P 1 e u r a e with patches of flat white 
scales and golden bristles. The scale patch on the ventral 
mesepisternum reach the upper border. C o x a e with brown 
and white flat scales and dark golden bristles. Pronotal, 
posterior pronotal, propleural postspiracular, prealar, sterno- 
pleural, upper and lower mesepimeral bristles present. 
Bristles on propleuron and coxae long; those on propleuron 
forming a conspicuous tuft. W i n g venation with blackish 
brown scales; on dorsal side of wing a few whitish scales 
a t  the base of costa, subcosta and radius. On ventral side 
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Fig. 2. Aedes ] t igripes (Zett.). Type specimen in the collection of 
Zoologiska Institutionen, University, Lund. Label in the handwriting 

of Zetterstedt: ccC. nigripes Zett. 9. Gronland.  western^.>) 

of wing the white scales on the corresponding areas are 
more aggregated. H a 1 t e r e s with brown stem and darker 
globule, the last with some dirty grey scales. L e g s. Ground 
colour dark brown. Front side of femurae: fore leg sprinke- 
led with white scales, middle and hind leg dark with white 
dorsal side. Back side of middle-and hind femurae whitish. 
Knee spots greyish, indistinct. Tibiae with a few scattered 
greyish scales on the dark ground. Tarsal segments bronzy 
brown with lighter scaling at  the ventral side of the first 
segment. The claws of the type specimens (fig. 4 c, d) 
coinside in general appeerance with those of a specimen in 



Leif R. Natvig 

Fig. 3. Aedes nigripes (Zett.) . Type Specimen. Terminalia (total view). 
(Aut. del.) 

my collection labelled: <<Aedes alpinus Linn. Lake harbour. 
Baffin Is., 2617 - 1934, D. Leechman. Det C. R. Twinn.,) 
and also with the drawing handed me by Mr. Vockeroth, 
A b d o m e n. Ground colour blackish brown. The tergites 
with rather broad basal greyish-white bands, which in the 
last segments are somewhat narrowed in the middle. Seg- 
ment eight sprinkeled with some whitish scales. Venter 
whitish with bronzy brown apical bands on the sternites. 
The segments with rather long apical and lateral dark gol- 
den hairs. Wing length: 5.5 mm. 

M a 1 e. H e a d. Vertex (<<occiput)>) with numerous dark 
brown bristles; above with brown upright forked scales. 
Temporae partly denuded in this specimen, remaining scales 
dark brown. A n t e n n a e  about half the length of the 
proboscis. Torus black, flagellum black and greyish-white 
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Big. 4. Aedes nigripes (Zett.). Type specimens. a, basal lobe; 
b, appendage of claspette; c, male claw (t,); d, female claw (t,). 

(Aut. del.) 

ringed. The ultimate and penultimate segments blackish 
brown with minute white setae. Hair-whorls brown with 
brozy reflections. P r o b o s c i s rather long, dark brown. 
P a 1 p i about 4/5 of the lenght of the proboscis; dark 
brown. Hair tufts long, dark brown with bronzy reflections. 
T h o r a x. Integument leather brown. Mesonotum with a 
dense coating of long bronzy brown reflecting bristles and 
a few dark golden narrow curved scales. Sides of mesono- 
tum and the antescutellar space denuded. W i n g s partly 
denuded, the venation with some remaining dark brown 
scales. A b d o m e n partly denuded ; remaining scales on 
the tergites dark brown, sternites greyish scaled. Abdominsl 
segments apically and laterally with long, dark golden hairs. 
Legs with dark brown scales, sprinkeled with some brighter 
ones. Coxae and femurae with long, dark brown hairs; in 
particular the hair tufts on fore coxae very prominent. 

T e r m i n a 1 i a (fig. 3) .  Basistyle conical, apical lobe 
small, with a few short, fine pointed hairs. Basal lobe (fig. 
4 a) roundedly expanded, with two raws of long, somewhat 
curved, hairs along the margin. The lateral ones in the 
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first raw slightly stouter than the rest. The inner part of 
the basal lobe with some very fine, pointed setae. Disti- 
style slightly curved, pointed in the distal part and here 
with three fine setae. Claw long. Stem of the claspettes 
curved, basally with two fine setae on the convex side. The 
left claspette (fig. 3) also with one basal setae of abnormaI 
size on the concave side. As to the formation of such abnormal 
hairs on the claspette I have previously (Natvig 1934, 1948) 
indicated that the shape-of an hair seems to be a function 
of its position on the stem of the claspette. Appendage of 
the claspette (fig. 4 b) stout and poited, wing sicleformed. 
Phallosome cylinderformed, apically incised, the points bent 
inwardly, strongly sclerotized and furnished with a row of 
small, conspicuous teeth. Lobes of the ninth tergite with 
many stout spines, the exact number of which can not be 
fixed in the present slide preparation. 
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Mindre meddelelser . 
To nye Trichoptera-arter for Norge. 

I 1951 er det innkommet ti1 bestemmelse 2 nye arter for 
Norge : 

1. GrammotauZius atomarius Fab. M .  R. y. 50. leg. Rolf 
Dahlby 6. juni 1951. Edply (tidligere nordgrense Sk. Ifalvtay 
Uppland, Sverige) . 

2. HydroptQa forcipata Eatn. S. T .  i. 41. leg. Rolf Dahlby. 
Valene ved Nidelv. Nordgrense Jamtland, Sverige. 

Reidar Brekke. 

Arsmelding 1 1. oktober 1950-1 9. mai 1953. 

Medlemstall. 
I meldingshrene har NEE' fhtt felgende nye medlemmer: herr Odd 

Henrichsen, Asker; tekniker Hlr ik  Hveding, Trondheim; dr. philos. 
Rasmus Lyngnes, Eidsvoll; laxer Anders Vik, Elverum; docent Ernst 
Palm&, Helsinki; fabrikkeier M. A. Grude-Nielsen, J e l ~ y ,  Moss; jour- 
nalist Leif Lenne, Sandefjord; lege A. Nielsen, Sandnes; herr Tore 
Nielsen, Sandnes; teglverksformann Gunnar Borling, Fredrikstad; kon- 
sulent Eric Kjellander, Hagersta, Sverige; cand. real. Helene Tambs 
Lyche, Espegrend pr. Bergen. 

Foreningen har p. t. 91 medlemmer, derav norske: 53 personlige og 
5 institusjoner, og utenlandske: 28 personlige og 5 institusjoner. 
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Representasjon. 
På det VIII. Nordiske Entomologmøte i København 2.-4. august 

1950 var NEF representert ved formannen, amanuensis Ame Semb 
Johansson. Han representerte også foreningen på den IX. Internasjo- 
nale Entomologkongress i Amsterdam, 17.-24. august 1951 og ved 
Entomologiska Sallskapet i Lunds 50-års jubileum, 30. januar 1953. 

Møter. 
Møte p& zoologisk museum torsdag 16.  november 1950. 
~or ihannen,  amanuensis Arne Semb Johansson, fortalte fra det 8. Nor- 

diske Entomologmøte i København 2 . 4 .  august i år. Av fremstillin- 
gen, som delvis ble supplert av andre medlemmer som også hadde vært 
med, fremgikk a t  det gjerne kunne vært bedre tid til personlig kontakt 
med entomologer fra andre land, og a t  det store program var $% sterkt 
sammentrengt tidsmessig a t  mange beklaget å måtte gi avkall på  
enkelte foredrag de gjerne ville hørt. I det hele var likevel deltakerne 
meget fornøyet med arrangementet, s å  vel med den faglige side som 
med den lettere del av  programmet. Det var enighet om a t  hvis Norsk 
Entomologisk Forening slapp like heldig fra sitt  9de Nordiske Ento- 
mologmøte, ville det være all grunn til å være fornøyd. 

Strand reiste spørsmålet om ny utgave, eventuelt e t  tilleggsbind til 
den Nordiske Coleopter-katalog, som Finnland utgav i 1936. Spørsmålet 
ble reist i København, og det vil sannsynligvis måtte bli aktuelt med 
økonomisk støtte fra alle nordiske land. Schøyen mente det ville være 
mulig å f å  bidrag f r a  et av  Forskningsrådene, og det ble nevnt at Det 
Landbruksvitenskapelige Forskningsråd muligens var det som hadde 
lettest disponible midler. Knaben og Opheim fortalte s å  fra demon- 
strasjonene i København, og de senere forsøk i Norge med Hg-lamper 
av  forskjellig type til fangst av  insekter. 

Man ble enige om å holde et  julemøte, eventuelt i litt festlige former, 
på Blindern 12. desember. 

Julemøte p& Zoologisk laboratorium 12.  desember 1950. 
Statsentomolog T. H. Schøyen kåserte over: Insekter som skifter 

næringsplanter (ref. ikke innkommet). 
Amanuesis Semb Johansson fortalte om forsøk med valg av nærings- 

planter hos sommerfugllarver. 
«Det er svært sjelden a t  det i naturen e r  aktuelt for en sommerfugl- 

larve å foreta noe valg av næringsplante. Det e r  i alminnelighet hun- 
nens egglegging som bestemmer hvilke planter larven skal leve av. 
Insektenes forhold til næringsplantene har  i den senere tid få t t  oket 
interesse, og gode oversikter over problemene foreligger i de to bøker: 
Ch. T. Brues: Insect -Dietary (1946) og V. .G. Dethier: Chemical Insect 
Attractants and Repellents (1947). Men allerede i 1919 foretok den 
hollandske botaniker Verschaffelt som en av de første, undersøkelser 
over hva det var som fikk kålsommerfuglens larver til å ete bestemte 
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planter, mens andre ikke ble angrepet. Ved % lage ekstrakter av russe- 
kPl og fukte filtrerpapir i dette, fikk han larvene ti1 b ete filtrerpapiret. 
Han kunne vise a t  larvene ble tiltrukket av plantenes lukt. KPlsom- 
merfuglens larver angriper en rekke forskjellige korsblomstede og  
blomkarse, og det sparsmPl melder seg om larvene er i stand ti1 P 
lukte forskjell pP disse plantene. F'oredragsholderen foretok derfor 
hasten 1950 noen forsak hvor kAlmark f ra  forskjellige nsringsplanter 
fikk valget mellom biter f ra  to planter. P b  grunnlag av det areal som 
ble spist av bitene, var  det tydelig at larvene kunne lukte forskjell pb 
kP1, sennepsrot, russekPl og blomkarse. Bortsett f ra  de larver som 
hadde levd pP sennepsrot, foretrakk larvene de plantene de hadde levd 
pP tidligere fremfor de mdre. Larver ta t t  f r a  kP1 foretrakk kP1, der- 
nest sennepsrot, russek&l og ti1 sist blomkarse. De f r a  blomkarse fore- 
t rakk derimot blomkarse, sP kP1, sennepsrot og russekP1. Dette kan 
muligens skyldes biologiske raser, men det sannsynligste er a t  det e r  
en betinget refleks. KAllarvene som jo er  oligofage, er  derfor betinget 
ti1 flere forskjellige lukter. Det samrne fant Dethier (1941) var  tilfelle 
med larvene av Papilio ajaz som kunne skjelne mellom seks forskjel- 
lige lukter. Dethier kunne tilbakefere plantenes duft ti1 spesielle, kje- 
miske stoffer, og han kunne vise a t  det var disse stoffer larvene luktet. 
KPlsommerfuglens larver reagerer sannsynligvis pP de forskjellige sen- 
nepsoljer i plantene, men forsak med rene oljer e r  her ikke blitt utfart. 
Dethier kunne pP grunnlag av plantenes kjemi og larvenes valg vise 
hvordan Papilio-larvene sannsynligvis hadde gbtt over f r a  en plante- 
gruppe ti1 en annen i den fylogenetiske utvikling.,, (Autoref.). 

Arsmete p& zoologisk museum fredag 23. febmar 1951. 
F'ormannen bpnet motet og styret fremla regnskap og brsberetning 

som ble godkjent. 

Medlemstall. 
I meldingsbret har foreningen fPtt t re  nye medlemmer. Foreningen 

har nP i alt 87 medlemmer, derav: 50 norske personlige og 5 norske 
institusjoner, 27 utenlandske personlige, 5 utenlandske institusjoner. 

Biblioteket. 
Foreningen har fbtt en ny fast bytteforbindelse. 

Tidsskriftet. 
Tidsskriftets bind VIII, hefte 1-3, utkom i desember 1950. 

Meter. 
Det har i hastsemesteret 1950 vaert holdt to mater og  en frilufts- 

demonstrasjon. I vhrsemesteret 1951 er  det holdt et mate. 

Representasjon. 
PP det VIII. Nordiske Entomologmate i Kabenhavn 2.-4. august 

1950, var foreningen representert ved formannen, amanuensis Arne 
Semb Johansson. 

Cand. mag. Ragnhild Sundby fortalte om sine undersakelser over 
minbrmell. 

ccOspens minermall Phyllocnistis sorhageniella harer ti1 familien 
Phyllocnistidae. F'amilien ble beskrevet av Zeller i 1848, men farst i 
1900 ble sorhageniella skilt ut som egen a r t  av Leo Liiders. Mallen 
e r  en liten hvit mikrolepidopter med et  vingespenn pb 6-7 mm. Arten 
skilles lett ut f ra  poppelartenes minbrmall Phyllocnistis sufusella ved 



hjelp av 4 strektegninger i fremre forvingekant. M~llen legger sine 
egg p l  ospebladene f ~ r  disse er helt utsprungne, og eggene legges s l  
vel p l  over- sorn p% undersiden. Larvene graver seg inn i bladets epi- 
dermis. Gangen er lett B kjenne pB sin sentrale ekskrementstripe. 
Larven skifter hud 3 ganger, og er sterkt tilpasset ti1 min6rlivet. Den 
er doisoventralt flattrykt og mangler helt f ~ t t e r .  I deres sted finner 
vi sm% utposninger p l  de 8 fremste abdominalsegmenter. Mandiblene 
er omdannet ti1 to kraftige kitintenner. Hele utviklingen tar vel 50 
degn. Noen ganske f l  m0ll legger egg samrne sommer, men stcarste- 
parten overvintrer. oa leaaer eaa ftarst neste vBr. Overvintringsstedet - -- 
ikjent. M~llens parasitter, noenganske s m l  hymenoptere, er Gl stede, 
men i meget liten mhlestokk. Parasittenes beskjedne opptreden er an- 
tagelig g%nnen ti1 mtallens masseopptreden de siste Brene. Angrepene 
har betydning for ospas vannhusholdning>> (autoref. ) . 

Dr. Natvig refererte s l :  
Arne Larsen: Guldsmedetrekk over Danmark (Flora och Fauna 1950) 

og Eric Tetens Nielsen og Astrid Nielsen: ctcontributions towards the, 
knowledge of the migration of Butterflies,. (American Museum Novi- 
tates oct. 1950). 

Lektor Larsen har samlet opplysninger om Odonatvandringer i Nor- 
den, s ~ r l i g  om Libellula quadrimaculata (vandrelibellen) og beskri- 
ver odonattrekkene over Bornholm i 1934 og 1949. Han sammenfatter 
de foreliggende iakttagelser i f~lgende punkter: 

1. Odonattrekk er ikke noe regelmessig tilbakevendende fenomen. 
2. Trekket finner bare sted om forsommeren og vlren n&r d& er 

unormal h0y temperatur og h ~ y t  lufttrykk. 
3. Det kan ikke vEre naeringsvanskene p l  utgangsstedet som for- 

lrsaker trekket, da dyrene i de f ~ r s t e  dager av trekket ikke jager 
etter bytte. Et par ganger har man kunnet fastsll a t  det var fullt opp 
av naering p% den lokalitet hvorfra svermen startet. 

4. Heller ikke synes kjsnnsdriften l vEre Brsak ti1 trekket, idet man 
ikke har observert seksuelle forbindelser under trekket. Larsen peker 
p l  muligheten av massesuggestion pB grunn av sammenstimling,~d.v.s. 
at en abnormt stor massekleknina p l  utaanasstedet er av betsdnina 
for l sette i gang vandringen. I E ~ S  k. qua&rimaculata foreglr mass& 
klekkingen i lspet av noen fB dager, slik a t  det her foreligger mulighet 
for masseopptreden innen et begrenset omr%de. 

Nielsens har arbeidet med en Pieride, Ascia monuste i Florida, og 
har scakt B finne relasjonene mellom trekkets retning, dyrenes hastig- 
het i forhold ti1 marken og vindretningen. Trekket synes B foregl 
hovedsakelig enten mot nord eller syd, og stort sett f ~ l g e r  det hoved- 
veiene i disse retninger i Florida. Gjennomsnittlig tilbakelegger dyrene 
ca. 160 km. i lspet av trekket. Det er karakteristisk a t  trekket foregar 
som en flukt av enkeltindivider i samme retning. Nielsens tror ikke a t  
individene kan se hverandre, men likevel oppfsrer de seg stort sett p l  
samme mlten. Det er ikke iakttatt at dyrene staker ftade under trekket. 
Hanner og hunner trekker sammen, men synes ikke l ha noen seksuelle 
forbindelser. Det ser ut ti1 a t  trekket er et ml l  i og for seg. Tempe- 
raturen har avgjsrende betydning, og det er ikke iakttatt trekk uten 
a t  temperaturen var 27" C eller mer. Trekket synes uavhengig av vin- 
den. Som regel flsy sommerfuglene lavt (3-10 fot over marken), og 
de sskte ly for vinden i vegetasjonen uten B endre kurs. Trekkretnin- 
gen synes mer influert av de topografiske forhold i landskapet enn av 
vindretningen. Lette regnskurer hadde ingen innflytelse p% trekket 
hvis ikke temperaturen gikk under 26 C. Videre understakelser er plan- 
lagt for % komme p l  spor etter Arsakene ti1 migrasjonen. (Autoreferat). 



Sekretaeren refererte en samtale med Reisetrafikkforeningen for Oslo 
og Omegn, hvorav fremgikk av det, hvis wknad blir sendt i god tid, 
ikke vil vaere noe i veien for I fb  holde det IX. Nordiske Entomolog- 
mete i sommertida. 

Formannen gjorde oppmerskom p I  den nylig utkomne katalog over 
finske og svenske Microlepidoptera. 

Mate p& zoologisk museum olzsdag 28. mars 1951. 
Cand. mag. A. Tjenneland fortalte om metodikken ved undersakelser 

a v  mikrofaunaen. (Referat ikke innkornmet ) . 
Kontorsjef Strand berettet om noen interessante funn av  Coleoptera. 
Konsemator Astrid Laken demonstrerte <<The Unit System, som 

brukes ved oppstillingen av  insektsarnlingen i Bergen. <(Metoden gbr 
ut p% % stille insektene i standardesker av 4 ulike starrelser, hevelig 
for de ymse insekter, istedenfor som vanlig stille dem direkte i insekt- 
kassene. Eskene er  laget slik a t  de hever for de vanlige insektkassene. 
De har alle wamme heyde og bredde, og med hensyn ti1 det siste ney- 
aktig 1/4 av insektkassene innvendig bredde. Eskenes grunnflate er  
henholdsvis 1/8, 1/16, 1/32 og 1/64 av insektkassens indre grunnflate, 
d.v.s. deres lengde er nayaktig 1/2, 1/4, 1/8 og 1/16 av insektkassens 
innvendige lengde. I en og samme insektkasse kan en gjerne nytte 
flere eskestarrelser om en trenger det. Det stilles aldri opp mere enn 
en ar t  i hver eske, og ofte kan samme art trenge flere esker. Slekt- og 
artsnavn blir maskinskrevet pb limbfind som festes PI den evre og 
fremre innsiden av  hver eske. Systemet er meget rasjonelt og elastisk 
og dessuten meget betryggende for hvert enkelt insekt. Anskaffelse av 
standardeskene som mL spesfallages blir selvsagt en ekstra utgift, men 
denne oppveies mangfoldige ganger av all den arbeidstid en sparer 
ved utvidelse av  samlingene 0.s.v. og fremfor alt vea a t  en skaner 
dyrene., (Autoreferat). 

Mate p& Ruselakka skole fredag 4. mai 1951. 
Ingenier Magne Opheim fortalte fra den entomologiske ekskursjon 

ti1 Trendelag sommeren 1950. (Referat ikke innkommet). 
overlaere; 01av Kvalheim demonstrerte skolens insektsamling og 

fremviste etterpb entomologiske filmer. 

Mate pd xoologisk mqcseum tirsdag 2. oktober 1951. 
Dr. Natvig k%serte om IX. International Congress of Entomology, 

Amsterdam 17.-24. august. 
Amanuensis A. Semb Johansson fortalte deretter f ra  seksjooene i 

fysiologi og okologi. 
Amanuensis Jac. Fjelddalen berettet f ra  seksjon XIII, om skadedyr 

og deres bekjempelse. 
Overlaerer 0. Kvalheim demonstrerte en del Cikader og Lep'doptera 

fanget i Syd-Frankrike 1951. 
Man gikk deretter ti1 valg p% komit6er for entomologrnetet i Oslo 

1953. Som medlemmer av hovedkomitkn ble valgt (formannens navn 
kursivert) : Semb Johansson, Natvig, Scheyen, 0kland. Sekretaer Ragn- 
hild Sundby. Finanskomit6 : Brekke, Fjelddalen, Strand, Sundt. Inn- 
kvarteringskomit6: Kvalheim, Bergan, Christiansen. Festkomit6: Hafs- 
lund, Natvig, 0kland. Ekskursjonskomit6: Knuben, Opheim, Strand. 
Damekomit6 fruene Natvig, Semb 'Johansson, Bkland. 

Mate pi% zoologisk museum onslag 21. november 1951. 
Flere medlemmer demonstrerte fraeommerens fangst og berettet om 

interessante iakttagelser. (Referat ikke innkommet). 

7 
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l r smete  p& zoologisk museum tirsdug 22. april 1952. 

Styret fremla Brsberetning og regnskap som ble godkjent. Valg p% 
embetsmenn fikk felgende utfall : 

Formann: Semb Johansson, nestformann: Kvalheim, kasserer: Fjeld- 
dalen, sekretser: Alf Bakke, redakter: Natvig, medlem av redak- 
sjonskomit6en: Dkland, suppleanter ti1 styret: Knaben, Opheim, revi- 
sor: Strand. 

Tre av foreningens tillitsmenn, direkter Brekke (nestformann), s t a b  
entomolog T. H. Scheyen (redakter) og assistent P. Bergan ( sek rekr )  
hadde meddelt at  de ensket l tre tilbake. Formannen rettet en varm 
takk ti1 disse for det interesserte arbeide de i Brenes lep hadde nedlagt 
i foreningens tjeneste. 

Natvig demonstrerte en eiendommelig terrnittue som museet nylig 
har kjept av cand. real. Hj. Munthe Kaas Lund, som hadde medbrakt 
tuer og noen insekter f ra  en reise ti1 Gullkysten. 

dfelge Sjestedt's monografi over Afrikas termitter (1926) var det 
dengang beskrevet ikke mindre enn 489 arter f ra  denne verdensdel. 
Den termit-art som har bygget denne soppformede tue herer ti1 slekten 
Cubitermes som ifelge Sjestedt omfatter 42 afrikanske arter. Slekten 
deles i 8 artsgrupper, og den foreliggende art herer ti1 fungifaber-grup- 
pen sorn omfatter i alt 4 arter. Etter den meg foreliggende litteratur 
er  dette antagelig Cubitermes fungifaber, en art som er beskrevet av 
Sjestedt i 1886. Denne ar t  er  funnet i: Kamerun, Belgisk Kongo, Fer- 
nando Po. Sjestedt har ogsl  beskrevet en varietet, som er funnet i 
Kamerun, Belgisk og Fransk Kongo. 

Wasmann beretter om reder av denne art, funnet i Nedre Kongo, som 
har 2-3 paraplylignende skjermer, men ifelge Sjestedt forekomrner 
det i traktene nord for Kamerun-fjellet bare tuer med en skjerm. 
Tuene kan oppnB en heyde av inntil 60 cm. heyde. De fias fortrinnsvis 
i regnskogen under store tmr. Tuer som e n d  ikke er ferdigbygget, 
mangler skjermen. Tuene bestar av jord blandet med smB kvartskorn, 
og de er forholdsvis solide. Tuens svakeste parti er nederst p l  
stammen.>> 

Sjestedt fant arbeidere og soldater i tuene ti1 alle Brstider, men han 
lette forgjeves etter dronninger, inntil han i november endelig fant 
vingede individer i en istykkerslltt .tue, og endelig fant han o g d  en 
dronning. Mens dronningkammeret er sterskilt stort hos de fleste ter- 
mitarter, er  det hos denne art ikke sterre enn mange andre rom i tuen 
(fig.). Det eer Befler ikke alltid plasert p l  samme sted. Skjent det ikke 
utrykkelig sies, ser det ut som dronningkammeret befinner seg i selve 
ustammen>> pB tuen. 

CzGbitermes fungifaber Sj~rstedt er  en forholdsvis liten art, og den 
drektige dronning blir bare ca. 2 cm lang, arbeidere og kjennsdyr be- 
tydelig mindre. Sjmtedt forteller a t  hvis tuen fBr sterre beskadigelse, 
forsvimer termittene hurtig ned i den underjordiske del av tuen. Mindre 
skader utbedres av arbeiderne mens soldatene s t l r  vakt ornkring. Ut- 
bedringen skjer ved hjelp av arbeidernes ekskrementer som inneholder 
en betydelig bestanddel jord. M e  dyr som ligger i veien under repara- 
sjonsarbeidet, blir helt enkelt muret inn, og deres jordfylte tarm gjer 
dem saerdeles skikket ti1 fyllmasse. 

Cubitermes fungifaber er  en forholdsvis svak og hjelpeles art, wm 
lett faller som bytte for maur og andre fiender, nBr tuene Bpnes. De 
tAler heller ikke direkte sollys. 

F ra  selve tuen ferer overdekkede tunnelformede ganger i alle ret- 
ninger, o g d  oppover stammen og utover grener. Termittuen bygges 



<<innenifra)), dyrene kommer ikke ut i det fri, umtatt  de vingede kjenns- 
individer, som bare den ene gang slipper ut, etterat arbeiderne har 
laget lpninger for dem rundt p l  tuens overflate. lpningene voktes av 
soldater sP lenge svermingen star pk, men mures igjen n$r alle kjenns- 
dyr er sloppet ut. Stra~steparten av de svermende individer gPr ti1 
grunne, de blir et lett bytte for maur, fugler og andre fiender. Man 
kjenner ikke naermere ti1 hvorledes de overlevende befruktede hunner 
danner nye kolonier.)) (Autoreferat.) 

Mete pP1 xoologisk museum tirsdag 20. mai 1952. 
Amanuensis Fjelddalen refererte korrespondanse med direktrar Brekke, 

Trondheim. i an ledn i i  entomolometet 1953. I den ~$feleende dfsku- 
sjon om finansielle s%er ved dGte mrate deltok: F&ldd;en, Natvig, 
Opheim og Strand. 

Fjelddalen klserte deretter om skadelige middarter p l  planter. 
tMidder tilh~rende 5 forskjellige familier er hittil kjent sorn skade- 

lige p l  planter i Norge. 
Tetranychidae. Siden lrhundreskiftet er konstatert skade av s t i k- 

k e l s lb ze r m i d d (Bryobia praetiosa Koch) pA Stikkelsbzer, f r u k t- 
t r e m i d d (Paratetranychus pilosus C & F )  p& eple og plomme, 
v e k s t h u s s p i n n m i d d (Tetranychus althueue v. Hanst.) pA 
veksthus- og prydplanter og 1 i n d e s p i n n m i  d d (Tetranychus 
telarius L.) p l  lind. 

Siden 1948 er og.4 konstatert sterke angrep av stikkelskrmidd pA 
paere og av veksthusspinnmidd p l  bringebaer og jordkr .  

Mer intensiv plantedyrking, bruk av tjmeoljepreparater mot skade- 
insekter siden 1925 og DDT siden 1945 er de viktigste lrsaker ti1 de 
sterke angrep av midder pA frukttraer og baemekster. 

Tarsonemidue. De viktigste arter som opptre~ pP planter er j o r  d- 
b a e r m i d d  (Tarsonemus pallidus Banks), k v i t a k s -  eller g r a s -  
m i d d (Pediculopsis graminum Reuter) og Tarsonemua latus Erving 
(vanlig pA <<grenne planter)) ) . 

Angrep av jordbaermidd pA jordbaer er kjent fra 1912 og av kvitaks- 
eller grasmidd p l  korn og gras fra 1907. T a r s m u a  latua (Hemitar- 
sonenaus latus) ble ferste gang konstatert p l  veksthusplantene Cissus 
antarctica, Hedera helix og Rhoicissus rhomboidea i 1949. 

Uropodidae. S k j o 1 d m i d d e r opptrer av og ti1 skadelig p l  unge 
saftige plantedeler i veksthus. 

Tyroglyphidae. L 0 k m i d d (Rhizoglyphus echinopw Fun. et Rob.) 
opptrer sorn skadedyr pA lek og knoller (tulipan, narciss, liljer og 
georginer m. fl.) .  Middene sorn er i naer slekt med ost-, mel- og hus- 
midder, suger pA lekskjellene. Opptrer som regel sekundaert. 

Eriophyidue. Av gallmidder opptrer en rekke arter. P l  kulturplan- 
tergjer  p ~ r e g a l l m i d d  (Erbphyespyr iPags t . ) ,  s o l b z e r g a l l -  
m i d d  (E.  ribis Nal.) og b r i n g e b a e r g a l l m i d d  (E.  gracilis 
Nal.) sterst skade. Av og ti1 kan det vrere angrep av p 1 o m  e g a 1 l- 
m i d d  (E.  sinailis Nal.), e p l e g a l l m i d d  (E.  malinus Nal.) og 
p 1 o m m e b 1 a d g a 1 1 m i d d (Phyllocoptes fokeui Nal.). Sistnevnte 
ar t  er en frittlevende gallmidd sorn ferst ble konstatert i 1951.)> (Auto- 
ref erat ). 

I diskusjonene etter foredraget deltok Natvig, Semb Johansson, 
Strand og Okland. 

Mete pdi xookgisk museum onsdag 24. septsmber 1958. 
Ingenier Magne Opheim viste £ram noen Lepidoptera, nye for lan- 

dets fauna: Stmropus fagi L., Drepanu harpagula Esp., Hemithea 



aestivaria Hb., tatt  p l  Jeley av fabrikkeier M. A. Grude-Niel'sen, Peridea 
anceps Goeze, Parastichtis ophiogrmma Esp., tatt ved Sandnes av 
dr. Arne Nielsen, Drymonia chaonia Hb., tatt p l  Jeley og Athetis 
gluteosa Tr., tatt i nordre del av Gudbrandsdalen av Opheim. 

Mate pd zoologisk museum fredag 24. oktober 1952. 
Formannen hilste velkommen to utenbys medlemmer, konservator 

Astrid Loken og amanuensis H. Tambs-Lyche som deltok i motet. Han 
refererte deretter Caroll M. Williams arbeider over diapausen hos p u p  
pen av den store silkespinner Platysamia cecropia (1946-52). Williams 
hadde ved en rekke eksperimenter vist hvordan hjernens hormonpro- 
duksjon setter i gang produksjonen i prothorax-kjertelen, og hormonet 
herfra avbryter st% puppens dvaletilstand. De mange fotografier av 
eksperimentene ble vist fram. 

Ti1 slutt kom foredragsholderen inn pL forholdene hos Pieris brarr- 
sicae. Her vil ved vanlig laboratorieoppdrett noen f B  av 1. generasjon 
og de fleste av 2. generasjon gL over i dvaletilstand pa puppestadiet. 
En del morfologiske karakterer er forskjellige hos pupper rned eller 
uten diapause. P l  grunnlag av disse karakterer er'det mulig rned en 
gang etter forpuppingen O avgjore om det foreliggende tilfelle er en 
diapausepuppe eller ikke. Vekttapet i lepet av den forste tid etter for- 
puppingen kan ogsl brukes som skille. Om morfologiske variasjoner 
hos larver og imagines ogsl er korrelert rned fenomenet, blir for tiden 
undersekt. 

Mate pd xoologisk museum mandug 26. januar 1952. 
Som foreningens gjest deltok konservator dr. Yngvar Hagen. 
Formannen refererte en korrespondanse man har hatt i forbindelse 

rned 50-Lrs jubileet ti1 Entomologiska Sallskapet i Lund. 
Professor 0kland fremla en plan om l opprette en sentralstasjon ti1 

utforskning av 0stlandets dyreliv. Stasjonen tenkes knyttet ti Zoolo- 
gisk laboratorium, institutt B, Blindern. 

<<Mange insektgrupper og andre terrestriske dyregrupper er sorgelig 
dlrlig gjennomarbeidet i v l r t  land, bade systematisk, okologisk og 
dyregeografisk. For intensivere undersokelsene mente foredragshol- 
deren a t  en forelepig begrensning av forskningsomradet ville vaere for- 
delaktig. Og det er da naturlig t% f l  i gang en allsidig undersekelse 
av dyrelivet pa 0stlandet. Her har vi hele skalaen .fra kystklima ti1 
innlandsklima, her qr en variert og godt undersokt flora. og her frem- 
byr Oslofeltet en enestlende rikd&av bergarter - alt s k m e n  vik- 
tige okologiske faktorer rned mange interessante problemstillinger. 

~ r b e i d e t  kunne, etter f~redra~sholderens mening; stimuleres og lettes 
ved en sentralstasjon. Her matte anskaffes innsamlings- og laboratorie- 
utstyr, karter og litteratur. Pa  en eller annen mate burde stasjonen 
og& kunne vaere ti1 okonomisk hjelp rned undersekelsene i marken. 
Hvis det lar seg gjore skaffe det nedvendige ekonomiske grunnlag 
for B realisere en slik plan, vil dette arbeide ogsl - p l  lengere sikt - 
fremme detaljutforskningen av andre omrLder.>> (Autoreferat). 

I diskusjonen etter prof. 0klands foredrag deltok: Bergan, Christias- 
sen, Yngv. Hagen, Schoyen, Semb Johansson og Strand. 

Mate pii zoologisk museum torsdug 5. mars 1953. 
Som foreningens gjest deltok dr. aller, Helsingfors, i motet. Konser- 

vator H. Holgersen, Stavanger, var ogsl mott fram. 
Formannen refererte korresp~ndanse rned prof. dr. K. Faegd i anled- 

ning Norsk Naturhistoriske Museers Landsforbunds mete i Oslo. Natvig 
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foreslo a t  sekretaerens referat fra motene skulle leses opp p% neste 
mete og godkjennes fer det innlemmes i protokollen. Forslaget ble 
vedtatt. 

Konservator Astrid Leken refererte felgende nyere undersekelser 
over humlenes biologi: Dr. R. A. Cumber: The Biology of Humble- 
Bees, with special reference to the production of the Worker Caste. 
Trans. Roy. Soc. London 1949. Dr. A. Brian: 1 )  Brood Development in 
Bombus agrorum. The Entomologist 1951. 2) Division of Labour and 
Foraging in Bombus agrorum F. The Journ. Animal Ecology 1952. 
3) The Pollen collected by Bumble-Bees. Journ. Animal Ecol. 1951. 

Dr. Cumbers arbeide er basert p% tallrike iakttagelser av humlebol 
som ble %pnet og analysert. Dessuten ble flere individer dissekert. 

NBr de overvintrede pp kommer fram om v&ren er ovariene ikke ut- 
viklet. Dette skjer forst etter ca. 3 ukers ernaering, hvor individene 
eker sterkt i vekt. Forst p% dette tidspunkt seker de etter boplass. 
N k  dette er funnet, ta r  innsamlingen av pollen til, og ved disseksjop 
finner en n% utviklede egg. Mens dronningenes ovarier s%leis ikke ut- 
vikles for etter overvintring, fulgt av en periode med aktiv nektar- 
sarnling, skjer utviklingen helt gradvis hos de f l  arbeidere som leg- 
ger egg. 

Dr. Cumbers undersokelser stetter den ti1 dels omstridte og gamle 
teori a t  det er den kvantitative ernaering som spiller avgjorende rolle 
for utviklingen av 99 eller 9 $, men han mener a t  naeringens kvalitet 
ogsB kan ha innflytelse. (W. E. Kerr, Evolution 1950, hevder det 
samme for denne sosiale gruppes vedkommende, dvs. a t  denne utvik- 
ling ikke er genetisk betinget for humlenes vedkommende). 

Den gamle plstand om a t  de ferste kull $! $1 er sm% individer i mot- 
setning ti1 de senere kull som gradvis oker i storrelse, er derimot gal. 
En finner s% vel store som sm% gp i alle kull, og szerlig hos ccpocket 
makers>> varierer storrelsen sterkt innenfor samme kull. Dette hevdes 
n% av mange bombologer (Dr. 0. W. Richards, Dr. A. D. Brian m. fl.). 
Asaken kan vzere variasjoner innen eggene, a t  disse ikke legges sam- 
tidig, larvenes konkurranse om foden etc. Hos ccpocket makers>> kom- 
mer det dessuten an pB larvenes plasering, sentralt eller perifert i 
yngelkammeret. 

Strukturelt er 99 og $ like. Fettlegemet er dog tydelig hvitt og 
stort hos pp, mindre og gult hos $1 $1. Hos c<pollenstorer>> er det gjerne 
tydelig st@rrelsesforskjell p% 99 ogb  4 , mens det hos ccpocket makers>> 
(f. eks. B. agrorum F.)  ofte kan vae1.e vanskelig & skille dem. Dr. Cum- 
ber finner a t  forholdet vekt: vingelengde er en grei metode ti1 % kon- 
statere hva en har for seg. 

Flere bol ble undersekt p% den tid en ventet sex-generasjonene. Hos 
ccpocket makers,, viste bolet en gradvis endring over minst 7 larve- 
gruDper. Eldste gruppe inneholdb en blanding av $! $! og $8, neste pg, 

$1 og 88, deretter $1 $1 og 88, sB 88 og pg osv. Yngste gruppe var 
utvilsomt bare dronningyngel. Det syntes som om mindre grupper av 
larver utviklet tyngre individer, dvs. pg. 

Ved % underseke forholdet larver: arbeidere, stemte dette overens 
med dr. Richards pastand at  nBr forholdet blir < 1, produseres gp. 

Produksjonen av 99 synes L kornme som en plutselig ekning av 
gjennomsnittssterrelsen. E t  viktig sporsmll blir Brsaken ti1 at  for- 
holdet larver: arbeidere blir < 1, i betraktning av a t  det normalt jevn- 
lig legges egg. Dr. Cumber mener a t  $1 $1 stadig odelegger egg og a t  
det er dem som serger for B minske nevnte forhold slik at dronning- 
avlen kan ta  til. Sekundzere faktorer sorn a t  88 trenger mindre er- 
naering ti1 sin utvikling, okning av temperaturen i bolet, nektar- og 



pollen-mulighetene, arbeidsinndeling m. m. mener han influerer mere 
p% antallet enn selve produksjonen av dronninger. 

Av dr. Brians arbeider ble det særlig gått  inn p$ den del som be- 
handlet arbeidsinndelingen i bolet, bl. a. finner hun a t  det må være 
en ontogenetisk forskjell p% husarbeiderne og feltarbeiderne (B. agro- 
rum F.) ,  idet hverken fravær av feltarbeidere eller nektar kunne form% 
husarbeiderne til feltarbeide. (Autoreferat.) 

Amanuensis A. Semb Johansson refererte m e n  arbeider over vandrin- 
ger hos sommerfugler. Mens det i tidligere tider vesentlig ble gitt opp- 
lysninger om massevandringer av forskjellige sommerfuglarter, er  det 
i de siste 20 å r  skaffet til veie et stort materiale med opplysninger om 
vandringer av mindre grupper eller enkelte individer. De nyere resul- 
tater skyldes i vesentlig grad dette rike materiale som særlig er  skaf- 
fet til veie i England hvor det i 1931 ble organisert en gruppe for % 
studere dette problem. Senere er liknende arbeid tatt opp i Frankrike, 
Holland, Sveits og Tyskland. Vandringene er  best kjent hos den nord- 
amerikanske rase av monarken (Danazcs plexippus L.). I store flok- 
ker trekker individene sørover om høsten for å overvintre i bestemte 
sydlige egne av Nord-Amerika. De samme individer trekker enkeltvis 
nordover om våren. Av større interesse for oss er  resultater som Wil- 
liams har publisert i 1951 fra England. Han har kunnet vise en tydelig 
vandring nordover om v%ren og en bevegelse sørover om høsten hos 
følgende 4 arter: Vanessa atalanta, V .  urticae, Colias croceus og C. hyale. 
Hos tistelsommerfuglen (Pyrameis cardui) er det en tydelig vandring 
nordover om vAren, men de tallrike observasjoner fra høstgenerasjonen 
viser ingen tydelig vandring mot syd. KAlsommerfuglen (Pieris bras- 
sicae) ser i England ut  til % bevege seg nordover om v%ren, men coe 
høsttrekk mot syd er ikke tydelig. Ellers i Europa ser denne ut til % 
trekke mot syd og sydvest. Det har vært antydet at disse vandringene 
muligens kan ha sin opprinnelse i Skandinavia. Fra Norge foreligger 
det, SA vidt referenten, ingen publiserte opplysninger om vandringer av 
sommerfugler. Det ville være av stor interesse om eventuelle iakttagel- 
ser av vandringer av større eller mindre grupper av sommerfugler 
kunne bli meddelt foreningen.» (Autoreferat). 

I diskusjonen deltok samtlige tilstedeværende medlemmer. 
Til slutt fortalte formannen fra 50-års jubileet til Entomologiska 

Sallskapet i Lund, hvor han var til stede som NEF.s representant. 

Møte på zoologisk museum tirsdag 19.  mai 1956. 
Styret redegjorde for arbeidet i anledning entomologmøtet i juli og 

detaljer ble drøftet. 



Rolf Krogerus. 

E n  av finsk entomologis ledende personligheter, rektor 
fil. dr. Rolf Krogerus, fylte 70 k den 28. september 1952. 

Allerede som ung mann demonstrerte Krogerus sine vidt 
omspennende systematiske kunnskaper. Derom vitner noen 
smb publikasjoner av student Krogerus i Medd. Soc. F. F. F. 
(1903-1906) om en for Finnland ny coleopterart (Melige- 
thes difficilis Sturm.), en ny hymenopter (Schixocera cylin- 
driformis Thoms.) og en ny lepidopterform (Anartha leuco- 
cycla Staud v. Staudingeri Auriv.). I de n z m e s t  ferlgende 
br ble det imidlertid skolegjerningen som ferrst og fremst 
beslagla hans tid og krefter, og ferrst i 1920-brene vendte 
han for alvor tilbake ti1 entomologien. I en rekke arbeider 
redegjorde han nb for art-systematikken innen forskjellige 
coleoptergrupper og beskrev samtidig atskillige larver og 
pupper. Et ter  hvert fangedes imidlertid hans interesse mer 
og mer av samspillet mellom insektene og deres miljer. Alle- 
rede i 1919 hadde han publisert en liten notis: ccIakttagelser 
rorande skalbeggsfaunaen i ekstubbar och doda ekstammar 
i sydvLtra  Finland)) som senere etterfulgtes av en rekke 
inngbende studier over samme emne. Hans lille publikasjon: 
ctStudien iiber Lebensweize und Entwicklung einiger Bledius- 
Arten>> (1925) ble forlerperen for mangebrige studier av 
flyvesandomrbdenes insektfauna, det omrbde hvor Krogerus 
gjorde sin sterrste innsats. Doktoravhandlingen: cciiber die 
ijkologie und Verbreitung der Arthropoden der Triebsand- 
gebiete an den Kiisten Finnlandss (1932) e r  e t  imponerende 
allsidig arbeid, hvor man like meget mb beundre forfatte- 
rens vel gjennomtenkte, klare problemstilling som den ener- 
giske gjennomferrelse av den store oppgave. Ved siden av 
utallige iakttagelser ute i felten foretok han laboratorie- 
forserk pb den zoologiske stasjon i Tvarminne, hvor en 
rekke flyvesandinsekters reaksjon like overfor forskjellige 
temperaturer ble underserkt. Uten forkleinelse for andre 



kan denne publikasjon betegnes som det klassiske erkologiske 
arbeid innen nordisk entomologi, og, som pbpekt av prof. 
Lindroth, er  neppe mange entomologiske arbeider i Norden 
oftere blitt sitert. I de siste 20 br har  dr. Krogerus arbeidet 
med en ny stor oppgave: utforskningen av de finske myr- 
omrbders artropodefauna. Flere forelerpige arbeider er  alle- 
rede publisert, deriblant en redegjerrelse for mikroklimaets 
betydning for artfordelingen (Acta F. F. F. 1937) og over- 
sikten c<Zur okologie nordischer Moortiere,, (VII. Int. Ent. 
Kongr., Berlin, 1939). 

I beundring for det banebrytende arbeid dr. Krogerus har  
utferrt bringer vi jubilanten vbr verme takk, og vi imerteser 
med forventning fullendelsen av hans store arbeid over 
rnyrinsektene. 

L. R. N. 

Frithiof Nordstriim. 
Svensk Lepidopterologi's grand old man, fil. dr. Frithiof 

Nordstrom, fylte 70 br den 29. august 1952, og pb denne dag 
strermmet hilsener f ra  n z r  og fjern ti1 den ansette og av- 
holdte forsker. Gjennom en lang rekke avhandlinger har 
dr. Nordstrom dokumentert seg som en fremragende kjen- 
ner av svenske makrolepidoptera og deres utviklingsstadier, 
og hnn har o g d  bearbeidet materiale f ra  svenske ekspedi- 
sjoner i Asia. I N. E. T., IV (1935) har  dr. Nordstrom publi- 
sert en ny blbvingeform. Lycceenides (Lycceena) isrnenias 
Meig. subsp. norvegia Nordstr. 

Velkjent og benyttet, ogsb av norske entomologer og 
zoologistuderende, er  hans smb hbndberker : Dagf jarilar, 
Svarmare och Spinnare, Nattfly och Matare, Oakta spin- 
nare m. fl., men som hans hovedverk mb regnes den prakt- 
fulle bok: c<Svenska Fjarilar,,, hvor han selv har bearbeidet 
noctuider og geometrider. Dette verk har oppnbdd inter- 
nasjonal anseelse ikke alene pb grunn av de smukke farge- 
plasjer som gir et  helt naturtro bilde av imagines og lamer, 
men like meget fordi boken med de gode bestemmelsestabel- 
ler og den fyldige, grundig gjenomarbeidede tekst represen- 
terer e t  uunnvzrlig kildeskrift for enhver som vil studere 
nordiske Lepidoptera. 

Som en anerkjennelse av Nordstrom's fremragende viten- 
skapelige virke ble han i 1942 tildelt titelen fil. dr. h. c. 
ved Upps~ la  Universitet. Han er  den ferrste svenske ento- 
molog som har fbtt  denne utmerkelse. Dr. Nordstrom er  et  
elskverdig menneske som alltid stbr rede nbr man serker 
rbd og hjelp, og han har derfor hatt  stor betydning for unge 
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samlere og sommerfugl-entusiaster i sitt eget land. Hans 
norske venner ransker ham god helse og mange virksomme 
br ti1 gagn for den vitenskap han har dyrket med sb frem- 
ragende resultater. 

L. R. N. 

Uunio Saalas. 
Den 18, februar 1952 fylte prof. Uunio Saalas 70 br og 

fratrldte samtidig som professor i landbruks- og forstento- 
mologi ved Universitetet i Helsingfors, en stilling han har 
innehatt i nesten 30 br. Som universitetslzrer har prof. 
Saalas hatt stor betydning for utviklingen av den praktiske 
entomologi i Finnland, og mange er de unge entomologer 
som har f l t t  sin utdannelse under ham. Pb sitt institutt 
har han bl. a. innredet et museum for landbrukets og 
skogens skadedyr, hvis smukke og oversiktlige utstillinger 
vakte alminnelig beundring under det nordiske entomolog- 
mote i Helsingfors i 1947. Prof. Saalas har utgitt en lang 
rekke avhandlinger, fortrinnsvis om Coleoptera, men ogs& 
arbeider over vingenervaturen hos Coleoptera, coleopter- 
larver, mindre arbeider om Lepidoptera, Hemiptera m. m. 
Best kjent utenfor Finnland er  antagelig hans store grunn- 
leggende monografi : <<Die Fichtenkafer Finnlands,. Han 
har ogsb utgitt flere handberker pb finsk over anvendt ento- 
mologi. Prof. Saalas er stifter av det Finske Entomologiske 
Selskap, hvis formann han har vzr t  den hele tid, og han 
har samtidig vzr t  hovedredaktrar for foreningens tidsskrift 
ctSuomen Hyonteistieteellinen Aikakauskirja,. Han har 
foretatt studiereiser i mange land og har vzr t  en interessert 
deltager bade i nordiske og internasjonale entomologkon- 
gresser, hvor han gjerne har bidratt med verdifulle foredrag. 

Professor Saalas kan med stolthet se tilbake pb sitt livs- 
verk. Han er en av dem som har lagt meget nytt land under 
plogen ti1 heder og gagn for nordisk entomologi, og vi 
bringer ham v&r oppriktige hyllest for hans betydningsfulle 
innsats. 

L. R. N. 

Docent, fil. dr. Carl H. Lindroth ble den 5. april 1951 ut- 
nevnt ti1 professor i det nyopprettede professorat i entomo- 
logi ved Universitetet i Lund. 

Docent, dr. philos. Fridthjof Okland ble den 19. desember 
1952 utnevnt ti1 professor i zoologi ved Universitetet i Oslo. 
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Etter utgivelsen av forrige hefte av Norsk Entomologisk 
Tidsskrift meddelte statsentomolog T. H. Schclyen at han, 
pb grunn av mange andre gjorembl, ransket b fratre som 
tidsskriftets redaktor. Det var med stor beklagelse vi fant 
b mbtte boye oss for hans grunner, og vi onsker ogsb pb 
denne plass b bringe kollega Schrayen norske entomologers 
varme takk for det mangebrige interesserte arbeid han har 
nedlagt ti1 beste for vbrt tidsskrift og norsk entomologi. Vi 
hbper a t  han ogsb fremtidig vil la N. E. T. fb nyte godt av 
sin store erfaring og omfettende kunnskaper. 

L. R. N .  

In memoriam. 

Johannes Bastiaan Corporaal. 
Johannes Bastiaan Corporaal, den verdenskjente Cleride- 

spesialist dode 28. mai 1952. Corporaal var konservator ved 
den entomologiske avdeling ved Zoologisch Museum i Am- 
sterdam, hvis insektsamlinger. under hans dyktige ledelse 
var vokst fra et forholdsvis beskjedent omfang ti1 en av de 
betydeligste samlinger i Nederland. Saerlig Cleride-samlin- 
gen er enestbende rik bbde pb typer og arter. Corporaal 
har utgitt ca. 40 arbeider over Cleridae, og saerlig bar nevnes 
den omfangsrike oversikt over gruppen i Coleopterorum Ca- 
talogus, Editio secunda. Cleridae, et verk p& 328 sider. 
Corporaal var et virksomt medlem av Nederlandsche Ento- 
mologische Vereeninging, hvor han var sekretaer i brene 
1925--1939, bibliotekar 1939-1946, visepresident 1946- 
1950. Han var ogsl redaktrar av Tijdschrift voor Entomo- 
logie siden 1942. I 1950 fikk Corporaal byen Amsterdams 
scllvmedalje for sine store fortjenester i entomologiens 
tjeneste. 

L. R. N .  

Karl Escherich. 

Dr. med. et phil. Karl Escherich, professor ved Universi- 
tetet i Miinchen, drade 22. november 1951 i Kreut, Ober- 
bayern, og med ham har den anvendte entomologi mistet 
en av sine mest fremtredende representanter. I yngre br 
utga Escherich flere arbeider over Meloider, men etter hvert 
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gikk hans interesser mer i erkologisk retning. Dette resul- 
terte i en rekke arbeider over myrmekofile Cokoptera, maur, 
termitter m. m., men han har ogsb utgitt arbeider over 
kimbladsdannelsen og utviklingen av nervesystemet hos 
Muscider samt studier over Thysanoptera. I 1911 foretok 
Escherich en studiereise ti1 USA, og det mektige inntrykk 
han der fikk av den anvendte entomologis herye standard 
og praktiske betydning resulterte i a t  haa fra nb av med 
hele sin energi gikk inn for denne gren av entomologien. 
Etter hjemkomsten utga han et par sterrre skrifter, bl. a. 
<<Die angewandte Entomologie in den Vereinigten Staaten)), 
som ga stertet ti1 en oppblomstring av den praktiske ento- 
mologi i Tyskland. Escherich var den selvskrevne og ener- 
giske leder av denne utvikling i hjemlandet, og publiserte i 
de kommende br en rekke storre og mindre arbeider, sarlig 
over forstentomologiske emner. Sluttstenen pa hans livs- 
verk er det imponerende verk : ctForstinsekten Mittel- 
europas),, hvis ferrste bind utkom i 1914 og 5. bind i 1942. 

L. R. N .  

Jells Peter Kryger 
De J. P. Kryger dode den 23. november 1951 mistet nor- 

disk entomologi en fremragende kjenner av microhymen- 
optera og Danmark en sarpreget personlighet av den gamle 
skole. Allerede som ung maim kom Icryger i n a r  kontakt 
med Zoologisk Museum i Kerbenhavn hvor Meinert dengang 
var inspekterr, men earlig sluttet han seg ti1 den senere 
konservator ved sarnme museum, R. W. Schlick. Sammen 
delte de interessen for de sma hymenopterer, og gjennom 
Schlick vaktes ogs9 Krygers interesse for billelarver. Kry- 
ger var en utpreget <<Field naturalist)) som elsket a ferdes 
i skog og mark for a samle og studere sine kjare  insekter. 
Selv anla han ingen samling, men skjenket etter hvert sitt 
store materiale ti1 museer eller spesialister. Han var et 
meget aktivt medlem av Entomologisk Forening, hvor han 
i Arenes lerp innehadde forskjellige stillinger, og han var en 
flittig deltager bade i nordiske og internesjonale entomolog- 
kongresser. Blant hans over 70 publikasjoner er arbeider 
om de forskjelligste arthropodegrupper, men av sterrst be- 
tydning er sikkerlig hans studier over danske billelarver 
og fremfor alt hans systematiske arbeider over mikrohymen- 
opterer, et omride hvor han ervervet seg internasjonal an- 
seelse. Hans charmerende reisekeretning: ctFrz en Entomo- 
logs Rejser i England i Somrene 1921-1922-1923)) (Flora 
og Fauna) inneholder mange iakttagelser bide over blom- 
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ster og fugler, som vitner om forfatterens Bpne blikk for alt 
i naturen og om hans vidt omspennende kunnskaper. Kryger 
var et beskjedent og stillfarende menneske, men like overfor 
dem som han opptok i sitt vennskap var han bide trofast 
og hjelpsom ved enhver anledning. Han var et godt men- 
neske, av dem man ikke glemmer. 

L. R. N .  

Enxio R. Reuter. 
Professor Enzio R. Reuter avgikk ved doden 11. februar 

1951 i en alder av 83 Br, og med ham har Finnland mistet 
en fremtredende forsker innen biologien. Reuter var i Brene 
1897-190.1 docent i zoologi, adjunkt i entomologi ved Hel- 
singfors universitets agroforstvitenskapelige seksjon i 1901 
-1910, og ble sistnevnte Br utnevnt ti1 professor i zoologi 
ved universitetet. Blznt hans storre publikasjoner kan 
nevnes: ccUber die Palpen der Rhopalocera. Ein Beitrag zur 
Erkenntnis der Verwandtschaftlichen Beziehungen unter 
den Tagfalter,, Helsingfors 1896. Han har for ovrig utgitt 
en rekke arbeider over Macro- og Microlepidoptera, Collem- 
bola, Acarina, skadeinsekter m. m. I senere Br publiserte 
han et stort person- og sakregister over de forskjellige serier 
som er utgitt av Sociates pro Fauna et Flora Fennica og en 
generalindex for Notulae Entomologicae for Brene 1921- 
1945. 

L. R. N .  

Bokanmeldelser. 
Zoological Record. Vol. 66, Sect. 13, 1949. Insecta prepared by .The 

Commowealth Institute of Entomology, s. 1-398. London 1951. 
Det velkjente bibliografiske verk, Zoological Record, utgitt av The 

Zoological Society of London, utkommer hvert Pr med et voluminirast 
bind som representerer en katalog over vitenskapelige arbeider innen 
zoologien, publisert i lrapet av det foreglende %r. For l lette spesialister 
anskaffelsen av dette uunnvcerlige verk, er  bindene, siden 1902, delt 
opp i flere deler, hver omfattende en enkelt dyregruppe, og disse deler 
kan kjrapes saerskilt. Den foreliggende del omfatter i alt 3215 entomo- 
logiske publikasjoner. Emnene er delt p l  3 hovedavsnitt: I: Titles 
(8.  1-149) hvor publikasjonene er ordnet alfabetisk etter forfatterne 
og alle forsynt med fortlrapende nr.; 11. Subject Index (s. 150-198), 
hvor arbeidene er fordelt p% folgende hovedgrupper: General, Morpho- 
logy, Development, Physiology, Bionomics, Ecology, Evolution, Geo- 
graphy or Faunistic, hver av dem med en rekke undergrupper. Hen- 
visning til hovedavsnitt I, hvor fullstendige bibliografiske opplysninger 
finnes, skjer ved forfatternam og arbeidets nr. Stoffets oppdeling i de 
mange grupper gjrar det meget lett % finne nettopp det omrade man 
interesserer seg for, og sparer leseren for atskillig u n d i g  arbeide. 
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Bokens 111. del (s. 199-398), utgjores av den systematiske oversikt, 
hvor ordener og familier er  anf01-t i alfabetisk orden, og her vil man 
lettest finne fram ti1 de taxonomiske og faunistiske arbeider. Insekt- 
bindet kan bestilles f ra  The Commonwealth Institute of Entomology, 41, 
Queens Gate, London S. W. 7. Prisen er 30 s. 

L. R.  M .  

Per  Brinck: Loss. Anoplura, s. 1-70. 42 illustr. Svensk Insektfauna. 
Stockholm 1950. 

Dr. Brincks smukke arbeide over denne systematiske vanskelige 
gruppe omfatter en almen del og en taxonomisk del. 

I den almene del er stoffet delt i folgende avsnitt: morfologi, biologi 
geografisk utbredelse, hygienisk og okonomisk betydning, bekjempelse, 
innsamling, preparering og litteratur. Den systematiske del har gode 
bestemmelsestabeller over-familier, slekter og arter og en inngaende 
beskrivelse av de svenske arter. Gode illustrasjoner av de beskrevne 
arter og klare detaljtegninger, fortrinnsvis originaler, letter bestemmel- 
sen. Arbeidet avsluttes rned en oversikt over svenske lus; ordnet etter 
vertsdyrene og et register. Arbeidet blir uunnvaerlig for enhver para- 
sitolog som vil gi seg i kast rned nordiske lus. 

L. R.  N. 
Innkommet ti1 redaksjonen: 

Paul J. Holst Christensen: <<The embryonic development of Cochidion 
limacodes Hun.)) Det Kgl. Danske Videnskabers Selskab. 
Biol. Skr. bad. 6, nr. 9. Kobenhavn 1953. 

Som supplementum XI ti1 Opuscula Entomologica utkom i 1949 dr. 
philos. Per Brincks: Studies ow Swedish Stoneflies (Plecoptera). For 
oss som har arbeidet rned stoneflies kom dette arbeide som en over- 
mate verdifull tilvekst ti1 den foreliggende litteraur. Arbeidet er  preget 
av en kyndighet og grundighet som gjor det ti1 et standardverk for 
denne insektfamilie. Da vi i Sverige og Norge stilles overfor de samme 
problemer hvor det gjelder Plecoptera vil dette arbeide vaere av meget 
stor betydning for den fremtidige Plecopterforfikning i Norge. 

Reidar Brekke 

Anatol Heintz: Forsteininger man kan finne i Norge. J. W. C~appelens 
Forlag. Oslo 1953. 

Det hender ikke sB sjelden a t  entomologer, pB sine ekskursjoner 
rundt Oslo, kommer pa lokaliteter rned fossilf0rende lag, og da onsker 
man ofte B fB vite litt naermere om de forsteininger man treffer pB. 
Professor Heintz lille handbok imotekommer dette behov p$ en utmer- 
ket mate. Greit og oversiktlig forteller forfatteren om hvorledes for- 
steininger blir til, hvilke dyreformer vi kan vente % finne og hvorledes 
disse dyra har levet. E t  lite avsnitt omhandler ogsa 6alske forsteinin- 
ger. Boka er rikt illustrert, bade rned utmerkede fotografier og rned 
en rekke av forfatterens vakre og instruktive tegninger. Denne inn- 
holdsrike og meget interessante lille h%ndbok b0r finnes i 'biblioteket 
ti1 enhver naturinteressert. 

L. R.  M .  



i = indre n. = nordre v = vestre 
y = ytre s =sere 0 = sstre 
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REGLEMENT 
F O R  BRUKEN AV SAMLINQENE OG) BIBLIOTEKET 

I ZOOLOGISK MUSEUM, OSLO 

(Bcdkjeut av Det akademlake kolleglum I .  febrnar 1840; me4 endringer 
godkjenl, av Kollegiet B4. eeptember S849 og 18. mare 1964.) 

1. Fagfolk som arbeider vlten8kapelig vil kunne 18 heve ti1 A ny#e 
museeta samllnger og bibliotek ti1 atudlebruk ved A vende seg ti1 
muaeets styrer gjennorn 'vedkommende avdellnga konservator, mm 

d 
eventuelt ogsA anvlser arbeldsplaas. 

2. For den eom tAr tillatehen, vil aamllngene og biblloteket vme,  
tilgjengellg 1 mueeete arbeidetid (hverdager U 9--16, dager isr I 
helligdag kl. 9-14). Utenom denne tid vil det bare umtagelsea- 
via vaare adgang (t. eks. for tilreiaendel etter aerlIg avtale med 
konservator. 

8. Materialet utleveme ved konaervator og aka1 leveree tilbaks tll 
ham far arbeidauden e r  slutt. Utlhnt materlale- mil behandfea 
yttemt varaomt. Det mll ikke fjernes etlketter, pasettea nye eller 
endres noe 1. rnuseets samhg uten koneervator8 tillatelse. 

4. Er det ssrlig anskelig for en forsker A lane matedale ti1 atndier 
utenfor museets bygning, og debte blir tillatt, mll akriltllg epeeiflsert 
kvittering leveres !or hvert 1An. Tillatehen gle av museeta atyrer 
i aamrhd med konservator. 

5. Ti1 utlandet vil museets materlale 1 regelen bare bli u U a t  ti1 
museer og inatitutter, eller pa det vllkk at en elf% lnstltuajon 
ater som garantist for 1Anet. 

6. Litteratur vll ltunne utlAnee (for inntil- 4 ukerl n8r dette kan s u e  
uten hindring for muaeebs eget arbeide. UUin og tilbakeIevering 
aka1 foregl gjennom museets biblfotekar. Ublknt litteratur ma 
b2handles forsiktlg, og den aom lAner e r  ansvadg for e w e r  
skade eller tap av uthnt lltteratur. 

.......................................................................................................................... ,..,., 

Undemgnede msker A nytte Zoologlek Museums samling og 
biblfotek pti de vWAr mm er nevnt ovenfor. 

0 ~ 1 0  .. ..,., .......................... 

.................................................................................. ......... .... #......". ., ................... 

Hvls mumeta materiale benyttea ti1 vitenekapelige arbelder, brut- 
8ettea det anfurt 1 event. publikaajoner at materiale er utlilnb fra 
Universitetete Zoologiske Museum. 

Kst. mweumsbeetyrer, pr8tekonseruafor dr. L. R. Natuig. 
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E l d r s  b i n d  a v  

,NORSK ENTOMOLOGISK TIDSSKRIFT 
kan av nye mdemmer fb lcjerpt ti1 hlgende 
redmerte priser: 

Bd. V. (Arene 1937--40. 4 hefter. 198 sider) kr. 15,oo 
Bd. VI. (Arene 194143. 5 hefter. 256 sider) kr. m9oo 
Bd.VII. (Arene 1B43-98. 5 hefter. 204 sider) kr. 20.00 

Da opplaget er lite, gjelder prisred~hjonen bare 
inntil videre. Enkelte hefter selges iklce. 
Smrtrykk selges av fdgende avhandlinger: 
H. H o  lg e r s  en : BestemrnelsestabelI over 
norske maur kr. 2,00. 
A. St ra n d: Inndeling av Norge ti1 bruk ved 
faunistiake oppgaver kr. 2,00. 
2 k o n t u r k a r t, henholdsvis av Ser-Norge 
(20x42 cm) og Nard-Norge (34x42 cm) med 
den inndeling i faux~istiske omrHder som er 
titarbeidet av Andr. Strand, selges for kr. 0 , s  
pr. stk. Henvendelse til 

Fentekonservator dr. L.R. NATVIG, ZOOLOGISK MUSEUM, OSLO 




